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 صفحه 2
تقریبا همه تولیدکنندگان به سیاست تعیین 
دستوری قیمت ها معترض هســتند و براین باور 
هستند که این سیاست نه تنها مشکل گشا نیست، 
بلکه زیان اصلی را متوجه مصرف کننده می کند. 
چراکه با اجرای این سیاســت رونــد تولید دچار 
بحران های جدی می شــود که در نهایت مصرف 
کننده نهایی است که باید تاوان این سیاست اشتبا 
ه را بدهد. این درحالی است که هدف سیاستگذار 
از تعیین دستوری قیمت، کنترل تورم و در نهایت 
کمک به قشر فقیر جامعه است. واقعیت این است 
که هــم در آزادتریــن اقتصادها و هــم در کنترل 
شده ترین اقتصادها قیمت گذاری دستوری وجود 
دارد و در بخش هایی از این دو اقتصاد مکانیزم بازار 
فعال است. این طور نیست که در اقتصادهای آزاد 
به صورت صد درصد دولــت و نهادهای رگلاتوری 
دخالتی در بازار نداشــته باشند و یا در اقتصادهای 
کنترل شــده قیمت ها در همه بخش ها دستوری 
تعیین شوند؛ بنابراین در نظام های اقتصادی دنیا 
ترکیبی از این دو سیاســت وجــود دارد. اینکه با 
ادبیات نگاری، نظریه پردازی و کار رسانه ای یکی از 
دو طرف را کاملا ضد ملی و ضد بشری و غیرعقلانی 
نشان دهیم روش درستی نیست. به اینکه متناسب 
با شرایط اقتصادی کشورها و وضعیت صنعت که در 
چه مرحله ای از رشد قرار دارد و همچنین متناسب 
با سهم کالا در سبد خانوار، موقعیت کالا و یا خدمت 
در زنجیــره و عوامل بســیار دیگر، ممکن اســت 
سیاست گذاری به سمت قیمت گذاری دستوری 
و یا به سمت بهره مندی از مکانیزم بازار پیش رود. 
در برخی از کالاها می توان نسخه قیمت گذاری را 
تجویز کرد. وقتی دایره قیمت گذاری دســتوری 
خیلی وسیع می شود، حتی برای برخی از کالاها که 
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مدیرکل امور بیابان ســازمان منابع 
طبیعی گفت: 30 میلیون هکتار از مناطق 
کشــور در معرض بیابانی شدن قرار دارد 
کــه 14 میلیون هکتار بــه کانون بحران 

ریزگرد تبدیل شده است.
آقای وحیــد جعفریان مدیــرکل دفتر امور 
بیابان ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری 
کشور نسبت به رشــد ســرعت بیابانی شدن 
عرصه های کشور هشــدار داد و گفت: شرایط 
و موقعیت جغرافیایی کشــور مــا و پیامدهای 
ناشــی از تغییر اقلیم، بــروز رویدادهای حدی 
مثل خشکســالی و دمای  بالا خــارج از نرمال، 
سرمای زودرس و بارندگی های شدید و خارج 
از روال معمــول از جملــه عوامل زمینه ســاز 
تخریب ســرزمین و پیامدهای آن نظیر طوفان 

های ماسه و گردو خاک در کشورماست.
او نوع مدیریت ســرزمین بــه لحاظ عوامل 
انســانی را از پارامترهای تاثیرگــذار در روند 
تخریــب ســرزمین و بیابانزایی اعــلام کرد و 
افزود: نوع مدیریــت تولید، مصرف و انتقال آب 
از عوامل بســیار تاثیر گذار بر حوزه ها و عرصه 
های انتهــای حوزه آبخیز و مناطــق بیابانی به 
لحاظ خشکی سرزمین، مســتعد طوفان های 
گرد و غبــار و طوفان های ماســه ای اســت، 
هرچند با در نظر گرفتن شــاخص های مختلف 
موضوع آسیب پذیری اکوسیستم های طبیعی 
کشور ما نسبت به تخریب سرزمین و بیابانزایی 
کامل به لحاظ ارزیابــی ادواری که در خصوص 
تخریب سرزمین از فرســایش بادی و افزایش 
پتانسیل طوفان های ماسه و گرد و غبار داریم، 
نشــان می دهد که در ۱۰ سال گذشته، سالانه 
یک میلیــون هکتار بــه عرصه های مســتعد 
بیابانزایــی و تخریب ســرزمین در کشــور ما 

اضافه شده است.
جعفریــان ادامــه داد: بازنگــری در تغییر 
اولویت ها و سیاســت گذاری تخریب سرزمین 
باید داشــته باشــیم چراکه این امــر بصورت 
زیرینایی به حوزه های متعدد از جمله صنعت، 
حمل و نقل،سلامت انســان ها و امنیت غذایی 
و به لحاظ حفظ عرصه های کشــاورزی کمک 

می کند.
این مقام مســئول با بیان اینکه ۱۴ میلیون 
هکتار از عرصه های مناطق بیابانی تحت تاثیر 
فرســایش بادی به عنوان کانون های بحرانی 
شــناخته می شــوند، گفت: براســاس برنامه 
ســالانه حداقل ۲۰ درصد از سطح کانون های 
بحرانی مدیریــت و کنترل می شــود که این 
نشــان دهنده جهش نســبت به برنامه ششم 

است.  

او افزود: در برنامه ششــم تعهدمان مدیریت 
و کنترل ســالانه حــدود ۳۰۰ هــزار هکتار از 
عرصه های تحت تاثیر فرســایش بادی بود که 
در قالب پروژه های مختلــف از جمله مدیریت 
چــرای دام و مدیریــت روان آب هــا کنترل 
کردیم، هرچنــد  با توجه به مخاطــرات تغییر 
اقلیم و برمبنــای ظرفیت هــای تحقیقاتی و 
علمی و مــرور تجربه منطقــه ای و جهانی باید 
برنامه بیشتری برای مقابله با بیابانزایی تعریف 

می کردیم.
مدیرکل دفتــر امور بیابان ســازمان منابع 
طبیعی با بیان اینکــه اجرای طــرح مقابله با 
بیابانزایی نیازمند هزار میلیــارد تومان اعتبار 
اســت، گفت: آنچه در قالب برنامه پنج ســاله 
هفتم مدنظر قرار گرفته، کمتر از این رقم است. 
هرچند مقابله با بیابانزایی به مفهوم ســرمایه 
گذاری و تضمیــن امنیت زیســتی و جهانی و 

حفظ زنجیره ها است.
او ادامه داد: طبق آمارهای موجود، ســطح 
بیابان های کشــور ۳۲ میلیون هکتار اســت، 
اما آنچه اهمیت دارد بخشــی از مراتع کشــور 
ظاهری شــبیه بیابان پیدا کرده، امــا قابلیت 
بیابان را ندارد که متاســفانه تبعات منفی این 

عرصه ها بیشتر است.
این مقام مســئول بــا بیان اینکــه افزایش 
ریزگردها در کشــور به یک دغدغه تبدیل شده 
است، افزود: براســاس مطالعات سال ۹۷، ۳۰ 
میلیون هکتــار از مناطق تحت تاثیــر بیابانی 
شــدن اســت که اکنون ۱۴ میلیون هکتار به 
کانون بحران ریزگرد در کشــور تبدیل شــده 
این درحالی است که بخش عمده ریزگردها از 
حدود ۲۵۰ میلیــون هکتار حوزه های خارج از 

کشور وارد ایران می شود.
او ادامه داد: رصد عرصه های طبیعی کشور 
نشــان می دهد که روند افزایــش کانون های 
بحرانی ناشی از فرسایش بادی به مراتب بیش 
از یک دهه گذشته بوده که امیدواریم امسال با 
نتایج بدســت آمده از مطالعات جدید اقدامات 

موثری در این زمینه داشته باشیم.
جعفریان بــا بیان اینکــه ۸۸ درصد اراضی 
کشور پتانسیل تخریب سرزمین را دارد، گفت: 
به جز نــوار باریکی از حوزه هــای جنگل های 
هیرکانــی یا غرب کشــور همه عرصــه ها این 
وضعیت را دارد که شــرایط نشــان می دهد به 

نقطه هشدار رسیده ایم.
او تغییرات کاربــری اراضی، کــم توجهی 
به موضوع بهره وری منابع آبــی را از علل بروز 
گرد و غبار اعــلام کرد و افــزود: ضرورت درج 
ملاحظات مربوط به حقابه دشت های سیلابی 
و تالاب هایی که در مناطق پایین دســت قرار 
گرفتند به بحث مدیریت گرد و غبار کمک می 
کند و همواره دستیابی به برنامه جامع نیازمند 
توجه به ملاحظــات قانونی، حقوقــی، تبیین 
سیاســت های پشــتیبان و حمایــت کننده و 

ارتقای آگاهی است.
جعفریان بــا بیان اینکه رونــد طوفان های 
ماســه ای و گرد و غبار به عنوان چالش ناشــی 
از بیابانزایی روند روبه رشــدی در کشور دارد، 
گفت: موضوع طوفان های ماســه ای ناشی از 
بیابانزایی به بخش های کشــاورزی، صنعت و 
حمل و نقل خســارت وارد می کند و خود می 
تواند زمینه ســاز بــروز چالــش و بحران های 
اقتصادی و اجتماعی فراوان باشــد که بخشی 
از این فرآیند مرتبط بــا تغییرات اقلیم و بخش 

دیگر استمرار خشکسالی هاست.
او اجرای عملیــات آبخیــزداری را راهکار 
مقابله با بیابانزایی اعلام کرد و گفت: در شرایط 
کنونی ســرعت بخشــی به اجــرای عملیات 
آبخیزداری بســیار اهمیت دارد و در این راستا 
باید سیاســت گذاری، برنامه ریــزی و تامین 

اعتبار داشته باشیم.
جعفریان گفت: بــا توجه به تغییــر اقلیم، 
استمرار خشکســالی و محدودیت منابع آبی، 
تامین اعتبار مــورد نیاز این بخش و تســریع 
در اقدامات آبخیزداری بســیار مهم است تا از 

سرعت بیابانی شدن عرصه ها کاسته شود.

۲ نفر از نزدیکان »صدام« و 
»طارق عزیز« از اتهام قتل عام 

»اسپایکر« تبرئه شدند
دادگاه جنایی رصافه در شرق بغداد، نوه برادر 
ناتنی صدام حسین دیکتاتور سابق و معدوم عراق 
و فرزند »طارق عزیز« وزیر خارجه سابق و معاون 
صدام را از اتهام مشارکت در کشتار پایگاه هوایی 
»اسپایکر« تبرئه کرد. به گزارش روز شنبه ایرنا به 
نقل از شبکه سومریه نیوز، دادگاه جنایی رصافه 
بغداد تصمیم گرفت که »عبدالله یاسر سبعاوی« 
نوه برادر ناتنی صدام دیکتاتــور معدوم عراق را 
پس از متهم شدن به شرکت در قتل عام نظامیان 
پایگاه هوایی اسپایکر تبرئه کند. بر اساس سند 
رسمی صادر شــده از سوی شورای عالی قضایی 
عراق، دادگاه رصافه در شــرق بغداد همچنین 
تصمیم گرفت فرزند وزیر خارجه سابق عراق در 
زمان رژیم صدام را از جنایت قتل عام اســپایکر 
تبرئه کند. در نامه ای رسمی صادر شده از سوی 
دادگاه یاد شده آمده است که اول دادگاه رصافه 
با قضاوت »علی قاسم شخیط«، »جواد حسین 
کاظم« و ریاست قاضی »ضیاء کاظم عبد سبع« 
تشکیل شد و تصمیم خود را علیه متهمان »زیاد 
طارق خلف نزل« و »عبدالله یاســر ســبعاوی 
ابراهیم« صــادر کرد و علیه آنهــا مدارک کافی 
به دست نیاورد. در این ســند آمده است: دادگاه 
بر اســاس احکام ماده چهار و با استناد به ماده دو 
قانون مبارزه با تروریسم برای  جرم مشارکت در 
جنایت قتل عام اسپایکر تصمیم به رفع اتهام کرد 
و تصمیم گرفت آنهــا را آزاد کند مگر اینکه برای 
احضار دیگری فراخوانده شوند. پلیس بین الملل 
)اینترپل( در ۱۹ آگوست سال ۲۰۲۲ »عبدالله 
یاسر سبعاوی« نوه برادر ناتنی صدام را در بیروت 
دستگیر کرد و تســلیم بغداد کرد. روز ۱۲ ژوئن 
۲۰۱۴ )۲۲ خرداد ۹۳( عراق شاهد یکی از فجیع 
ترین جنایت ها در تاریخ معاصر بود؛ یک هزار و 
۷۰۰ جوان از اهالی اســتان های شــیعه نشین 
جنوب و مرکز عراق در کاخ های صدام در شــهر 
تکریت واقع در شمال بغداد، سربریده یا به صورت 
جمعی تیرباران شدند. این جوانان، دانشجویان 
نیروهای هوایی عراق بودند که دوره آموزشی آنها 
در پادگان »اســپایکر« در حدود ۱۵ کیلومتری 
غرب تکریت با سقوط موصل مرکز استان نینوا 
به دست گروه تروریســتی داعش همزمان شد. 
جوانان تازه اعزام شــده و بی سلاح، از بیم حمله 
داعش به پادگان با وجود هشدار فرماندهانشان 
به ترک نکردن پایگاه، فریب برخی عشایر وابسته 
به خانواده صــدام دیکتاتور عــراق در تکریت را 
خوردند که به آنها وعده می دادند آنها را تا سامراء 
همراهی کنند و از آنجا می توانند راهی شــهر و 

دیار خود شوند.

۱۴ میلیون هکتار از عرصه های بیابانی کشور در معرض بحران ریزگردها

یادداشت
فاضل مریدی

دو تهدید سلامت دانش آموزان در آغاز سال تحصیلی:

تا فقر حرکتی نامناسب  از تغذیه 

محمدرضا میرتاج الدینی:

دانش آموزان با بیان 
پیشرفت های کشور آینده 
ایران را می سازند

مدیرکل منابع انسانی سازمان پزشکی 
قانونی از برقراری حق محرومیت از مطب 
برای این پزشــکان خبر داد و گفت: این 
اقدام به منظور جبران بخشی از سختی کار 

پزشکان قانونی انجام شده است.
به گزارش ایرنا از سازمان پزشکی قانونی کشور، 
محمدرضا اربابی روز شنبه افزود: با توجه به سختی 
کار پزشــکی قانونی و مشــغله و حجم بالای کار 
پزشکان در این سازمان، حق محرومیت از مطب 
برای جبران بخشــی از خدمات آنان در ساعات 
غیراداری به تصویب رسید که پس از ابلاغ شورای 
حقوق و دستمزد اجرا می شود. وی ادامه داد: کار 
در پزشــکی قانونی به ویژه در بخش های فنی و 
تخصصی با دشواری های خاص خود همراه است 
و پزشکان این سازمان با وجود حداقل پرداختی 
در مقایسه با پزشکان شاغل در دیگر نهادها، ناچار 
هستند برای پاســخگویی به موقع به پرونده ها 
چندین برابر ظرفیت معمول کار کنند زیرا کمبود 
نیروی متخصص حجم کاری بیشتری را بر آنان 

تحمیل می کند.
مدیرکل منابع انسانی سازمان پزشکی قانونی 
با اشاره به اینکه پزشکی قانونی از مشاغل حساس 
و پراهمیت در سیستم قضایی اســت، افزود: در 
بیشتر کشورهای دنیا، پزشکان قانونی از بالاترین 
میزان حقوق و دســتمزد برخوردار هســتند که 
همین موضوع نشان دهنده اهمیت، حساسیت و 
جایگاه قابل توجه اظهار نظر کارشناسی پزشکان 
قانونی است. وی با تأکید بر اینکه سازمان پزشکی 
قانونی کشور همواره با کمبود پزشک مواجه است، 
یادآور شــد: پزشــکان به دلیل نوع و سختی کار 
پزشــکی قانونی تمایل چندانی برای ورود به این 
سازمان ندارند و از سویی در مواردی شاهد خروج 
پزشکان از سازمان پزشکی قانونی نیز بوده ایم؛ به 
همین دلیل لازم است با ابزارهای مختلف نسبت 
به افزایش انگیزه پزشکان و جذب و نگهداری آنان 

در سازمان اقدام شود.
اربابی تأکید کرد: پزشکان این سازمان به دلیل 
حجم بالای کار و نیز کمبود قابــل توجه نیروی 
تخصصی همواره در شــرایط آماده باش هستند 
و در بسیاری از شهرستان ها )به دلیل تک پزشک 
بودن( باید همواره در دســترس باشند؛ به همین 
دلیل پرداخت حق محرومیت می تواند بخشی از 
خدمات و تلاش های آنان را جبران کند. مدیرکل 
منابع انسانی سازمان پزشکی قانونی تصریح کرد: 
در بند »ل« تبصره ۱۲ قانون بودجه سال ۱۴۰۲، 
موضوع حق محرومیت از مطب برای پزشــکان 
شاغل در سازمان پزشکی قانونی کشور به تصویب 
رسید اما اجرای آن به تصویب و ابلاغ دستورالعمل 
از سوی شورای حقوق و دستمزد موکول شد. وی 
در توضیح این ماده قانونی گفت: بر این اســاس، 
سازمان پزشکی قانونی مجاز است از اول فروردین 
سال جاری با تشخیص رییس این ســازمان و از 
محل منابع داخلی خود نســبت به پرداخت حق 
محرومیت از مطب به پزشکان شاغل در سازمان 
که به طور مستقل توان اشتغال در خارج از محیط 
کار را دارند، به شــرط عدم اشتغال به کار انتفاعی 
خصوصی در قبال انجام وظایف و مأموریت های 
محوله به میزان ۶۰ ســاعت در ماه غیر از ساعت 

اداری اقدام کند.
اربابی با اشــاره به پیگیری ها بــرای ابلاغ این 
دســتورالعمل، گفت: در آخرین جلسه شورای 
حقوق و دستمزد که هفته گذشــته برگزار شد، 
محرومیت از مطب پزشکان به تصویب رسید و به 
محض ابلاغ دستورالعمل، نسبت به اجرا و پرداخت 
آن به پزشــکان اقدام می شــود. مدیرکل منابع 
انسانی سازمان پزشکی قانونی تصریح کرد: حق 
محرومیت از مطب به آن دسته از پزشکانی تعلق 
می گیرد که خارج از سازمان کار انتفاعی نداشته 
و در مطب، بیمارســتان، مراکز درمانی و خدمات 

پزشکی و کارشناسی ارائه نمی دهند.

مدیرکل منابع انسانی سازمان پزشکی قانونی:
حق محرومیت از مطب برای پزشکان سازمان 

پزشکی قانونی برقرار شد

روزنامه پول و ارز تلفنی آگهی می پذیرد.

۴ ۴ ۱ ۴ ۴ ۸ ۳ ۸
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تهران-ایرنا- دبیر شورای نگهبان گفت: جهاد فرهنگی 
امام عسکری )ع( در سخت ترین شرایط، به ما می آموزد که 
هیچ گاه تکلیف جهاد تببین را نمی شود کنار گذاشت. باید 
برای مقابله با انحرافات فرهنگی و اعتقادی، برنامه داشته 

باشیم.
به گزارش گروه سیاســی ایرنا، آیت الله احمــد جنتی در ابتدای 
جلسه امروز)یکشنبه( شــورای نگهبان، ضمن تســلیت سالروز 
شهادت امام حســن عســکری )ع( اظهار کرد: این روز را به محضر 
حضــرت ولی عصر )عج( و همــه ارادتمندان آن حضرت تســلیت 
می گویم. از خداوند می خواهم ما را جزو پیروان راستین ایشان قرار 

دهد.
وی افزود: تبیین برخی ویژگی های ظاهری و رفتاری شــیعیان 
توسط امام عسکری )ع( زمینه ساز یکپارچگی و ایجاد حرکت جمعی 
در میان شیعیان شد. حماسه راهپیمایی میلیونی اربعین حسینی 

)ع( از برکات این هدایت هاست.
آیت الله جنتی با بیان اینکه از امام حســن عسکری)ع( نامه های 
ارزشمندی به یادگار مانده تاکید کرد: این نامه ها اختصاص به یک 
فرد و یک دوره زمانی ندارد و پیروان آن حضــرت، در تمام دوران ها 
مخاطب این نامه ها هستند و باید مضامین متعالی آن ها را در زندگی 

خود به کار بگیرند.

وی افــزود: جهاد فرهنگی امام عســکری )ع( در ســخت ترین 
شرایط، به ما می آموزد که هیچ گاه تکلیف جهاد تببین را نمی شود 
کنار گذاشت. باید برای مقابله با انحرافات فرهنگی و اعتقادی، برنامه 

داشته باشیم.
دبیر شــورای نگهبان گفت: رفتار حکیمانه امام عسکری)ع( به 
منظور زمینه سازی و مهیا کردن شیعیان برای پذیرش امر مهم غیبت 
امام دوازدهم، تاثیر فراوان داشت و مانع از سرگردانی پیروان ائمه شد.

وی گفت: شناخت سیره امام حسن عسکری )ع( موجب می شود 
تا با سبک زندگی در دوران غیبت آشنا شویم و فرهنگ صحیح انتظار 

را درک کنیم.

آیت الله جنتی در نشست شورای نگهبان: جهاد تبیین را نمی شود کنار گذاشت

نماینده مردم بوئین زهرا در مجلس گفت: 
حضور رییس جمهــور در مجمع عمومی 
سازمان ملل فرصت بسیار مغتنمی برای بیان 
اقدامات ظالمانه آمریکا و کشورهای غربی 
در حوزه جنگ اقتصــادی و تحریم ها علیه 
ملت ایران بود و آیت الله رییسی در این سفر 
مواضع جمهوری اسلامی را به خوبی تبیین 

کرد.
روح الله عباســپور در گفــت و گو بــا خبرنگار 
پارلمانی ایرنا در مورد میزان تاثیرگذاری حضور و 
سخنان رییس جمهور در مجمع عمومی سازمان 
ملل اظهار داشــت: نقطه اوج و برنامه سفر رییس 
جمهور ســخنرانی در مجمع عمومی ســازمان 
ملل بود که به محورهای مهمی اشــاره کرد و با در 
دست داشتن قرآن کریم اهانت به کتب آسمانی را 
محکوم و در دفاع از کتاب آسمانی مسلمانان ادای 

دین کرد.
وی با بیــان اینکه آیــت الله رییســی مواضع 
جمهوری اســلامی را به خوبی تبیین کرد، افزود: 
حضور در مجمــع عمومی ســازمان ملل فرصت 
بسیار مغتنمی برای بیان اقدامات ظالمانه آمریکا و 
کشورهای غربی در حوزه جنگ اقتصادی و تحریم 

ها علیه ملت ایران بود.
نماینده مردم بویین زهرا در مجلس با اشــاره 
به نشســت خبری رییس جمهور با رســانه های 

آمریکایی تصریح کــرد: رویکرد رییس جمهور در 
نطق سالیانه و پاسخ به رسانه ها رویکردی متوازن 
و انقلابی بود که با صراحت و شفافیت، سوال های 
متنوع را پاسخ داد و به تناقض های دوگانه غرب و 
آمریکایی ها در نظام بین الملــل و برخورد با ملت 

ایران اشاره کرد.
عباسپور دیدار رییس جمهور با مقامات دیگر 
کشورها را از دیگر دســتاوردهای این سفر عنوان 
کرد و گفت: تسهیل در دیپلماسی و تقویت روابط 
بین کشورها به دیدارهای رییس جمهور با مقامات 
کشورها باز می گردد و امسال هم دیدارهای آیت 

الله رییسی در شرایط و موقعیت خوبی برگزار شد.
وی با بیان اینکه رییس جمهور در نطق سالیانه 

خود مطالب ارزشــمندی بیان کرد، به تلاش ضد 
انقلاب برای ایجاد موانع در این ســفر اشاره کرد و 
افزود: اهل فتنه، تجزیه طلبان، سلطنت طلبان و 
منافقین درصد بودند تا با آشوب خیابانی و تبلیغات 
رسانه ای مزاحمت هایی را ایجاد کنند، اما به برکت 
دســتگاه های امنیتی و برنامه ریزی مناسب، این 
سفر دستاوردهای زیادی برای کشور و ملت ایران 

داشت.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به موفقیت دولت سیزدهم 
در حوزه دیپلماســی اقتصادی یادآورشد: با وجود 
اینکه دولت های قبل معتقــد بودند که آنها صرفا 
زبان دیپلماسی را می فهمند و هیچ کس دیگری 

نمی داند، اما دولت سیزدهم در حوزه دیپلماسی 
اقتصادی دستاوردهای بسیار خوبی داشت.

عباســپور اضافه کرد: در گذشته با همسایگان 
اختلافاتی داشتیم که به دلیل اقدامات مناسبی که 
صورت گرفت روابط با همسایگان، بسیار منطقی و 

صلح آمیز در جهت منافع شکل گرفت.
وی با بیان اینکه دولت در حوزه دیپلماسی بعد 
از ۱۵ سال اقدامات مهمی انجام داد، اظهار داشت: 
عضویت ایران در ســازمان همکاری شانگهای از 
نظر اقتصادی بســیار مهم اســت چون دو کشور 
عضو این سازمان حق وتو دارند و ۲۵ درصد تولید 
ناخالص ملی در این سازمان است از این رو فرصت 
بسیار خوبی برای تقویت تعاملات امنیتی، دفاعی 
و فرهنگی اســت که دولت سیزدهم در ماموریتی 
ارزشمند در دستور کار خود قرار داد و به نتیجه هم 

رساند.
نماینده مردم بوئین زهــرا در مجلس عضویت 
ایران در گروه بریکس و از ســر گیری روابط تهران 
- ریاض را از دیگر اقدامات مهم دولت ارزیابی کرد 
و بیان داشــت: با اقداماتی که دولــت چین انجام 
داد روابط بین ایران و عربســتان از سر گرفته شد و 
کشورهای عربی هم به تقویت روابط دیپلماسی و 
سیاسی خود با کشــورمان پرداختند و همه این 
فعالیت ها می تواند در توســعه اقتصاد کشور موثر 

باشد و دستاوردهای خوبی به دنبال داشته باشد.

سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس:

رییسی مواضع جمهوری اسلامی را در مجمع سازمان ملل به خوبی تبیین کرد

بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در دستور کار مجلس قرار گرفت

عابد اکبری در تحلیل سخنرانی رئیس جمهور در سازمان ملل مطرح کرد:

ایران نقش خود را به عنوان بازیگر نظم ساز در دوره گذار بین الملل جدی تر ایفا می کند

گزارش کمیسیون تلفیق در مورد لایحه برنامه هفتم توسعه 
فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی کشــور در دستور کار هفته 

جاری مجلس شورای اسلامی قرار گرفت.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، جلسات علنی هفته جاری مجلس 
شورای اسلامی روزهای دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه برگزار می شود 
و قرار است در این هفته گزارش کمیسیون تلفیق در مورد لایحه برنامه 
هفتم توسعه جمهوری اسلامی ایران )۱۴۰۷-۱۴۰۳( بررسی شود که 
در صورت بررســی این لایحه طبق آیین نامه داخلی مجلس جلسات 
علنی در دو نوبت صبح و عصر برگزار می شود. همچنین نمایندگان در 
هفته جاری گزارش کمیسیون قضایی و حقوقی در ماه لایحه تجارت، 
گزارش شور دوم کمیسیون آموزش در مورد طرح اصلاح موادی از قانون 
تاسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی و گزارش شور دوم 
کمیسیون اقتصادی در مورد لایحه اصلاح ماده ۸ قانون بیمه اجباری 
خسارت وارد شده به شــخص ثالث در اثر حوادث ناشی از وسایل نقلیه 
را بررسی می کنند. لایحه یک فوریتی نحوه مدیریت تعارض منافع در 
انجام وظایف قانونی و ارائه خدمات عمومی ، گزارش شور دوم کمیسیون 
اقتصادی در مورد لایحه موافقت نامه بین دولت جمهوری اســلامی و 
دولت ژاپن درباره کمک و همکاری متقابل اداری و گمرکی و بررســی 
لایحه الحاق برخی مواد به قانون ئتنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 
۳ از دیگر بر نامه های هفته جاری مجلس خواهد بود. گزارش کمیسیون 
عمران در مورد طرح یک فوریتی الحاق )۷( تبصره به ماده )۷( اساسنامه 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی بابت تسهیل روند ساخت و ساز روستایی 
برای بومیان روســتا و حمایت از دولت در جهت ســاخت یک میلیون 
مسکن در سال، گزارش کمیســیون فرهنگی در مورد لایحه عضویت 
دولت جمهوری اسلامی ایران در سازمان توسعه زنان سازمان همکاری 

اسلامی، گزارش کمیســیون صنایع و معادن در طرح اصلاح موادی از 
قانون معادن کشور و گزارش کمیسیون قضائی و حقوقی در مورد طرح 
اصلاح قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی در دستور کار هفتگی 
مجلس قرار گرفت. ادامه رســیدگی به گزارش کمیسیون اجتماعی 
در مورد لایحه یک فوریتی پیشــگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای 
امنیت آنها در برابر سوء رفتار وگزارش کمیسیون آموزش در مورد طرح 
تامین نیروی انسانی آموزش و پرورش از دیگر بر نامه های هفتگی صحن 
علنی مجلس خواهد بود. همچنین نمایندگان در هفته جاری گزارش 
کمیســیون کشــاورزی در مورد لایحه پروتکل ارزیابی اثرات زیست 
محیطی فرامرزی الحاقی به کنوانسیون چهارچوب حفاظت از محیط 
زیست دریایی دریای خزر، گزارش کمیسیون امنیت ملی در مورد طرح 
تاسیس حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه گزارش کمیسیون اجتماعی در 
مورد لایحه یک فوریتی نحوه مدیریت تعارض منافع در انجام وظایف 
قانونی و ارائه خدمات عمومی و گزارش شور دوم کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها در مورد طرح اصلاح موادی از قانون تشکیلات وظایف 
انتخابات شورای اسلامی کشور را بررسی می کنند. بررسی طرح تشدید 
مجازات همکاری کنندگان با اقدامات کشورهای متخاصم علیه امنیت 
و منافع ملی، گزارش کمیسیون عمران در مورد طرح اصلاح ماده ۱۰۰ 
قانون شهرداری ها وگزارش کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
در مورد لایحه اصلاح قانون نحوه اســتفاده از خانه های سازمانی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در دستور کار این هفته مجلس شورای اسلامی 
قرار می گیرد. همچنین نمایندگان در هفته جاری گزارش کمیسیون 
آموزش در مورد طــرح اصلاح یک تبصره به ماده ۴ قانون ســنجش و 
پذیرش دانشجودر دوره های تحصیلات تکمیلی ، گزارش کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی در مــورد طرح اصلاح قانون بســیج 

سازندگی و گزارش کمیسیون اقتصادی در مورد طرح تبیین وضعیت 
شــاخص های اقتصادی در پایان هر دولت را بررسی می کنند. گزارش 
کمیســیون اجتماعی در مورد لایحه اصلاح تبصره ۵ الحاقی به ماده 
واحده قانون سرباز قهرمان، گزارش کمیسیون اجتماعی در مورد طرح 
تاسیس شرکت های تعاونی توســعه و عمران شهرستانی و یا استانی و 
گزارش کمیسیون صنایع در مورد لایحه اصلاح تبصره ۱ ماده ۲ قانون 
حمایت از هنرمندان، استادکاران و فعالان صنایع دستی در دستور کار 
این هفته صحن علنی مجلس شور ای اســلامی قرار می گیرد. گزارش 
کمیســیون قضایی و حقوقی در مورد لایحه مبارزه با قاچاق انســان و 
اعضای بدن و مجازات عبوردهندگان غیر مجاز افراد از مرزهای کشور، 
گزارش کمیسیون برنامه و بودجه در مورد طرح اصلاح ماده ۵۴ قانون 
احکام دائمی برنامه های کشور در مورد شهرک های صنعتی و تسری آن 
به شهرک های کشاورزی و گزارش کمیسیون حقوقی و قضایی در مورد 
طرح قانون استسفاریه ماده ۶ قانون تشکیل سازمان بازرسی کل کشور 

در دستور کار این هفته مجلس شور ای اسلامی خواهد بود.

کارشناس مســائل بین الملل گفت: دولت و مجموعه نظام 
معتقد بر این موضوع هســتند که جمهوری اســلامی ایران 
می تواند به عنوان یک بازیگر نظم ساز در دوره گذار بین الملل 

به ایفای نقش جدی تری بپردازد.
عابد اکبری کارشــناس مســائل بین الملل در گفت و گو با خبرنگار 
سیاست خارجی ایرنا در خصوص اظهارات اخیر آیت الله ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور کشــورمان در نشست مجمع عمومی ســازمان ملل، 
اظهارداشت: مهمترین ویژگی ســخنرانی رئیس جمهور در این دوره 
از نشست مجمع عمومی سازمان ملل را می توان »روشمندی و نظمی 
که در ارائه وجود داشت« دانست. وی گفت: می توان دو محور کلی را در 
صحبت های رئیس جمهور اســتخراج کرد، یکی تبیین مواضع اصولی 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران بود که بخشی از صحبت های 
رئیس جمهور به این حوزه اختصاص یافته بود، دســته دوم هم اصول و 
ارزش هایی بود که سیاســت خارجی ایران بر مبنای آنها شکل گرفته و 
دنبال می شود. این کارشناس مسائل بین الملل در خصوص این جمله 
رئیس جمهور مبنی بر اینکه پروژه آمریکایی شــدن جهان شکســت 
خورده است، بیان داشت: برداشــتی که می توان از چند سخنرانی اخیر 
مقام معظم رهبری در خصوص تنش میان روســیه و اوکراین داشــت 
این هست که ما در »دوران گذار نظم بین الملل« هستیم و بر این اساس 
می توان بر روی تحولات سیاســت خارجی که پیرامــون ما در حال رخ 

دادن هستند تمرکز کرد. اکبری تصریح کرد: صحبت رئیس جمهور در 
مجمع عمومی هم برگرفته از همین نکته بود، چرا که دولت و مجموعه 
نظام معتقد بر این موضوع هستند که جمهوری اسلامی ایران می تواند 
به عنوان یک »بازیگر نظم ســاز در دوره گذار بین الملل« به ایفای نقش 
جدی تری بپــردازد. وی گفت: در این موضوع رئیــس جمهور به چند 
نکته اشاره کردند، یکی به »چالش کشیدن نظم مستقر و انتقاد از رویه 
حاکم بر این نظــم« بود و مطرح کردن این نکته در مهم ترین ســاختار 
بین المللی نظم فعلی یعنی ســازمان ملل متحد که نکته مهمی است 
و شما می بینید که کشــورهایی از جمله آلمان، هند و ژاپن هم از نظم و 
ساختار فعلی مستقر انتقاد کرده و آن را به چالش کشیدند. این کارشناس 
مسائل بین الملل افزود: جمهوری اســلامی ایران هم بر اساس رویکرد 

خودش »انتقاد سازنده و جدی« را نسبت به ساختار سازمان ملل متحد 
و نهادهای مســتقر بین المللی انجام داد. اکبری اظهار کرد: نکته ای که 
رئیس جمهور در این حوزه به آن اشاره کردند این بود که یک بازیگر نظم 
ساز باید بازیگری فعال باشد، بازیگری فاعل باشد و نه بازیگری منفعل و 
چنین بازیگری به دنبال مذاکره هســت و مذاکراتی را پیگیری می کند 
که بتواند نتایجی را در بر داشته باشــد و بر همین اساس اراده جمهوری 
اسلامی ایران بر این اســت که در حوزه های مختلف مذاکراتی را داشته 
باشــد. وی تصریح کرد: وقتی که شــما یک »بازیگر نظم ســاز و ثبات 
آفرین« هستید باید بتوانید آن تصویر مثبت و ثبات آفرینی که لازم است 
را از خود ارائه دهید. بر همین اســاس است که ایران تلاش کرد نگاهش 
به صلح، ثبات و امنیت منطقه ای و بین المللی را در صحبت های رئیس 
جمهور در صحن مجمع عمومی سازمان ملل تبیین کند. این کارشناس 
مسائل بین الملل افزود: نکته دیگری که در صحبت های رئیس جمهور 
وجود داشت بحث »امنیت منطقه ای و چالش هایی است که در منطقه 
قفقاز تا خلیج فارس« وجــود دارد، که در این خصوص رئیس جمهور به 
اهمیت امنیت در منطقه چه در افغانستان عراق اشاره کردند و همچنین 
نقشی که »سردار شهید سلیمانی« در امنیت آفرینی در عراق و منطقه 
ایفا کردند و این موضوعات را می توان ذیل این عنوان دســته بندی کرد 
که رئیس جمهور یکی دیگر از اصول سیاست خارجی ما را که تمرکز بر 
منطقه گرایی و تمرکز بر کشورهای همسایه بود را به خوبی تبیین کردند.

وزیران امور خارجه ایران و 
نیکاراگوئه دیدار کردند

وزیران امور خارجه جمهوری اســلامی ایران 
و نیکاراگوئه در حاشیه هفتاد وهشتمین مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد دیــدار و گفت وگو 
کردند. تهــران ایرنا - حســین امیرعبداللهیان 
وزیر امــور خارجه جمهوری اســلامی ایران که 
در نیویورک بســر می برد، در ادامــه رایزنی های 
فشرده دیپلماتیک خود با دنیس مونکادا همتای 

نیکاراگوئه ای خود دیدار و گفت وگو کرد.

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی 
رحلت آیت الله صلواتی

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در پیامی رحلت عالم ربانی مرحوم آیت 
الله آقای حاج شــیخ غلامرضا صلواتی رحمه الله 
علیه را تسلیت گفتند. به گزارش خبرنگار سیاسی 
ایرنا، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اســلامی روز شــنبه در پیامی رحلت عالم ربانی 
مرحوم آیت الله آقای حاج شیخ غلامرضا صلواتی 

رحمه الله علیه را تسلیت گفتند.
متن پیام به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
رحلت عالم رباّنی مرحوم آیــه الله آقای حاج 
شیخ غلامرضا صلواتی رحمه الله علیه را به حضرات 
علمای اعلام حــوزه ی علمیه قم و شــاگردان و 
ارادتمندان ایشان و بالخصوص به خاندان گرامی 
و بازماندگان آن بزرگوار تسلیت عرض می کنم. این 
عالم پارسا و پرهیزگار سالهای طولانی در مسند 
تدریس و نیز در جایگاه درس آموزِ صفا و اخلاص، 
به حوزه ی علمیه خدمت کردند و با طهارت و تقوا 

به ملکوت پیوستند.
رحمت و رضوان الهی بر ایشان باد.

سیّد علی خامنه ای
1/۷/1402

برگزاری  نشست علمی 
»جنگ ترکیبی از منظر امام 

خامنه ای« در لبنان
به گزارش ایرنــا از رایزنی فرهنگــی ایران در 
لبنان، همزمان با ســالگرد فتنه جنگ ترکیبی 
ســال گذشــته بر ضد نظام جمهوری اسلامی 
ایران، نشست علمی جنگ ترکیبی از منظر امام 
خامنه ای روز سه شنبه -چهارم مهر ماه ۱۴۰۲-در 
ســالن همایش های مرکز فرهنگی امام خمینی 
)ره( بیروت برگزار می شود. در این نشست علمی، 
بلال اللقیس استاد دانشگاه لبنان و پژوهشگر علوم 
سیاســی و اجتماعی، هادی قبیسی مدیر مرکز 
مطالعات رسانه ای الاتحاد و سیدکمیل باقرزاده 
رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی در لبنان به ارائه 
مقالات خود خواهند پرداخت. این نشست توسط 
مرکز مطالعات انقلاب اســلامی )وابسته به دفتر 
حفظ و نشر آثار رهبر معظم انقلاب( و با همکاری 
مرکز مطالعات رسانه ای الاتحاد و رایزنی فرهنگی 

ایران در لبنان برگزار خواهد شد.

میرتاج الدینی: 
دانش آموزان با بیان 

پیشرفت های کشور آینده 
ایران را می سازند

عضو فراکســیون انقلاب اســلامی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: دانش آمــوزان با بیان 
پیشرفت های کشــور در حقیقت آینده ایران را 
می ســازند و در این راه باید والدیــن و معلمان از 
دستاوردهای نظام اسلامی آگاه تر شوند. حجت 
الاســلام محمدرضا میرتاج الدینی روز شنبه در 
گفت و گو با خبرنگار پارلمانی ایرنا درباره سخنان 
رییس جمهور در آغاز ســال تحصیلی ۱۴۰۳-

۱۴۰۲ گفت: هدف اصلی دشــمنان در این زمان 
علیه ایران اســلامی، ناامید کردن مردم به ویژه 
دانش آموزان از آینده و سیاه نمایی دستاوردهای 
نظــام جمهوری اســلامی اســت موضوعی که 
رییس جمهور به درســتی در مراســم آغاز سال 
تحصیلی به این موضوع اشــاره کرد و تاکید کرد 
که باید نســل فعلی راوی پیشــرفت های کشور 
شوند. عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس، 
وزارت آموزش و پــرورش را مهمترین وزارتخانه 
در پرورش نسل آینده کشــور عنوان کرد و افزود: 
هویت سازی نسل فعلی از طریق آموزش و پروش 
و مدارس انجام می شود در این راه علاوه بر والدین، 
معلمان نقش بســیار مهمی در ساختن انسان ها 
و هدایت آنها برای رشــد و توسعه کشــور دارند. 
میرتاج الدینی با بیان اینکه طبق سخنان رییس 
جمهور، دانش آموزان می توانند پیشــرفت های 
کشــور را در بخش هــای مختلف بــه خوبی به 
تصویر بکشــند، یادآور شــد: جمهوری اسلامی 
در این سالها پیشــرفت های عظیمی در فناوری 
صلح آمیز هســته ای، تولید رادیو داروها، توسعه 
صنعت پتروشیمی و پالایشگاهی، تولید و ساخت 
تجهیزات خاص نظامی و غیره داشته و باید معلمان 
این دستاورها را برای دانش آموزان تبیین کنند. 
چرا که بیان پیشرفت های کشور توسط این نسل 

در حقیقت آینده ایران را خواهد ساخت.

با انتشار اطلاعیه ای مطرح شد؛
صفحه منتسب به علی باقری 
در فضای مجازی جعلی است

وزارت امــور خارجه در اطلاعیــه ای اعلام 
کرد: صفحه ســاختگی منتســب به معاون 
سیاســی وزارت امور خارجه در فضای مجازی 
متعلق به وی نیست. به گزارش حوزه سیاست 
خارجی ایرنا، روابط عمومی وزارت امور خارجه 
با انتشار اطلاعیه ای در واکنش به انتشار تصویر 
ساختگی از پیامی منتسب به معاون سیاسی 
وزارت امــور خارجــه و مذاکره کننده ارشــد 
کشورمان در فضای مجازی، اعلام کرد تصویر 
منتشر شده، ساختگی بوده و مربوط به حساب 
کاربری علی باقری نیســت. به گزارش ایرنا، در 
متن توییت در صفحه جعلی منتســب به علی 
باقری، درباره مذاکرات غیرمســتقیم ایران و 

آمریکا ادعاهای نادرستی مطرح شده است.

رئیس سازمان انرژی اتمی 
ایران وارد وین شد

رییس ســازمان انرژی اتمی ایران به منظور 
شرکت در شــصت و هفتمین نشست سالانه 
کنفرانس عمومی آژانــس بین المللی انرژی 
اتمی در رأس هیاتی وارد وین شــد. به گزارش 
حوزه سیاســت خارجی ایرنا، محمد اسلامی 
صبح روز یک شــنبه، دوم مهرماه برای شرکت 
در شصت و هفتمین نشست سالانه کنفرانس 
عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی به اتریش 
ســفر کرد. معاون رییس جمهور پیش از ظهر 
روز دوشــنبه ســوم مهرماه )۲۵ سپتامبر( در 
کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به سخنرانی می پردازد. دیدار با مدیر کل آژانس 
بین المللی انــرژی اتمی، بازدید از نمایشــگاه 
تخصصی دستاوردهای صنعت هسته ای ایران و 
دیدارهای دوجانبه با همتایان هسته ای برخی 
کشــورها، از جمله برنامه های رییس سازمان 
انرژی اتمی ایران و هیات همــراه در طول این 

سفر است.

خبرخبر

یادداشت
ادامه  از صفحه1

... یا تاثیر زیادی بر سبد خانوار ندارند و با توجه 
به اینکه تــورم بالایی هم در کشــور وجود دارد 
فشــار دائمی را به بنگاه اقتصادی وارد می شود 
و تصمیــم گیری های ســرمایه گذاری را دچار 
اختلال می کنــد و در نهایت منجــر به کاهش 
تولید، کیفیت، عرضه شود. به طور مثال، می توان 
از قیمت گذاری بر روی نان حمایت کرد چراکه 
در ســبد خانوار نقش مهمی دارد، ولی در مورد 
بلیت هواپیما نمی تــوان از آن حمایت کرد. اما 
آیا تعیین دســتوری قیمت ها در شرایط فعلی 
اثرگذار خواهد بود یا خیر؟ باید گفت در شرایط 
فعلی قطعا سیاست قیمت گذاری آن طور که 
مدنظر سیاستگذار اســت محق نمی شود. به 
نظر می رسد باید یک طبقه بندی برای کالاها 
صورت گیــرد. اعمال این سیاســت بر برخی 
از کالاها می تواند بازار را مختــل کند، ولی در 
برخی از کالا می تواند اثرگذار باشد که می توان 
به برخی از داروها و یا لوازم پزشکی اشاره کرد. 
برخی مواقع وجود دارد که سمت مصرف کننده 
دیده می شود و در برخی مواقع نیز بخش تولید 
مورد توجه اســت؛ گاهی اوقات ممکن اســت 
نهاده ای مــورد قیمت گذاری قــرار گیرد که 
ضروری اســت و در بخش تولید مورد استفاده 
قرار می گیرد. گاهی اوقات سیاستگذار به دنبال 
حمایت از یــک صنعت ویژه اســت و به مدت 
چندســال اقدام به قیمت گذاری برای نهاده 
کلیدی می کند که آن بخــش از صنعت بتواند 
رشد پیدا کند؛ بنابراین می توان در بخش هایی 
از تولید بــا اعمال این سیاســت موافقت کرد. 
ولی در خارج از این فضــا، باید اجازه داد قیمت 
در بازار تعیین شود که البته این یک زمینه و یا 
یک پیش فرض می خواهد و آن این اســت که 
بازار شرایط رقابت را داشته باشد، به این معنی 
که تعداد زیــادی تولیدکننده و مصرف کننده 
وجود داشته باشد و یا اینکه شفافیت و گردش 
مالی بالایی صورت بگیرد و مقدمات فراهم باشد 
که بتوان به مکانیزم بازار اعتمــاد کرد. چراکه 
نمی توان همیشه و همه جا به قیمت بازار اعتماد 
کرد. باید به تولیدکنندگان حق داد. شاید بتوان 
روش قیمت گذاری کاســت پلاس را پیشنهاد 
داد که بتوان یک برآوردی از قیمت تمام شــده 
کالاها و خدمات به همراه درصد سود مشخصی 
برای تولیدکنندگان درنظر گرفت به دســت 
آورد. ولی اصل ماجرا آن جاســت که دولت ها 
زمانی وارد سیاســت قیمت گذاری دستوری 
می شوند که تورم به دلایل مختلف صعودی و 
ماندگار باشــد. بهترین کار این است که دولت 
بر روی کنترل تورم متمرکز شود که مجبور به 
قیمت گذاری دستوری نباشد. ولی اگر فرض را 
بر این بگذاریم که راهی غیر از کنترل تورم طی 
شود، روش قیمت گذاری کاست پلاس و یا بهره 
مندی از نهادی خصوصی، مجامع و انجمن ها 
باشــد که بتوانند از تصمیمات خلق الساعه در 

روند تولید و عرضه جلوگیری کنند.
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وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: گزارش سه ماهه 
اول ســال 1402 بدهی ها و مطالبات دولت و شرکت های 

دولتی برای رئیس جمهور ارسال شد.
به گزارش ایرنا از وزارت اقتصاد، بر اســاس اعلام خزانه داری کل 
کشــور، در اجرای حکم بند )ب( ماده یک قانون رفــع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور مصــوب ۱۳۹۴ و آیین نامه 
اجرایی آن گزارش بدهی ها و مطالبات دولت و شــرکت های دولتی 

برای دوره منتهی به ۳۱ خرداد ماه ســال ۱۴۰۲ )ســه ماهه اول( به 
منظور ارایه به کمیسیون های ذی ربط در مجلس شورای اسلامی در 
خزانه داری کل کشور مرکز مدیریت بدهی های عمومی و روابط مالی 
دولت تهیه و با تایید، وزیر امور اقتصادی و دارایی برای رئیس جمهور 

ارسال شد.
شایان ذکر اســت در اجرای تکلیف قانونی فوق، مرکز مدیریت 
بدهی های عمومی و روابط مالی دولت نســبت به راه اندازی سامانه 

مربوط در سال ۱۳۹۵ )در بستر شــبکه دولت( اقدام و از طریق آن با 
همکاری ادارات کل امور اقتصادی و دارایی استان ها، تاکنون بیش 
از ۱۸۴,۵۰۰ فقره گزارش الکترونیکی فصلی ســه ماهه و ســالانه 
از دســتگاه های اجرایی سراســر کشــور )در حدود ۵,۰۰۰ نقطه 
گزارشگری( دریافت کرده اســت که بر مبنای آن ۳۸ فقره گزارش 
جامع بدهی هــا و مطالبات دولت و شــرکت های دولتی در مقاطع 

فصلی و سالانه تهیه و برای مراجع قانونی ذی ربط ارسال شده است

ارسال گزارش فصل بهار بدهی ها و مطالبات دولت برای رئیس جمهور
توسعه شبکه ریلی در مسیر 

کریدور شمال- جنوب
معاون ســاخت و توســعه راه آهن، بنادر 
و فرودگاه های شــرکت ســاخت و توســعه 
زیربناهای حمل و نقل کشور گفت: همزمان 
با پیشــبرد قرارداد تجاری ســاخت راه آهن 
رشت- آستارا، راه آهن رشت- کاسپین نیز با 
۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی در پاییز امسال 

به بهره برداری می رسد.
» عباس خطیبی« در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا با اعلام اینکه پیشــرفت فعلی 
راه آهن رشــت- کاســپین ۸۰ درصد است، 
زمان بهره بــرداری از این طــرح را در پاییز 

امسال اعلام کرد.
وی با بیان اینکــه این ابَر پــروژه یکی از 
بزرگترین پروژه های ریلی کشــور است که 
ما را از طریق جمهوری آذربایجان به روسیه 
و کشــورهای اروپایی وصل می کند، گفت: 
همزمان قــرارداد تجاری ســاخت راه آهن 
رشــت- آســتارا هم به ۵۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی رسیده است.
»مهرداد بذرپاش« وزیر راه وشهرســازی 
نیز هفته گذشــته در حیاط دولــت با اعلام 
اینکــه تا پایــان ســال ۱۴۰۲ هر مــاه یک 
پروژه بزرگ ملی در حوزه زیرســاخت های 
حمل ونقلــی به مــردم تقدیم می شــود، از 
افتتاح راه آهن رشت- کاســپین در آبان ماه 
امسال بعد از حدود ۵ سال از آغاز ساخت آن 

خبر داد.
راه آهن رشت- کاســپین که ۶۵ کیلومتر 
طول دارد بخــش اولیه از کریدور شــمال - 
جنوب است که خلیج فارس را به دریای خزر 
متصل می کند و از مصوبات اولویت دار ســفر 
ریاست جمهور در بهمن ماه ۱۴۰۰ به گیلان 
بود کــه در یک ســال گذشــته تامین مالی 

مناسبی برای آن صورت گرفت.
راه آهن رشت –کاسپین - انزلی در واقع به 
عنوان بخشی از طرح راه آهن قزوین - رشت 
- انزلی و قســمتی از آخرین پــازل کریدور 
جنوب به شمال محســوب می شود که می 
تواند در تجارت کشــور، منطقه غرب آسیا، 
آسیانه میانه و اوراســیا تحولی بزرگ ایجاد 

کند.
اجــرای پروژه ریلی رشــت - کاســپین 
علاوه بــر اهمیــت در حمل و نقــل داخلی، 
بار و مسافر اســتان گیلان؛ از نظر ایجاد یک 
کریدور ریلی جدید بــرای صادرات و واردات 
کشــور و همچنین ترانزیــت کالا از مناطق 
شمالی کشــور به خلیج فارس، آب های آزاد 
بین المللی و دیگر کشورهای همسایه ایران 

نیز بسیار مهم است.
آخرین وعده بهره برداری راه آهن رشت- 
کاسپین که ساخت آن از سال ۹۸ کلید خورد 
خرداد ماه امســال بود که به دلیل دشواری 
های مالی نهایتا با اراده و عزم دولت سیزدهم 
و اختصاص اعتبــارات مورد نیــاز اکنون به 
پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی رسیده و قرار 
است با تامین به موقع اعتبارات مورد نیاز این 

پروژه تا پایان آبان ماه به بهره برداری برسد.

همزمان با بازگشایی مدارس انجام شد؛
توزیع  ۶۰ هزار بسته نوشت افزار 

میان دانش آموزان محروم
بنیــاد  محرومیت زدایــی  معــاون 
مســتضعفان از تهیه و توزیع ۶۰ هزار بسته 
نوشت افزار برای دانش آموزان محروم دوره 
ابتدایی و متوسطه در مناطق محروم، مرزی 

و جزایر جنوبی کشور خبر داد.
به گــزارش ایرنــا از بنیاد مســتضعفان، 
وحید خاوئی اظهار کرد: بنیاد مســتضعفان 
به منظور حمایت از دانش آمــوزان نیازمند 
و خانواده های محروم، امســال نیز همزمان 
با بازگشایی مدارس و شروع فصل پاییز، ۶۰ 
هزار بسته نوشت افزار را میان دانش آموزان 

نیازمند توزیع کرد.
وی بــا بیــان اینکــه ایــن بســته های 
نوشــت افزار  قالــب   ۲ در  نوشــت افزار 
دانش آموزان دبســتانی و دبیرستانی تهیه 
شده است، افزود: این بسته های نوشت افزار 
در بیش از ۸۰ منطقه هدف محرومیت زدایی 
و آبادانی بنیاد مســتضعفان، مناطق مرزی 
محروم کشــور و همچنین جزایــر جنوبی 
از طریق همکاران مــا و همچنین گروه های 
جهادی و فعالان اجتماعی توزیع شده است.

بنیــاد  محرومیت زدایــی  معــاون 
مســتضعفان و مدیرعامــل بنیــاد علوی 
خاطرنشــان کرد: ارزش هریک از بسته های 
نوشــت افزار بیش از ۳۵۰ هزار تومان است و 
بنیاد مستضعفان برای تهیه این اقلام بیش 
از ۲۰ میلیــارد تومان تامیــن اعتبار کرده 

است.
به گفته خاوئــی پیش از این نیــز، بنیاد 
مســتضعفان بیــش از ۸۵ هــزار بســته 
نوشــت افزار ایرانی را میــان دانش آموزان 

دارای خانواده محروم توزیع کرده بود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان 
تهران تاکید کرد:

ضرورت آشنایی مالکان 
بافت های فرسوده با فرآیندها 

و شرایط دریافت تسهیلات 
مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهران از 
مالکان بافت های فرسوده خواست با آگاهی کامل 
نسبت به نوسازی خانه های خود در بافت تصمیم 
جدی بگیرند و نسبت به آشنایی با شرایط دریافت 
تسهیلات اقدام کنند. به گزارش ایرنا از وزارت راه 
و شهرسازی، »حســین جنتی« گفت: از مالکان 
بافت های فرســوده درخواست می شــود در گام 
نخســت با اســتفاده از مرورگرهای فایرفاکس 
 facility.udrc.ir و گوگل کروم بــه ســایت
مراجعه کنند، زیرا اکنون امکان دسترســی برای 
همه کاربران داخل کشور به سایت مذکور وجود 
دارد. وی افزود: متقاضیان باید کدپســتی یا کد 
»جام« ملک مورد نظر خود را در سایت مذکور وارد 
کنند، برای افرادی که سند تک برگی دارند کد ۱۹ 
رقمی مندرج در ســندهای تک برگی معرف کد 
جام بوده و کسانی که ســند تک برگ ندارند باید 
کد پستی ملک فرسوده شان را وارد کنند. جنتی 
بیان داشت: پس از آنکه متقاضی از وقوع ملک در 
بافت فرسوده مطمئن شد، اطلاعات خود را روی 
ســایت مذکور تکمیل کرده و پرونده الکترونیک 
متقاضی ساکن در بافت فرسوده به صورت برخط 
به شــعب بانک عامل ارســال خواهد شد تا بانک 
ادامه دهنده این فرآیند در سامانه تسهیلات بانکی 
باشد و متقاضی نیز می تواند به کمک کد رهگیری 
پیامک شده پی گیر روند کار خودش باشد. مدیر 
کل راه و شهرسازی استان تهران خاطرنشان کرد: 
میزان این وام در شهر تهران ۵۵۰ میلیون تومان 
و در محدوده حرم شــاه عبدالعظیم حسنی ۶۰۰ 
میلیون تومان اســت. وی درباره سود تسهیلات 
و روند باز پرداخت نیز چنین توضیــح داد: ۱۸۵ 
میلیون تومان از وام ۵۵۰ میلیون تومانی با ســود 
صفر درصد و ۳۶۵ میلیون تومان با سود ۲۳ درصد 

محاسبه می شود.

توسعه خدمات الکترونیکی 
 مالیاتی با هوشمندسازی 

در دولت سیزدهم
نظام مالیاتــی با رویکرد هوشمندســازی در 
دولت سیزدهم خدمات الکترونیکی را در جهت 
تسهیل و تسریع در فرایندهای رسیدگی و برای 
کاهش مراجعــه مردمی بــه ادارات امور مالیاتی 
توســعه داد. به گــزارش خبرنگار ایرنا، توســعه 
پنجره واحد خدمــات مالیاتی، ابلاغ الکترونیکی 
کلیه اوراق مالیاتی، توســعه و تکمیل نرم افزارها 
و سامانه های مالیاتی، کاهش مراجعات حضوری 
مردم به ادارات امور مالیاتی، تســهیل و تســریع 
در فرآیندهای رســیدگی، کاهش زمان وصول 
مالیــات و افزایش تمکیــن داوطلبانه، مدیریت 
تبادل داده هــا و بهبــود امنیت و زیرســاخت 
ازجمله اقدامات در توســعه خدمات الکترونیکی 
مالیاتی در دولت سیزدهم اســت. نظام مالیاتی 
هوشــمند مبتنی بر داده محوری، پنجره واحد 
خدمات مالیاتی و دسترســی به تمامی منابع و 
درخواست های مالیاتی را از طریق فضای مجازی 
برای مودیان فراهم کرده اســت؛ از این رو تمامی 
خدمات ازجمله ابلاغ الکترونیکی اوراق مالیاتی 
مانند برگ تشــخیص، برگ قطعی، آراء صادره 
هیات های حل اختــلاف مالیاتــی، دعوت نامه 
جلسات اســتماع و ارائه اســناد و مدارک، ثبت 
اظهارنامه هــای مالیاتی از طریق پرتال شــامل 
اظهارنامه هــای عملکــرد اشــخاص حقیقی و 
مشارکتی، اشخاص حقوقی، مستغلات اجاری، 
مالیات بر ارزش افزوده )به تفکیک تمامی منابع 
آن شامل عمومی، ســیگار و محصولات دخانی، 
کالاهای نفتی، پســماند و…(، شماره گذاری 
وســایط نقلیه، عوارض ســبز، همچنین امکان 
پرداخت مالیات و سایر موارد از این طریق صورت 
می گیرد. تســهیل و تســریع در فرآیندهای 
رسیدگی، کاهش زمان وصول مالیات و افزایش 
تمکیــن داوطلبانه از دیگر اقدامات ســازمان 
امور مالیاتی کشــور در جهت توسعه خدمات 
الکترونیکی است در این راستا سامانه یکپارچه 
مالیاتی در راســتای بومی ســازی خدمات را 
گســترش داده است. ســامانه های مختلفی 
ازجمله دریافت مالیات بر خانه ها و خودروهای 
لوکس، مالیات واحدهای مســکونی خالی از 
ســکنه، ســامانه دریافت مالیات نقل و انتقال 
خودرو، ســامانه مســتغلات اجاری، سامانه 
اظهارنامه برآوری بر اســاس قواعد و اطلاعات 
موجود در ســازمان و سایر ســامانه ها در این 
ســازمان به نفع خدمات رســانی به مودیان 
تولید شد. همچنین در بخش تامین و تکمیل 
داده ها بیــش از ۹۰۰ میلیون رکورد اطلاعاتی 
از ۹۳ مرجع برون سازمانی، تولید و پشتیبانی 
۱۱۱ وب ســرویس درون و بــرون ســازمانی 
جهت تبادل اطلاعات با ســایر دســتگاه ها، 
به روزرسانی و انتقال ۱۳ وب سرویس به بستر 
جدید و مدیریت، توسعه و نگهداری زیرساخت 
پایگاه اطلاعات موضوع ماده ۱۶۹ مکرر قانون 

مالیات های مستقیم صورت گرفت.

وزیر راه و شهرسازی گفت: تولید و عرضه 
مســکن و همچنین تولید و عرضه گسترده 
زمین که از هفته آینده در کشور آغاز خواهد 
شــد و خانه های خالی فراوانی در شهرهای 

جدید وجود دارد که در بازار عرضه خواهد شد.
به گــزارش مهــر، مهــرداد بذرپاش وزیــر راه و 
شهرسازی در حاشــیه بازدید از متروی پرند با اشاره 
به پیشــرفت قابل توجه در روند پــروژه مترو پرند، 
گفت: در چند ماه گذشــته با تلاش های انجام شده 
و مدیریت مناســب، علی رغم افزایــش قیمتی که 
بخش های مختلف پروژه پیدا کرده بــود، این پروژه 
با پیشــرفت قابل توجهی همراه شــد و هم اکنون 
شاهد روزهای پایانی انجام پروژه و اتمام آن هستیم. 
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه به همراه فرمانده 
قرارگاه خاتم الانبیا و مدیریت مترو از این پروژه مهم 
شهر جدید پرند بازدید شد، تصریح کرد: در ۲ تا ۳ روز 
آینده تست گرم متروی پرند انجام خواهد شد و برای 
تأمین بخشــی از برق این مترو، فرودگاه بین المللی 
امام خمینی )ره( نیز کمک خواهد کرد و متروی پرند 
در میلاد باسعادت پیامبر اکرم )ص( با حضور رئیس 
جمهور به بهره برداری خواهد رســید. عضو کابینه 
دولت ســیزدهم در بخش دیگری از سخنان خود در 
حوزه مسکن نیز توضیحاتی ارائه کرد و درباره برنامه 
وزارت راه و شهرســازی با توجه به افزایش نهاده های 
ساختمانی برای بازار مسکن و اجاره و ساماندهی آن 
گفت: تمامی تلاش ما این است تا بتوانیم بازار مسکن 

را با روش های مختلف کنترل و مدیریت کنیم و همراه 
با افتتاح ۴ هزار واحد مســکن مهر پرند، متروی پرند 
نیز افتتاح خواهد شــد. وی افزود: ابزارهایی همچون 
مالیات بر خانه های خالی، ســاماندهی مشــاوران و 
بنگاه های مشاور املاک، راه اندازی سامانه های ثبت 
معاملات اجاره و خرید و فروش مســکن و همچنین 
قانون ساماندهی بازار اجاره و مسکن که مراحل نهایی 
آن در حال انجام اســت، همگی راهکارهای مدیریت 
بازار مسکن است. عرضه گسترده زمین از هفته آینده 
آغاز می شود به گزارش خبرنگار مهر، مهرداد بذرپاش 

نیز در ادامه برنامه ریزی های وزارت راه و شهرســازی 
در ساخت و ســاز واحد مسکونی تاکید کرد که تولید 
و عرضه مســکن و همچنین تولید و عرضه گسترده 
زمین که از هفته آینده در کشــور آغاز خواهد شــد 
همگی راهکارهایی است که در مجموعه وزارت راه و 
شهرسازی در نظر گرفته شده است. وی افزود: طبق 
آمار بانک مرکزی در بهار ســال گذشته رشد )تولید( 
مســکن و ســاختمان منفی ۸ درصد بود که در بهار 
امسال این بخش با رشد مثبت ۱.۶ درصد همراه بود. 
این مسیر در ماه های آتی ادامه پیدا می کند و کارگاه 

بزرگ ساختمانی در کشور ایجاد خواهد شد.
تحویل 14 هزار واحد مسکن مهر در پرند و 

پردیس
بذرپاش سرعت ساخت و ســاز در کشور را مثبت 
دانســت و گفت: عرضه مسکن با ســرعت مناسب 
در حال انجام اســت و روز )۱ مهر( هزار و ۴۷۰ واحد 
مسکن مهر و پروژه های روبنایی در مهستان تحویل 
مردم شد و در روزهای آینده نیز ۴ هزار واحد مسکن 
مهر تکمیل شده در پرند نیز تحویل خواهد شد و ۱۰ 
هزار واحد مسکن مهر پردیس نیز از دیگر افتتاح های 
مســکنی در این ماه اســت. وی گفت: هــم اکنون 
خانه های خالی فراوانی در شهرهای جدید وجود دارد 
که با مکانیزم های تنظیمی در تلاش هستیم تا به بازار 

عرضه شوند.
واگــذاری 500 هزار قطعه زمیــن تا پایان 

امسال در قالب نهضت ملی مسکن
بذرپاش تصریح کرد: بخشــی از رشــد قیمتی 
بخش مسکن در ســال های گذشــته به دلیل عدم 
عرضه مســکن و عرضه زمین بود که هم اکنون این 
مانع برداشته شده است. تصمیم گرفتیم تا با عرضه 
گسترده زمین در روستاها مشکلات این بخش را حل 
کنیم. تا پایان امسال ۵۰۰ هزار قطعه زمین به مردم 
در قالب طرح نهضت ملی مســکن عرضه می شود. 
وی تاکید کرد: با برنامه ریزی های انجام شده احتکار 
زمین در محدوده شهرها و همچنین روستاها در حال 

فروپاشی است.

وزیر راه و شهرسازی :

خانه های خالی شهرهای جدید به بازار مسکن و اجاره عرضه می شوند

بر اساس جزئیات بخشنامه بودجه ۱۴۰۳؛

افزایش علی الحساب ۲۰ درصدی حقوق کامندان در سال آینده
ســازمان برنامه و بودجه بخشــنامه بودجه ســال 1403 کل کشور را 
منتشر کرد که بر اســاس آن افزایش حقوق کامندان دولت در سال آینده 
علی الحساب به طور متوسط 20 درصد پیش بینی شده و همچنین پیشنهاد 
هرگونه طرح تملک دارایی های ســرمایه ای جدیــد و افزایش هدف کمی 

طرح های موجود ممنوع است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، ســازمان برنامه و بودجه کشور بخشنامه بودجه 
سال ۱۴۰۳ را به دســتگاه های اجرایی جهت تهیه لایحه بودجه ۱۴۰۳ ابلاغ و منتشر 
کرد. ضوابط مالی تهیه و تدوین لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ در پیوست شماره ۲ آمده که 
به اعتبارات هزینه ای، ساماندهی بودجه و اصلاح ساختار، تحقق رشد اقتصادی، اعتبارات 
تملک دارایی های سرمایه ای، بودجه شــرکت های دولتی و تبصره ها پرداخته است که 
جزئیات مربوط به افزایش حقوق کارکنان دولت در سال آینده، استخدام و سایر ضوابط 
است. متن ضوابط مالی تهیه و تدوین لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ که پیوست شماره ۲ 

آمده که به شرح ذیل است:
۱- هرگونه اســتخدام و به کارگیری نیروی انســانی از جمله نیروهای شرکتی در 
دســتگاه های اجرایی از جمله دســتگاه های دارای قوانین خاص، صرفاً با رعایت ماده 
۷۱ قانون احکام دائمی بند )ح( ماده ۲۸ قانون الحــاق )۲( و طی فرآیند بند )ط( تبصره 
۱۳ قانون بودجه مبتنی بر اخذ تاییدیه سازمان برای تأمین بار مالی قبل از صدور مجوز 

استخدامی مجاز است.
۲- دستگاه های اجرایی از جمله دستگاه های دارای قوانین خاص:

الف- افزایش ضریب ریالی حقوق را علی الحســاب به طور متوســط بیست درصد 
)۲۰درصد( نسبت به آخرین حکم کارگزینی ســال ۱۴۰۲ لحاظ نمایند. رقم قطعی 
ضریب به تصویب هیأت وزیران خواهد رسید. افزایش حقوق و دستمزد مشمولین قانون 
کار علی الحساب به طور متوسط بیست درصد )۲۰٪( نسبت به آخرین حکم کارگزینی 

تعیین می گردد.
ب- سقف اعتبار مربوط به سرانه اضافه کار کارکنان را در بودجه سال ۱۴۰۳ حداکثر 
معادل اعتبار ســرانه اضافه کار در ســال ۱۴۰۲ )مبتنی بر موافقتنامه ســال ۱۴۰۲( 

پیش بینی کنند.
ج- مبلغ پاداش پایان ســال )عیدی( را مطابق مــاده )۷۵( قانون مدیریت خدمات 
کشوری در بودجه خود پیش بینی نمایند. مبلغ قطعی پاداش پایان سال به تصویب هیأت 

وزیران خواهد رسید.
د- اعتبار مأموریت )داخلی و خارجی( کارکنان را حداکثر معادل پیش بینی عملکرد 

سرانه اعتبار سال ۱۴۰۲ )مبتنی بر موافقتنامه سال ۱۴۰۲( پیش بینی کنند.
ه- اعتبار سرانه کمک های رفاهی مستقیم و غیرمستقیم، کارکنان حداکثر معادل 
اعتبار سرانه سال ۱۴۰۲ )مبتنی بر موافقتنامه سال ۱۴۰۲( و پاداش یک ماهه معادل یک 

ماه حقوق و مزایای کارکنان را در سقف اعتبارات پیش بینی نمایند.
و- تمامی شر کت های دولتی مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت بانک ها و بیمه های 
دولتی شامل شــرکت های که شــمول قوانین و مقررات عمومی بر آنها مستلزم ذکر یا 
تصریح نام است نظیر شرکت ملی نفت ایران بانک مرکزی سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع، ایران ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی، شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی سازمان بنادر و دریانوردی ســازمان صدا و سیمای و شر کت های تابعه آنها 
و سایر شــرکت های که به نحوی دارای قوانین و مقررات خاص پرداخت حقوق و مزایا 
هستند موظف اند اعتبار حقوق دستمزد و مزایای کارکنان خود را در بودجه پیشنهادی 
سال ۱۴۰۳ مطابق افزایش مندرج در جز )الف( بند )۲( و با رعایت بخشنامه های شورای 
حقوق و دســتمزد و مقررات تعیین شده در بودجه ســال پیش بینی نمایند و هرگونه 

افزایش مازاد بر آن توسط هیچ مرجع و شورایی قابل قبول نمی باشد.
ز: مبنای محاسبه هزینه های کارکنان برای بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰۳ صرفاً بر 
اساس آمار نیروی انســانی و اطلاعات پرداختی مندرج در سامانه یکپارچه نظام اداری 

ایران )سینا( سازمان اداری و استخدامی کشور می باشد.
۳- پیش بینی اعتبار برای اجرای تصویب نامه، بخشــنامه، دستورالعمل ها، تغییر 
تشکیلات، تغییر ضرایب، جداول حقوقی و طبقه بندی مشاغل و افزایش مبنای حقوقی 
هرگونه استخدام و به کارگیری نیروی انسانی و مصوبات هیأت امنا صرفاً با رعایت مفاد 
ماده )۷۱( قانون احکام دائمی بند )ج( ماده )۲۸( قانون الحاق )۲( و بند )ط( تبصره )۱۲( 

قانون بودجه در صورت تأیید مکتوب سازمان مجاز است.
۴- در دستگاه های اجرایی از جمله دستگاه های دارای قوانین خاص پیش بینی سرانه 
اعتبار برای قرارداد با اشخاص حقیقی برای انجام کار معین )مشخص( دارای شناسه از 
سازمان اداری و استخدامی با رعایت قوانین و مقررات حداکثر در سقف تعداد سال ۱۴۰۲ 
مبتنی بر موافقتنامه مبادله سال ۱۴۰۲ با لحاظ افزایش حقوق و مزایای کارکنان مندرج 

در جز )الف( بند )۲( فوق الذکر مجاز می باشد.
۵- اعتبــار مربوط بــه انعقاد قرارداد با شــر کت هــای خدماتی طرف قــرارداد با 
دستگاه های اجرایی حداکثر در حد پیش بینی عملکرد سال ۱۴۰۲ )بر اساس موافقتنامه 
مبادله ســال ۱۴۰۲( و با لحاظ مفاد جز )الف( بند )۲( فوق الذکر در خصوص نیروهای 

شرکتی پیش بینی گردد.
۶- دستگاه های اجرایی موظف اند ضمن ارائه آمار بازنشستگان سال،۱۴۰۳ اعتبارات 
مانده مرخصی و پاداش پایان خدمت بازنشستگان واحدهای ستادی و واحدهای تابعه را 

در سقف اعتبارات اعلامی سازمان پیش بینی نمایند.
۷- اهداف، برنامه ها )کلان و عملیاتی(، فعالیت هــا و اقدامات و نهایتاً خروجی های 
اصلی دستگاه های اجرایی باید منطبق بر مأموریت و ساختار تشکیلاتی دستگاه قوانین 
ذی ربط و لایحه برنامه هفتم توسعه بوده و منجر به تحقق اهداف مأموریت های قانونی و 

تکالیف مدنظر دولت شود.
۸- پیشنهاد ایجاد دستگاه اجرایی جدید مشــروط به رعایت تبصره ماده )۱۱۵( و 
ماده )۱۲۳( قانون مدیریت خدمات کشوری می باشد. در اجرای بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد و طرح کلی اصلاح ساختار، بودجه، دستگاه های اجرایی موظف اند از پیشنهاد 
اعتبار برای ردیف هایی که فاقد قانون پایه قانون اساســی قانون مصوب مجلس شورای 
اسلامی و فرمان مقام معظم رهبری هستند خودداری نموده و بر این اساس پیشنهادات 

خود را به منظور حذف و تجمیع ردیف ها و برنامه ها ارایه نمایند.
۹ - پیش بینی اعتبار برای دســتگاه های اجرایی با رعایت ماده )۱۳( قانون برنامه و 
بودجه کشور مصوب ۱۳۵۱ و صرفاً برای انجام فعالیت هایی صورت خواهد گرفت که در 
چارچوب وظایف و مأموریت های قانونی مصوب و لایحه برنامه هفتم توسعه مرتبط با آن 

دستگاه باشد.
۱۰- دســتگاه های اجرایی به استثنای دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش عالی و 
پژوهشی موظف اند اعتبار لازم برای فعالیت های پژوهشــی و فناوری خود را در برنامه 
»پژوهش های کاربردی« لحاظ نموده و درج اعتبار در سایر برنامه ها به منظور انجام این 

فعالیت ها ممنوع است.
۱۱ - دستگاه های اجرایی در پیش بینی اعتبارات موظف اند در اجرای سیاست های 
کلی نظام اداری و مفاد برنامه هفتم توسعه مبنی بر کاهش واحدهای سازمانی برنامه و 
زمان بندی کاهش پنج درصد )۵( تا پایان سال ۱۴۰۳ را ارائه و صرفه جویی حاصله را در 

تدوین بودجه لحاظ نمایند.
۱۲ - دســتگاه های اجرایی موظف اند به منظور تســهیل در پیشبرد توسعه دولت 

الکترونیک موارد ذیل را رعایت نمایند:
- دســتگاه های اجرایی متولی پروژه هــای اولویت دار دولــت الکترونیک موضوع 
تصویب نامه شــماره ۱۲۱۷۶ ت ۵۵۲۸۵ ه مــورخ ۹/۲/۱۳۹۷ هیــأت وزیران ضمن 
رعایت مصوبه شــماره ۳۸۶۰۵۹ مورخ ۲۷/۱۰/۱۳۹۹ شورای عالی اداری در خصوص 
اصلاحات فرآیندی در نظام اداری به منظور ساده سازی و بهبود ارائه خدمات برای تعیین 
خروجی های دستگاه های اجرایی در پیش بینی اعتبارات موظف اند پروژه های مذکور را 
در اولویت قرار داده و اعتبار لازم را در سقف اعتبارات دستگاه پیش بینی و هر سه ماه یکبار 
گزارش عملکرد طرح پروژه های مذکور را به شــورای اجرایی فناوری اطلاعات ارسال 

نمایند.
- خروجی های )خدمت / محصــول / طرح( مرتبط با دولت الکترونیک بر اســاس 

مصوبات کارگروه برنامه منابع و مصارف بودجه لحاظ شوند.
- به منظور جلوگیری از موازی کاری استانداردسازی توسعه سامانه ها و نظام ذخیره 
و پردازش داده و اســتفاده های آتی از منابع داده های عظیــم )Big data( قبل از ارائه 
هرگونه پیشــنهاد به مراجع قانونی ذی ربط، برای ایجاد و توسعه زیر ساخت های لازم 
جهت توسعه سامانه ها درگاه ها )پورتال ها( پایگاه های داده و بهره برداری از سامانه های 
موجود، موافقت شورای اجرایی فناوری اطلاعات )موضوع ماده )۲( مصوبه ۱۰۵۸۱۶ ت 
۵۷۶۰۷ ه مورخ ۲۵/۰۸/۱۳۹۶( مبنی بر رعایت الزامات و استانداردهای فنی و رعایت 

سند راهبردی مرکز مدیریت راهبردی افتای ریاست جمهوری را کسب کند.
۱۳- دستگاه های اجرایی مکلف هســتند در اجرای مفاد ماده )۱۳( قانون برنامه و 
بودجه کشور مصوب ۱۳۵۱، برنامه عملیاتی دو سالانه خود را در چارچوب دستورالعمل 
پیوست بخشنامه بودجه ســال ۱۴۰۳ تهیه و همراه با بودجه پیشنهادی برای سازمان 

ارسال نمایند.
۱۴- به منظور تحقق رشد هدف گذاری شده برای ســال ۱۴۰۳ در هر بخش و هر 
استان دستگاه های اجرایی می بایست سهم خود را علاوه بر ردیف ها و طرح های منابع 
عمومی پیوست بودجه سنواتی در تأمین منابع لازم و مؤثر در رشد اقتصادی به تفکیک 

استان به سازمان اعلام نمایند.
۱۵ - دستگاه های اجرایی مکلف هستند توزیع اســتانی، اعتبارات اعم از طرح ها و 
ردیف های متمرکز مربوط بــه خود را به همراه برش اهداف توســعه بخش در ســال 
۱۴۰۳ به تفکیک استان با رعایت ملاحظات آمایش سرزمین به سازمان اعلام نمایند. 
همچنین شورای برنامه ریزی و توسعه استان ها هم موظف اند سقف اعتبارات هزینه ای 
و سرمایه ای لایحه را به تفکیک دستگاه، بخش و طرح به سازمان برنامه و بودجه ارسال 

نمایند.
۱۶- به منظور ارتقا بهره وری و دســتیابی بــه اهداف و انجــام برنامه های مرتبط 
دستگاه های اجرایی مکلف هستند در پیش بینی بودجه خود اعتبارات لازم برای ارتقا 

بهره وری پیش بینی نمایند.
۱۷- تمام دستگاه های اجرایی مکلف هستند ضمن ارائه اطلاعات اموال غیرمنقول 
خود به سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و دریافت اسناد تک برگی حدنگاری شده اموال 
غیر منقول خود را در سامانه اموال دولتی )سادا( وارد نموده و فهرست اموال غیر منقول 
مازاد خود به همراه منابع قابل حصول از فروش آنها و همچنین برنامه فروش اموال مازاد 

را حداکثر تا
بیستم شهریورماه سال جاری به وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان امور بخشی 
ذی ربط اعلام نمایند. منابع حاصله از بند فوق با اولویت تکمیل طرح های نیمه تمام همان 

دستگاه اجرایی قابل استفاده خواهد بود.
۱۸- دستگاه های اجرایی مکلف هستند نسبت تحقق منابع موجود، احصاء منابع 
جدید درآمدی مرتبط با حوزه فعالیت خود و پیش بینــی واقعی درآمدهای خود طی 

سال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ اقدام نمایند.
۱۹- در راستای تحقق اهداف دولت در زمینه رشد اقتصادی و جلب مشارکت بخش 

غیردولتی تمامی دستگاه های اجرایی ملی به تفکیک استان و استانی موظف اند:
- میزان منابع قابل حصول از طریق جلب مشــارکت بخش غیردولتی برای تأمین 

مالی پروژه های اقتصادی را به سازمان اعلام نمایند.
- میزان منابع حاصل از فروش اموال و دارایی و همچنین تســهیلات مالی داخلی و 
خارجی و سرمایه گذاری مستقیم خارجی و سایر روش های تأمین مالی را مشخص و به 

سازمان اعلام نمایند.
۲۰- در سال ۱۴۰۳ دستگاه های اجرایی و واحدهای استانی مکلف هستند ضمن 
تلاش در افزایش منابع عمومی مرتبط با حوزه فعالیت، ســهم خود و واحدهای استانی 
و شهرستان از منابع عمومی را تأمین نمایند این موضوع در بررسی عملکرد و پرداخت 

اعتبار ملاک عمل خواهد بود.
۲۱- در راستای تحقق اهداف برنامه هفتم:

- دستگاه های اجرایی موظف اند نسبت به تعیین اقدامات اولویت دار دستگاه متبوع 
به منظور تحقق اهداف برنامه در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور و پیش بینی منابع 

لازم برای اجرای آنها در سقف اعتبارات دستگاه اقدام نمایند.
- رؤســای دســتگاه های اجرایی موظف اند برنامه های عملیاتی و اعتبارات لازم به 
منظور اجرای برنامه های مزبور را مطابق با برنامه زمان بندی تدوین لایحه به امور بخشی 

ذی ربط در سازمان اعلام نمایند.
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای

۲۲- ساماندهی و اولویت بندی طرح ها بر اســاس چارچوب های مشخص ابلاغی 
سازمان، به پیشنهاد دســتگاه های اجرایی انجام می شود و نهایتاً می بایست طرح ها در 
دسته بندی زیر و با مشــخص کردن اولویت بندی در داخل هر گروه به سازمان اعلام و 

اعتبار مورد نیاز طرح ها را به طور کامل پیش بینی نمایند.
- طرح هایی که در سال ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ خاتمه می یابند

- طرح های مصوب سفرهای مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و سفرهای رئیس 
جمهور.

- طرح های قابل مشارکت با بخش خصوصی و یا با امکان واگذاری به همراه الزامات 
آنها.

- طرح های تأمین مالی شده یا قابل تأمین مالی از طریق سایر شیوه های تأمین مالی 
از جمله بازار پول بازار سرمایه تسهیلات مالی خارجی سرمایه گذاری خارجی و غیره به 

همراه الزامات آن.
- طرح های دارای پیمانکار و غیر قابل مشارکت و واگذاری که نیاز به هزینه نگهداشت 

دارند.
- طرح های وامی و طرح متناظر آن.

- طرح های تعمیر و تجهیز
- طرح های احداثی که بیش از ۵ سال از شروع آنها گذشته و پیشرفت فیزیکی آن ها 

کمتر از ۲۰ درصد می باشد.

خبرخبر
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  سال دوم

»محمد مخبر« معــاون اول رییس جمهور طی حکمی 
»محمدمنصور عظیم زاده اردبیلی« را به ســمت هیات 
مدیره ســازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشــم 

منصوب کرد.

در متن انتصــاب آمده اســت: »وزیران عضو شــورای عالی 
مناطق آزاد تجاری – صنعتی و ویژه اقتصادی در جلســه پنجم 
شهریورماه ۱۴۰۲ و به استناد اصل ۱۳۸ قانون اساسی جمهوری 
اســلامی ایران و با رعایــت تصویب نامه شــماره ۱۶۰۶۵۱/ ت 

۵۹۹۵۹ هـ مورخ ۲ آذرماه ۱۴۰۱ و اصلاحات بعدی آن تصویب 
کردند: آقای محمد منصور عظیم زاده اردبیلی به مدت سه سال 
به عنوان عضو موظف هیات مدیره سازمان منطقه ازاد تجاری – 

صنعتی قشم جایگزین آقای افشار فتح اللهی می شود.

انتصاب عضو جدید هیات مدیره منطقه آزاد قشم

کارشناس انرژی گفت: تجارت 4 میلیارد 
دلاری ایران و ونزوئلا در شــرایط تحریم و 
شکست نســبی تحریم های آمریکا باعث 
شده که جریان رســانه ای غربگرا به دنبال 
تخریب روابط دو کشــور در اذهان عمومی 

باشند.
به گزارش ایرنا، سید احسان حسینی کارشناس 
انرژی با اشاره به همکاری های نفتی ایران و ونزوئلا 
در دولت سیزدهم عنوان کرد: این دو کشور نفتی 
هر دو تحــت تحریم های آمریکا هســتند اما یک 
تفاوت کلیدی بین آنها وجود دارد. ایران توانســت 
در شرایط تحریم، توانمندی فنی و مهندسی خود 
در صنعت نفت را ارتقا داده و این صنعت را زنده نگه 
دارد ولــی ونزوئلا نتوانســت و واحدهای مختلف 

نفتی این کشور به تعطیلی کشانده شد.
وی افزود: در دو سال گذشته، دولت ایران تلاش 
کرد تا با صدور خدمات فنی و مهندسی و بدون نیاز 
به هزینه کرد بالا، واحدهای صنعتی ونزوئلا را احیا و 
در جهت منافع خود استفاده کند. البته این بازی 
بین دو کشور برد-برد اســت ولی منافع ایران را به 

جهت وابستگی ونزوئلا بیشتر تامین می کند.
حسینی گفت: به عنوان مثال ایران پالایشگاه 
ال پالیتو ونزوئلا را طی قــراردادی به ارزش ۱۱۰ 
میلیون یورو بازسازی کرد و حال سالانه ۳ میلیارد 
دلار نفت به مقصد این پالایشــگاه صادر می کند. 
اگر ایران میخواست یک پالایشگاه جدید در ایران 
بسازد باید ۴ سال صبر و ۴ میلیارد دلار نیز هزینه 
می کرد ولی با ۱۱۰ میلیون یورو به چنین ظرفیتی 

دست یافت.
صادرات 4 میلیارد دلاری ایران به ونزوئلا 

در تحریم
این کارشــناس انرژی توضیح داد: اما هم زمان 
با آغــاز همکاری هــای نفتــی ایــران و ونزوئلا 
جوسازی های رسانه ای مختلف برای تخریب این 
روابط در اذهان عمومی شــکل گرفت. نخستین 
هجمه رسانه بدین صورت تعریف شد که روابط دو 

کشور مشابه ضرب المثل »کوری عصاکش کوری 
دگر شود« در رسانه بازتاب پیدا کند

وی افزود: این ســناریوی رســانه ای شکست 
خورد زیرا همه دیدند که با صــادرات روزانه ۱۰۰ 
هزار بشکه نفت و ماهانه ۲ میلیون بشکه میعانات 
گازی، درآمدی معادل ۴ الی ۵ میلیارد دلار نصیب 
کشور می شود. همچنین نیمی از ۸۷ میلیون بشکه 
میعانات گازی روی آب ایران نیز به مقصد ونزوئلا 
صادر شــد که تاثیر بالایی در افزایش حداکثری 

تولید گاز داشت.
ایران در ســال جاری بنزینی به ونزوئلا 

صادر نکرده است
حسینی تاکید کرد: در گام بعدی این خبر فیک 
در سال جاری توسط رسانه های فارسی زبان مطرح 
شد که بنزین ایران عامل آتش سوزی خودروها در 
ونزوئلاست. درحالی که طبق آمار گمرک ایران به 
دلیل ناترازی بنزین اصلا صادراتی به کشوری ندارد 
و اتفاقا در حال حرکت به سمت واردات بنزین است. 
همچنین آخرین محموله بنزین صادراتی ایران به 

ونزوئلا به سال ۹۹ بازمی گردد.

شــایعه توقف فعالیت پالایشگاه های 
ونزوئلا بابت حضور مهندسان ایرانی

این کارشناس انرژی گفت: در ادامه دویچه وله 
در گزارشــی عجیب نوشــت که پالایشگاه های 
ونزوئلا به دلیل حضور مهندســان ســپاه از کار 
افتاده اند درحالی که سپاه پاسداران در هیچ یک از 
پالایشگاه های ونزوئلا حضور ندارد. ضمنا ایران از 
طریق شرکت ملی مهندسی و ساختمان نیز فقط 
در یک پالایشــگاه ونزوئلا به نام ال پالیتو حضور 
دارد که آن هم از حالت تعطیلی به فعالیت رسیده 

است.
وی افزود: بعــد از انتشــار این خبــر، در ماه 
گذشته نماینده تام الاختیار شرکت نفت ونزوئلا 
به ایران ســفر کرد تا از توان مهندسی ایران برای 
سایر پالایشــگاه های ونزوئلا نیز اســتفاده کند. 
اگر خبر دویچه وله درســت است پس چرا ونزوئلا 
اینقدر به خرید تجهیزات ایرانی مشــتاق است! 
پالایشگاه های ونزوئلا از مدت ها پیش از کار افتاده 
و تعطیل هستند و اتفاقا با حضور ایران یکی از آنها 

احیا شده و خبر دویچه وله دروغ محض است.

تولید نفت ونزوئلا با کمک میعانات گازی 
ایران جهش یافت

حسینی گفت: اخیرا نیز یکی از رسانه های غربگرا 
ادعا کرده که ونزوئلا به ایران پشت کرده و گفته تولید 
نفت ونزوئلا به دلیل همکاری با شــرکت شــورون 
آمریکا افزایش یافته نه ایران. برای صحت ســنجی 
این ادعا کافی اســت به آمار اوپک مراجعه کنید. از 
سپتامبر ۲۰۲۱ که ایران اقدام به صادرات میعانات 
گازی خود بــه ونزوئلا کرد تولید نفت این کشــور 
افزایش یافت و از ۵۳۰ به ۷۳۰ هزار بشــکه در روز 
رســید. ونزوئلا از میعانات گازی ایــران به عنوان 
رقیق کننده برای افزایش تولید نفت فوق سنگین 
خود استفاده می کند. این کارشناس انرژی گفت: 
اما آغاز صادرات نفتای آمریکا بــه ونزوئلا به ژانویه 
سال جاری برمی گردد که و تولید نفت ونزوئلا قبل 
از این تاریخ به پیک خود رســیده بود. ضمنا اخیرا 
اویل پرایس گزارش مفصلی را از همکاری های نفتی 
ایران و ونزوئلا منتشر کرده و صراحتا اذعان کرده که 
ونزوئلا با همکاری ایران توانسته تولید نفت خود را 
افزایش داده و تحریم امغرا شکست بدهد. وی اشاره 
کرد: نکته جالب اینکه رسانه های متمایل به غرب 
که ابتدا تمسخر می کردند »کوری عصاکش کوری 
دگر شود« حالا مدعی اند که ونزوئلا منافع ایران را 
زیرپا گذاشــته و بازار ایران را در اختیار آمریکا قرار 
داده اســت. این دو ادعا متناقض هستند و البته هر 
دو دروغ. حسینی در پایان گفت: هم اکنون ایران و 
ونزوئلا در ۷ حوزه نفتی، همکاری راهبردی را شکل 
داده اند. قرار است ایران در ۴ پالایشگاه دیگر ونزوئلا 
نیز حضور پیدا کرده و آنهــا را احیا کند که از جمله 
آن مجتمع پالایشــی پاراگوانا با ۹۵۵ هزار بشــکه 
ظرفیت است که هم اکنون با یک سوم ظرفیت کار 
می کند. اکنون ایران وارد تعمیرات پتروشیمی های 
فراسرزمینی در ونزوئلا نیز شــده و قرارداد آن امضا 
شده است. ظرفیت های بسیاری در همکاری نفتی 
با ونزوئلا وجود دارد که امیــدوارم با قدرت و برنامه 

دقیق تری پیش برود.

۴ سناریوی رسانه ای برای تخریب تجارت ۴ میلیارد دلاری ایران و ونزوئلا

به دنبال بحث هایی پیرامون خروج سیمان و فولاد از بورس کالا:

انجمن صنفی سیمان : عرضه در بورس کالا موجب کاهش قیمت ها شد

افت شاخص تولید و فروش صنایع در مرداد

در پی طرح ایده خروج ســیمان و فولاد از بورس کالا در 
جهت کنترل تورم توسط وزیر راه و شهرسازی، رئیس هیات 
مدیره انجمن صنفی صنعت ســیمان ضمن تاکید بر ایننکه 
عرضه ســیمان در بورس کالا موجب کنترل و حتی کاهش 
قیمت ها شده، معتقد است که منتقدان عرضه در بورس کالا 
باید اعلام کنند که این بورس را که نماد شفافیت در دنیا است، 

در این جایگاه قبول دارند یا خیر؟
به گزارش ایسنا، مهرداد بذرپاش- وزیر راه و شهرسازی - در جلسه 
شورای مسکن مازندران در روز پنجشنبه هفته گذشته )۳۰ شهریور 
ماه(،  نظارت و ساماندهی مشاوران املاک، کنترل بازار و مصالح و خروج 
مصالح سیمان و فولاد از بورس کالا را در کنترل و کاهش قیمت مسکن 
امری مهم دانست  و گفت: بایستی عواملی که سبب گرانی مصالح شده 
را کنترل کنیم و بتوانیم مصالح را از بــورس کالا خارج کنیم؛ چرا که 

منجر به گرانی کالاها و مصالح شده است.
به دنبال این اظهارنظر وزیر راه و شهرسازی موضوع مورد اظهار نظر 
کارشناســان و حتی برخی اعضای کمیسیون صنایع نیز قرار گرفت؛ 
به گونه ای که برخی بر خروج ســیمان و فولاد از بورس کالا در جهت 

کنترل تورم تاکید دارند.
برخی معتقدند که بورس کالا که در اساس، بایستی شرایطی برای 
شفافیت عرضه و تقاضا ایجاد کند، برای برخی کالاها از جمله مصالح 
ساختمانی، موجب افزایش قیمت شده و حتی انحصار در خرید ایجاد 
کرده است؛ در این زمینه، حسینعلی حاجی دلیگانی )عضو کمیسیون 

برنامه و بودجه مجلس( ضمن اشــاره به ایده ی وزیر راه و شهرسازی 
برای خروج فولاد و سیمان از بورس کالا جهت کنترل تورم، تاکید کرد: 
در حوزه تامین مواداولیه اعم از مصالح ســاختمانی شاهد دلالی های 
بزرگ هستیم. از سوی دیگر بررســی های میدانی نشان می دهد، در 
سازوکار بورس کژکارکردی شرکت ها و اشخاص حقیقی نیز دیده شده 
به صورت یکجا محصولات و مواداولیه از در بورس کالا خریداری شده و 
در مرحله بعد افراد یا واحدهای با قدرت خرید کمتر از خریداران عمده، 
مجبور به تهیه مواد با قیمت های بالا و چند برابری از این مجموعه ها 

هستند.  
از ســوی دیگر برخی کارشناســان معتقدند که قفل بازار مسکن 
با خروج ســیمان و فولاد از بورس کالا باز می شود. ضمن اینکه جعفر 
قادری )عضو کمیســیون برنامه و بودجه( نیز نهضت ملی مسکن را 
گروگان قیمت سازی ســیمان و فولاد در بورس خوانده و ورود جدی 
دولت به این حوزه برای مهار قیمت مواداولیه و مصالح ســاختمانی را 
ضروری دانسته اســت. براین اســاس، موضوع را از نقطه نظر انجمن 
صنفی صنعت ســیمان مورد بررســی قرار داده ایم تا بررسی  کنیم، 
بورس کالا رسالت خود را در شفافیت عرضه و تقاضا به درستی انجام 
داده یا بر سوداگری ها دامن زده اســت.   حمید فرمانی - رئیس هیات 
مدیره انجمن صنفی صنعت ســیمان- در این رابطه، در گفت وگو با 
ایسنا، ضمن تاکید بر اینکه در بورس کالا کنترل قیمت اتفاق می افتد، 
اظهار کرد: در شش ماهه نخست امسال که حداقل سه ماه آن مربوط 
به تابســتان و با اعمال محدودیت های برق )و گاهاً قطعی کامل برق( 

همراه بوده است، به نسبت شش ماهه نخســت سال گذشته و حتی 
نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰، قیمت ها نه تنها افزایش پیدا نکرده 

که کاهشی هم شده است.
وی تصریح کــرد: این موضــوع ماحصل حضور در بــورس کالا و 
کنترل هایی اســت که وزارت صمت بر نحوه عرضه ها دارد؛ هرچند 
که ما مخالف این کنترل ها هســتیم و آن را شــکلی از قیمت گذاری 
دستوری می دانیم؛ اما به هر حال در این پلتفرم، این امکان وجود دارد 
که دولت نظرات خود را اعمال کند. اینکه بخواهیم سیمان و فولاد را از 
بورس خارج کنیم، کنترل از دســت وزارت صمت خارج خواهد شد و 
بیشتر به سمت دلالی ها و حتی افرادی که بخواهند عملکرد سویی در 
شرکت های سیمانی در بحث فروش و تحویل داشته باشند، می رود که 

اصلا خوب نیست.

پایش بخش حقیقی اقتصاد ایران در مرداد 1402 نشــان 
دهنده افت 8.5 و 11 درصدی شاخص تولید و فروش شرکتهای 

صنعتی بورسی در مردادماه نسبت به ماه قبل است.
به گزارش خبرنگار مهر، بررسی پایش بخش حقیقی اقتصاد ایران 
)با بررسی ۳۱۶ شرکت بورسی( در مرداد ۱۴۰۲ نشان دهنده افت ۸.۵ 
و ۱۱ درصدی شاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی در 
مرداد ماه نسبت به ماه قبل است. بر همین مبنا، در مرداد سال ۱۴۰۲ 
شاخص تولید و فروش شــرکت های صنعتی بورســی نسبت به ماه 
مشابه ســال قبل افزایش ۶.۱ و ۰.۷ درصدی را تجربه کرده است، اما 
نسبت به ماه قبل شــاخص تولید و فروش به ترتیب کاهش ۸.۵ و ۱۱ 
درصدی داشــته اند که تحت تأثیر محدودیت های تأمین برق صنایع 
و تعطیلات تابستانی کارخانه ها در مرداد ماه بوده است. همچنین در 
مرداد سال ۱۴۰۲ نســبت به ماه مشابه سال قبل شاخص تولید رشته 
فعالیت خودرو و قطعات افزایش ۲.۸ درصدی و شاخص فروش کاهش 
۳۰.۵ درصدی و نسبت به ماه قبل کاهش ۲۲.۷ و ۴۱.۸ درصدی داشته 
است. در عین حال، شــاخص تولید و فروش رشته فعالیت فلزات پایه 
نسبت به ماه مشابه ســال قبل افزایش ۳.۲ و ۱۵ درصدی و نسبت به 
ماه قبل کاهش ۱۴.۶ و ۴.۸ درصدی داشته است. در مرداد سال ۱۴۰۲ 
نرخ رشــد ماهانه قیمت فعالیت های صنعتی بورسی رشد مثبت ۱.۹ 
درصدی را ثبت کرده است، همچنین رشــد نقطه به نقطه با افزایش 

۳.۸ واحد درصدی نســبت به ماه قبل، به ۲۰.۸ درصد رســیده است. 
بررســی گزارش مرکز پژوهش های مجلس به صورت جزئی تر نشان 
می دهد که در این ماه نسبت به ماه مشــابه سال قبل، از بین ۱۵ رشته 
فعالیت صنعتی بورســی ۸ رشــته فعالیت افزایش در شاخص تولید 
و ۷ رشــته فعالیت کاهش در شــاخص تولید را تجربه کرده اند. رشته 
فعالیت های سیمان، دارو و تجهیزات برقی بیشترین سهم را در افزایش 
شاخص تولید و رشته فعالیت های لاستیک و پلاستیک، چوب و کاغذ 
و محصولات فلزی به جز ماشــین آلات و تجهیزات بیشترین سهم را 
در کاهش شــاخص تولید داشــته اند. همچنین طی مردادماه سال 
۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل، رشــته فعالیت های محصولات فلزی به جز 
ماشین آلات و تجهیزات، سیمان و دارو افزایش در شاخص تولید و رشته 

فعالیت های خودرو و قطعات، لاستیک و پلاستیک و تجهیزات برقی 
کاهش در شاخص تولید داشته اند. شاخص تولید شرکت های معدنی 
بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۲۳.۳ درصدی و نسبت 
به ماه قبل با کاهش ۴.۹ درصدی مواجه شده است. همچنین در مرداد 
سال ۱۴۰۲ شاخص تولید شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه 
مشابه ســال قبل افزایش ۶.۱ درصدی را تجربه کرده است، اما نسبت 
به ماه قبل شاخص تولید کاهش ۸.۵ درصدی داشته است. به صورت 
جزئی تر، طی مرداد سال ۱۴۰۲ شاخص فروش شرکت های صنعتی 
بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۰.۷ درصدی و نسبت 
به ماه قبل با کاهش ۱۱ درصدی مواجه شــده است. در این ماه نسبت 
به ماه مشابه سال قبل ۹ رشــته فعالیت افزایش در شاخص فروش و ۶ 
رشته فعالیت کاهش در شاخص فروش داشته اند. رشته فعالیت های 
تجهیزات برقی، دارو و کاشی و سرامیک بیشترین سهم را در افزایش 
شاخص فروش نســبت به ماه مشابه ســال قبل و رشته فعالیت های 
خودرو و قطعات، لاستیک و پلاستیک و چوب و کاغذ بیشترین سهم 
را در کاهش شاخص فروش داشــته اند. همچنین در این ماه نسبت به 
ماه قبل، تنها رشته فعالیت های شیمیایی )به جز دارو( و« دارو افزایش 
در شــاخص فروش داشته اند و رشــته فعالیت های خودرو و قطعات، 
لاستیک و پلاستیک و تجهیزات برقی بیشــترین سهم را در کاهش 

شاخص فروش ثبت کرده اند.

تاخیر در تحویل خودرو با 
پاس کاری بین خودروسازان و 

سازمان استاندارد
متقاضیانی که در طــرح یکپارچه خودرو 
ثبت نام کرده بودند اکنون بعد از یک تا سه ماه 
بلاتکلیفی به خاطر مشــکلاتی بین سازمان 
استاندارد و خودروســازان، با تاخیر در تحویل 
خودروها روبه رو هســتند. به گــزارش ایرنا، 
متقاضیان طرح ســامانه یکپارچه خودرو که 
پول خودرو را در موعد مقــرر واریز کرده اند اما 
خودرویی دریافت نکرده اند از خودروســازان 
پیگیر تحویل خودرو هستند که با بهانه هایی 
از جمله اســتاندارهای ۸۵ گانه، پلاک نشدن 
از ســوی ناجا، توقف تولید، گرانــی خودروها 
به خاطر اضافه دن آپشــن های جدید و ســایر 
موارد روبه رو شده اند. یکی از این متقاضیان در 
تماسی با خبرنگار خبرگزاری ایرنا از تاخیر در 
تحویل خودروها گله کرد و گفت: در حالی که 
ســه ماه از موعد تحویل راناپلاس ثبت نامی ام 
گذشته و بارها از شــرکت خودروساز مربوطه 
پیگیر شــده ام، جواب درســتی نمی دهند؛ 
گاهی اعــلام می کنند به خاطر تســت های 
جدید استاندارد ۸۵ گانه اســت که اگر نباشد 
ناجا خودرو را پلاک و شماره گذاری نمی کند. 
یکی دیگر از متقاضیان که خــودرو دنا پلاس 
ثبت نام کرده است، می گوید: چندین بار پیگیر 
تحویل خودرو شده ام، اما امروز و فردا می کنند 
و می گویند که هنوز فاکتور نشــده است. وی 
ادامه داد: برخــی عنوان می کننــد که دلیل 
فاکتور نشــدن خودروها ممکن است به خاطر 
بالا بردن و گران کردن قیمت ها باشــد، اما ما 
بیشتر از آنچه که قبل اعلام شــده است پولی 
واریز نمی کنم. پیگیری خبرنــگار ایرنا حاکی 
است یکی از دلایل تاخیر در تحویل خودروها در 
طرح سامانه یکپارچه به خاطر تغییر در بعضی 
از تست های استاندارد ۸۵ گانه است که از سوی 
سازمان استاندارد الزامی شده است. پیش از این 
معاون ارزیابی انطباق ســازمان ملی استاندارد 
درباره اســتاندارد ۸۵ گانه اعلام کرده بود: هر 
خودرویی که تا شهریور ۱۴۰۳ نتواند استاندارد 
۸۵ گانه را رعایت کنــد از گردونه تولید خارج 
می شود. »محمدرضا درگاهی« درباره کیفیت 
خودروهای تولید داخل، گفته اســت: در حال 
بازنگری در اســتانداردهای ۸۵ گانه خودرویی 
هســتیم و ممکن اســت پس از بازنگری، این 
استانداردها افزایش یا کاهش یابد. طبق گفته 
معاون سازمان ملی استاندارد، استانداردهای 
۸۵ گانه کــه ۹ مورد آن در دولــت قبل تعلیق 
شده بود، در دولت سیزدهم رفع تعلیق و مقرر 
شد تا شــهریور ۱۴۰۳ هر خودرویی که نتواند 
استاندارد ۸۵ گانه را رعایت کند از گردونه تولید 
خارج شــود. علاوه بر این خودروسازان مکلف 
شده اند تا سه ســال خدمات پس از فروش ارائه 
کنند. همچنیــن در پیگیری خبرنــگار ایرنا 
از ســوی شــرکت ایران خودرو اعلام شد که 
خودروها در نهایت هفتــه آینده به متقاضیان 
تحویل داده می شوند و بر اساس قراردادی که 
بین مشتری و شرکت خودروســاز امضا شده 
اســت، جریمه تاخیر در تحویل به مشتریان 

پرداخت خواهد شد.

»شامخ« کسب و کارهای 
صنعتی در مرداد ماه ۴ درصد 

افزایش یافت
شاخص مدیران خرید )PMI - شامخ( کسب 
و کارهای صنعتــی در مرداد امســال به ۵۴.۶۰ 
درصد رســید که این آمار نســبت به ماه گذشته 
)تیر ماه( رشد حدود چهار درصدی داشته است. 
به گزارش ایرنا، شــامخ یا همان شاخص مدیران 
خرید )PMI( که اوایل هر ماه منتشــر می شود، 
رونق، رکود یا ثبات کسب وکارهای مورد بررسی و 
چشم انداز انتظاری آنها در آینده را نشان می دهد. 
برپایه این گزارش، شــامخ میــزان فعالیت های 
کسب و کار در تیر ماه امســال ۵۰.۹۷ درصد بود 
که در مرداد ماه شاهد رشد چهار درصدی در این 
بخش بودیم. طبق گزارش اقتصادی هشــتمین 
دوره ماهنامه طرح های آماری اتاق تعاون ایران، 
شامخ کل صنعت در بخش اقتصاد ۴۹.۹۷ درصد 
در مردادماه به ثبت رســیده اســت. همچنین 
میزان صادرات کالا یــا خدمات در بخش صنعت 
۴۸.۸۹ درصد ثبت شده است که این آمار نسبت 
به تیرماه که ۴۷.۱۲ درصد بوده اســت، حدود ۲ 
درصد افزایش نشان می دهد. طبق این گزارش، 
موجودی مواد اولیه یا لوازم خریداری شــده نیز 
در مرداد امسال از ۴۴.۵۶ درصد به ۴۷.۸۸ درصد 
رسید که نشانگر رشــد حدود سه درصدی است. 
در همین راستا موجودی محصول نهایی در انبار یا 
کارهای معوق ۵۱.۰۱ درصد است که نسبت به ماه 
گذشته رشد نزدیک به سه درصدی را به نمایش 
گذاشته است. ســرعت انجام و تحویل سفارش 
با ۵۴.۶۷ درصد، میزان اســتخدام و به کارگیری 
نیروی انسانی با ۴۹.۴۱ درصد، قیمت محصولات 
تولید شــده یا خدمات ارائه شــده با ۵۴ درصد و 
انتظارات در ارتباط با فعالیت های اقتصادی در ماه 

آینده نیز ۶۳.۳۵ درصد گزارش شده است.

تجمع اعتراضی دانشجویان 
درباره انتخاب غیرقانونی 

سلاح ورزی
دانشــجویان در اعتــراض بــه انتخاب 
غیرقانونی حســین سلاح ورزی، به ریاست 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران، مقابــل ســاختمان وزارت صنعت، 

معدن و تجارت، تجمع کردند.
به گزارش ایرنــا، دانشــجویان در این 
تجمع نســبت بــه بی توجهــی در موضوع 
انتخاب غیرقانونی ســلاح ورزی به ریاست 

اتاق بازرگانی، اعتراض کردند.
دانشــجویان در این تجمع شــعارهایی 
در اعتــراض بــه ســلاح ورزی و فرآینــد 
انتخــاب وی به ریاســت اتــاق بازرگانی 
ســر دادند. بنرها و پوســترهایی با عنوان 
»اتــاق بازرگانــی تریبون رایــگان برای 
ســوداگران«، »فســاد اقتصــادی مقتل 
انقلاب اســت«، »دولت انقلابــی؛ درایت! 

درایت!« در دست داشتند.
دانشــجویان همچنین در ایــن تجمع، 
بنرهایی از بیانات مقــام معظم رهبری در 
خصوص مبارزه با فســاد اقتصــادی را در 
دست داشــتند و شــعار »مرگ بر مفسد 

اقتصادی« سر می دادند.
در پایان این تجمع ۲ تن از دانشــجویان 
در سخنرانی خواســتار رسیدگی مسئولان 
به موضوع عزل سلاح ورزی از ریاست اتاق 

بازرگانی شدند.

رشد ۶/۱ درصدی شاخص 
تولید شرکت های صنعتی 

بورسی در مردادماه
شــاخص تولید و فروش شــرکت های 
صنعتی بورسی نســبت به ماه مشابه سال 
قبل نشــانگر افزایش ۶.۱ درصدی و ۰.۷ 
درصدی اســت که به خاطــر تامین برق 

صنایع در مردادماه امسال بوده است.
به گزارش ایرنا، بر اساس گزارش پایش 
بخش حقیقی اقتصاد ایــران در مردادماه 
ســال ۱۴۰۲ صنعــت و معدن، شــاخص 
تولیــد و فــروش فعالیت هــای صنعتی 
بورســی در پنج ماه امسال نســبت به پنج 
ماه سال گذشته نیز با رشــد ۵.۱ درصد و 

۳.۶ درصدی مواجه بوده است.
شــاخص تولید در مردادماه نســبت به 
ماه مشابه سال گذشته نشــان می دهد از 
بین ۱۵ رشــته فعالیت صنعتی بورســی 
هشت رشــته فعالیت افزایش در شاخص 
تولید داشــته اند کــه در این بین رشــته 
فعالیت هــای ســیمان، دارو و تجهیزات 
برقــی بیشــترین ســهم را در افزایــش 

شاخص تولید را به ثبت رسانده اند.
همچنیــن در مردادماه ســال ۱۴۰۲ 
نســبت به ماه مشابه ســال گذشته، رشته 
فعالیت هــای محصــولات فلــزی به جز 
ماشــین آلات و تجهیزات، ســیمان و دارو 

افزایش در شاخص تولید داشته اند.
بر اســاس این گزارش، شــاخص تولید 
رشــته فعالیت خودرو و قطعــات افزایش 
۲.۸ درصدی نســبت به ماه مشــابه سال 
گذشته را به ثبت رســانده است، شاخص 
تولید و فروش رشــته فعالیــت فلزات پایه 
در مردادماه امسال نســبت به مدت مشابه 
سال گذشــته با رشــد ۳.۲ و ۱۵ درصدی 

روبرو بوده است.
شــاخص تولیــد شــرکت های معدنی 
بورســی در مردادماه امســال نســبت به 
ماه مشابه ســال گذشــته افزایش ۲۳.۳ 
درصــدی را تجربه کــرد. در بخش فروش 
نیز افزایــش ۲۴.۶ درصــدی رقم خورده 

است.
فــروش  و  تولیــد  شــاخص  رشــد 
فعالیت های معدنی نیز در پنج ماه امســال 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته، رشد 

۳.۶ و ۲۲.۳ درصدی را ثبت کرد.
شاخص شــرکت های بورســی صنعتی 
نشــان می دهد که در ســه ماه منتهی به 
مــرداد ســال، ۱۴۰۲ رشــد میانگیــن 
متحرک سه ماهه شــاخص تولید افزایش 
۳.۴ درصدی و شاخص فروش آن افزایش 

۱.۲ درصدی را نشان می دهند.
بــه گــزارش ایرنــا، گــزارش مرکــز 
پژوهش هــای مجلــس بــا اســتفاده از 
داده هــای ماهیانه شــرکت های صنعتی 
بورسی پذیرفته شــده در بورس محاسبه 
می شــود. در تهیــه ایــن شــاخص ها از 
اطلاعات ماهیانه ۳۱۶ شــرکت بورســی 
استفاده می شــود و علاوه بر اندازه گیری 
تغییرات میــزان تولید، فــروش و قیمت 
در بخــش صنعت، در محاســبات ملی نیز 
نقش مهمــی ایفا می کنند و بــرآوردی از 
تغییرات ماهیانه ارزش افزوده ایجاد شده 
را در صنایع مختلف و بــه دنبال آن در کل 

اقتصاد منعکس می کنند.

خبرخبر
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به گزارش ایرنا از مرکز پلیــس راهور تهران بزرگ، تردد 
کامیون ها و وسایل نقلیه ســنگین در سطح شهر تهران از 
امروز شنبه یکم تا شنبه دو هفته آینده، 15 مهر از ساعت ۶ تا 
9 ممنوع است؛ بنابراین همه رانندگان وسایل نقلیه سنگین 
حتما به ســاعات اعلامی توجه و از تردد در این ساعات در 

سطح شهر تهران جدا خودداری کنند.
به گزارش ایرنا، مدیرکل حمل و نقل عمومی شــهرداری تهران 

امروز شــنبه یکم مهر از نمود ۱۰۰ درصدی ترافیک برای آغاز سال 
تحصیلی ۱۴۰۲ از شنبه هشــتم مهر خبر داد و گفت: عبور و مرور 

امروز شنبه اول مهر در پایتخت روان است.
مهدی گلشنی اظهار داشت: امسال آغاز سال تحصیلی به دلیل 
تعطیلی روز یکشــنبه دوم مهر، تغییر چندانی در جریان ترافیکی 
تهران نسبت به گذشــته ایجاد نکرد و پیش بینی ما این است که در 
روز دوشنبه سوم مهر، ترافیک مهر تهران، ۶۰ تا۷۰ درصد نمود پیدا 

خواهد کرد اما از شــنبه هفته آینده )هشتم مهر( ترافیک آغاز سال 
تحصیلی نمود ۱۰۰ درصدی خواهد داشت.

گلشنی با بیان اینکه پیش بینی ها نشــان می دهد که ۲۵ تا ۳۰ 
درصد ترافیک پایتخت با آغاز سال تحصیلی افزایش می یابد، افزود: 
در حوزه تاکسی، اتوبوس و مترو تمهیدات مختلفی اندیشیده شده 
است که امیدواریم شهروندان علاوه بر استفاده از حمل و نقل عمومی 

نسبت به مدیریت سفرهای خود نیز اقدام کنند.

اعلام محدودیت تردد وسایل نقلیه سنگین در تهران تا ۱۵ مهر
معاون سازمان حفاظت محیط زیست:

دانش آموزان سفیران 
محیط زیست باشند

معاون آمــوزش و مشــارکت های مردمی 
سازمان حفاظت محیط زیست با درخواست از 
معلمان نسبت به ارتقای دانش محیط زیستی 
خــود و انتقال آن بــه دانش آمــوزان گفت: از 
دانش آموزان می خواهم تا ســفیران و مبلغان 
محیط زیست باشند و کمک کنند که وضعیت 

محیط زیست کشور بهتر شود. 
به گــزارش ایرنا از روابط عمومی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت، نورالله مــرادی، در 
مراسم آغاز سال تحصیلی جدید در دبیرستان 
دوره اول شهید بهشتی منطقه ۹ تهران، ضمن 
تبریک هفته دفاع مقدس و آغاز سال تحصیلی 
جدید، گفت: در دوران دفاع مقدس همه ما هر 
آنچه داشتیم برای حراســت از تمامیت ارضی 
کشــور و انقلاب اســلامی در طبــق اخلاص 
گذاشتیم و به لطف بچه هایی که تقریبا هم سن 
و سال شــما دانش آموزان بودند، توانستیم در 
برابر همه ابرقدرت های دنیا که دست به دست 
هم داده بودند تا صــدای بلند مــردم ایران را 

خاموش کنند؛ کشور را صیانت کنیم.
وی اظهار داشــت: یکی از مفاهیمی که در 
جهان جدید بــا آن روبرو هســتیم بحث های 
محیط زیســتی اســت و واقعیت این است که 
ما تنها یک زمین داریم، زمینی که به ســبب 
تعرض هایی که بشــر به آن کرده، حال خوبی 
ندارد و ما باید کمک کنیم که حال زمین بهبود 

پیدا کند.
وی محیط زیســت را یکــی از مقوله هایی 
دانســت که همه بایــد در قبال آن احســاس 
مسئولیت کنند و ادامه داد: شما دانش آموزان 
می توانید به سهم خود ما را در حفاظت محیط 

زیست کمک کنید.
مرادی با اشاره به اینکه یکی از اصول متعالی 
قانون اساســی ما اصل محیط زیســت است، 
گفت: بنا بر اصل پنجاه قانون اساسی که محیط 
زیســت را امری بین نســلی می داند، بایستی 
همه ما از آن مراقبت کنیــم و این امانتی که در 
دست ما است، صحیح و سالم به دست آیندگان 

بسپاریم.
معاون آمــوزش و مشــارکت های مردمی 
سازمان حفاظت محیط زیســت، دین اسلام 
را یک دین محیط زیســتی دانســت و گفت: 
آموزه های دینی ما پر از مفاهیم محیط زیستی 
است و با کمک معلمان و دانش آموزان بتوانیم 
سواد محیط زیستی مردم کشورمان را افزایش 

دهیم و محیط زیست سالمی داشته باشیم.
مرادی بــا ابراز خرســندی از حضــور در 
جمع معلمان، دانش آمــوزان و اولیاء آنها، ابراز 
امیدواری کرد: تا با افزایش حس کشور دوستی 
در بین تمام مردم ایران، محیط زیست کشور را 

با جان و دل حفاظت کنیم.

بستری و درمان مددجویان 
کمیته امداد دارای بیماری 

خاص رایگان شد
رئیس کمیته امــداد امام خمینــی)ره( از 
کاهش ۱۵ درصدی هزینه فرانشیز بیمه درمانی 
برای بیمــاران صعب العلاج خبــر داد و گفت: 
اکنون هزینه بســتری و درمان ایــن بیماران 

رایگان شده است.
ســیدمرتضی بختیــاری در گفــت و گو 
با خبرنــگار ایرنــا اظهار داشــت: اکنون همه 
مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( تحت 
پوشــش بیمه ســلامت ایران قرار دارند که به 
حدود پنج میلیون نفر می رسند و سهم تعهدات 
سازمان بیمه ســلامت برای فرانشیز خدمات 
سرپایی در همه مراکز ۸۵ درصد است در حالی 

که پیش از این ۷۰ درصد بود.
وی یادآور شد: سال گذشته در شورای عالی 
بهداشت مصوبه گرفتیم و در دولت تصویب شد 
تا فرانشیز درمان بیماران سرپایی به ۱۵ درصد 
کاهش یابد و بیماران بســتری و صعب العلاج 
نیز رایگان درمان شــوند که در سال جاری این 

مصوبه اجرایی شده است.
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( درباره 
درمان رایــگان مددجویان تاکیــد کرد: البته 
تــلاش می کنیم هزینه های جانبــی درمان و 
بســتری هم برای مددجویان رایگان شود که 
با همــکاری دولت و وزارت بهداشــت در حال 

پیگیری است.
بختیاری اظهار داشــت: ۷۹ هزار و ۶۹۷ نفر 
از مددجویــان تحت پوشــش کمیتــه امداد 
امــام خمینــی )ره( از بیماری هــای خاص و 
صعب العلاج رنج می برند که از این تعداد هفت 
هزار و ۶۸۵ نفــر جزو بیماران خاص شــامل 
بیماری هــای ام اس، هموفیلی، تالاســمی، 
دیالیزی و پیوندی هستند. وی افزود: ۷۲ هزار 
و ۱۲ بیمار صعب العلاج نیز از خدمات حمایتی 
کمیته امداد امام خمینی )ره( بهره مند هستند 
که همه خدمات بیماران صعب العلاج و خاص 
تحت پوشش این نهاد با اولویت ارائه خدمات به 

صورت رایگان ارائه می شود.

معاون بیمه ای سازمان 
تأمین اجتماعی :

ارائه خدمات بیمه ای به 
بیمه شدگان اتباع خارجی 
مستلزم ارائه کد فیدا است

معاون بیمه ای ســازمان تأمین اجتماعی 
گفت: به اتباع خارجی بیمه شده این سازمان و 
نیز اتباع خارجی متقاضی بیمه تأمین اجتماعی 
توصیه می شــود هر چــه ســریع تر در زمینه 
دریافت کد فراگیر اتبــاع خارجی – کد فیدا – 
اقدام کنند زیرا ارائه خدمات بیمه ای به این افراد 
مستلزم داشتن این کد است. به گزارش ایرنا از 
ســازمان تأمین اجتماعی، محمد محمدی با 
اشاره به اینکه کد فیدا در واقع جایگزین شماره 
ملی اتباع خارجی مقیم ایران است، گفت: افراد 
و اتباع سایر کشــورها برای انجام امور اداری و 
فعالیت های اقتصادی و نیز بهره مندی از برخی 
خدمات بهداشتی و آموزشی، بانکی و بیمه ای 
نیاز به داشــتن کد فراگیر دارنــد. کد فراگیر 
اتباع خارجی که اصطلاحاً به آن فیدا یا شماره 
اختصاصی اتباع نیز گفته می شــود، شماره ای 
۱۲ رقمی است که جایگزین شماره ملی اتباع 
خارجی مقیم ایران می شــود و با داشــتن آن 
می توانند به صورت قانونی از برخی از خدمات 
و امکانات بهره مند شــوند. محمدی با اشــاره 
به اینکه اتباع خارجی کــه به صورت قانونی در 
ایران ساکن و شاغل هستند برای بهره مندی از 
بیمه تأمین اجتماعی نیازمند داشتن کد فیدا 
هستند، افزود: نامنویســی و تخصیص شماره 
بیمه تأمین اجتماعی به اتباع خارجی شــاغل 
قانونی در ایران، مستلزم ارائه شماره اختصاصی 
فیدا است و از آنجاکه فرآیند شناسایی و احراز 
هویت اتباع خارجی براساس اطلاعات هویتی 
متصل به شــماره اختصاصی فیــدا به صورت 
مکانیزه صــورت می گیرد. معــاون بیمه ای 
ســازمان تأمین اجتماعی گفت: اتباع خارجی 
که اکنون بیمه شده این سازمان و فاقد شماره 
اختصاصی ۱۲ رقمی فیدا هســتند، لازم است 
برای پیشــگیری از ایجاد وقفه در ارائه خدمات 
درمانی و ســایر حمایت های مقــرر در قانون 
تامین اجتماعی، با مراجعه به سامانه اینترنتی 
kanoonnobat.ir و دریافت نوبت، به دفاتر 
خدمات اقامت و اشتغال اتباع خارجی مراجعه 
و هرچه سریع تر در مورد انجام مراحل مربوط به 
صدور کد فیدا اقدام کنند. وی افزود: بیمه شدن 
افراد جدید از بین اتبــاع خارجی که به صورت 
قانونی در ایران اشتغال دارند نیز مستلزم ارائه 
کد فراگیر اتباع خارجی است. معاون بیمه ای 
ســازمان تأمین اجتماعــی همچنین گفت: 
در مورد اخــذ کد فیدا برای اتبــاع خارجی که 
بیمه شده تأمین اجتماعی بوده و فوت کرده اند 
و برقراری مستمری بازماندگان برای خانواده 
آنان نیز هماهنگی هــای لازم با مراجع ذیربط 
جهت دریافت کد فیدا به صورت مکانیزه صورت 
پذیرفته و برای تخصیص شماره اختصاصی کد 
فیدا جهت افراد فوت شده لازم است همه اسناد 
و مــدارک هویتی مربوطــه )گذرنامه، اقامت، 
مجوز اشــتغال به کار و روادید( توســط افراد 
خانواده متوفی اتباع خارجی تهیه و به شــعبه 
تأمین اجتماعــی ذی ربط ارائه شــود تا پس از 
انجام بررسی های لازم نســبت به دریافت کد 

فیدا و ارائه خدمات قانونی به آنان اقدام شود.

مشکل سرویس مدارس 
استثنایی شهر تهران حل شد

ســرانجام پس از ماه ها پیگیری از ســوی 
والدین و دانش آموزان مدارس استثنائی شهر 
تهران، مشکل تأمین سرویس این دانش  آموزان 
حل شد. سید محمد یوسف زاده  که مسئولیت 
ساماندهی ســرویس های تردد دانش آموزان 
مدارس استثنائی شــهر تهران را برعهده دارد، 
گفت: مصوبه شورای شــهر تهران در شهریور 
مبنی بر تقبل صد در صد هزینه سرویس تردد 
دانش آموزان مدارس اســتثنائی شهر تهران 
و همچنیــن مصوبه هیأت وزیران در هشــتم 
شهریور امســال به  نام آیین نامه اجرایی حمل 
و نقل دانش آموزی مبنی بــر تکلیف دولت به 
تأمین و پیش بینی بودجه تردد دانش آموزان 
استثنائی در بودجه سالانه کشور نقش مهمی 
در حل مشکل  سرویس دانش آموزان مدارس 
استثنائی داشت. به گفته وی این مصوبه مشکل 
تأمین بودجه ســرویس تردد دانش آموزان در 
ســال های پیش رو را نیز حل می کند، حال آن 
که دامنه اثرگذاری مصوبه شورای شهر تهران 
محدود به سال تحصیلی جاری است. بر اساس 
تایید بهاره عباسی مدیر اداره آموزش و پرورش 
استثنائی شــهر تهران و یوســف زاده معاون 
سازمان تاکسیرانی شــهر تهران، در چارچوب 
اجرایی سال تحصیلی ۱۴۰۲ - ۱۴۰۳، سازمان 
آموزش و پرورش اســتثنائی شــهر تهران از 
چرخه مالــی پرداخت هزینه ســرویس تردد 
دانش آموزان مدارس اســتثنائی خارج شده و 
مسئولیت این سازمان فقط ارائه دقیق اطلاعات 
دانش آموزان متقاضی ســرویس تردد و تأیید 
صورت گردش کار در ادوار زمانی مشــخص و 

اعلام آن به سازمان تاکسیرانی شهرداری است.

بررسی ها نشــان می دهد که وضعیت 
سلامت جســمانی دانش آموزان به واسطه 
تغذیه نامناســب و عدم تحرک کافی، به 
شدت تهدید می شود و این موضوع می تواند 
زنگ خطری برای سلامت جامعه در آینده 

باشد.
به گزارش مهر، میلیون ها دانش آموز کشور اعم 
از دختر و پســر، دوباره آماده رفتن به مدرسه شده 
اند تا ۹ ماه تحصیلی را پشــت میز و نیمکت های 
کلاس درس سپری کنند. اما، موضوعی که همواره 
مورد غفلت مسئولان و البته خیلی از والدین است، 

سلامت دانش آموزان است.
متأسفانه در ســال های اخیر و به دنبال تشدید 
زندگی ماشینی و گرایش به سمت مصرف غذاهای 
آماده و همچنین، غرق شدن بچه ها در بازی های 
رایانه ای و…، شــاهد بروز انــواع بیماری هایی 
هستیم که اگر قرار باشد نسبت به کنترل آنها بی 
اعتنا باشیم؛ در سال های آینده با بزرگسالانی بیمار 
در جامعه مواجه خواهیم شــد که می تواند زنگ 

خطری برای نظام سلامت کشور باشد.
بر اســاس گزارش های میدانــی، اغلب دانش 
آمــوزان بدون خــوردن صبحانه راهی مدرســه 
می شوند. شــاید همین مورد بس باشد که بدانیم 

سوءتغذیه چگونه اتفاق می افتد.
دانش آموز، کلاس درس را با شکم خالی شروع 
می کند و در اولین فرصت که زنگ تفریح باشد، از 
خوراکی هایی استفاده می کند که احتمال خیلی 
زیاد از نوع خوراکی های ناســالم هســتند. مثل 
چیپس و پفک و…، و برخــی از دانش آموزان نیز 
شیر و کیک می خورند و دسته ای دیگر سراغ بوفه 

مدرسه می روند و هر آنچه باشد را تهیه می کنند.
میان وعده سالم بخوریم

غزاله اسلامیان متخصص تغذیه و رژیم درمانی، 
گفت: بهتر است میان وعده های ســالم غذایی را 
والدین و بزرگ ترها در اختیار کودکان قرار دهند، 

مغز دانه ها مثل بادام، گردو یا فندق می تواند گزینه 
مناسبی باشد.

وی با اشاره به اینکه شیر به عنوان منبع غذایی 
غنی پروتئین و کلسیم نیز گزینه مناسبی به عنوان 
میان وعده است، ادامه داد: برای کودکانی که تحمل 
لاکتوز را ندارند توصیه می شود از شیرهای بدون 
لاکتوز استفاده شود. این متخصص تغذیه و رژیم 
درمانی با بیان اینکه بسیاری از کودکان به غذاهای 
صنعتی مثل شــکلات، ویفر، کیک و بیسکویت 
علاقه دارند، خاطرنشــان کرد: این منابع غذایی 
حاوی قند ساده هستند و بهتر است کودکان کمتر 
از این مواد غذایی استفاده کنند، نباید این غذاهای 
ناسالم تبدیل به الگوی غذایی کودکان شود و هرگز 

این مواد غذایی جایگزین وعده غذایی اصلی نشود.
وی تاکید کــرد: نان و پنیر و خرمــا، نان و پنیر 
و گــردو و انواع املت هــا و یا تخم مــرغ می تواند 

گزینه های مناسبی برای مصرف باشد.
در همین حال، احمد اسمعیل زاده مدیر دفتر 
بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت تاکید کرد: 
بهترین خوراکی هایی که می تواند به عنوان میان 
وعده بــرای زنگ هــای تفریح در برنامــه غذایی 
دانش آمــوزان قرار گیــرد؛ انجیر خشــک، توت 
خشک، نخودچی، کشــمش، برنجک و شاه دانه، 

ذرت بو داده کم نمک، برگــه زردآلو و انواع میوه ها 
نظیر ســیب، پرتقال، نارنگی، هلو، لیمو شیرین و 
موز و ساندویچ هایی مانند نان و پنیر و سبزی، انواع 
کوکو و کتلت، نان و حلوا شکری، نان و پنیر و خرما 
یا کره بادام زمینی بدون شکر و نمک با کمی مربا یا 

عسل و بیسکویت های سبوس دار هستند.
وی با انتقاد از نگاه نادرست برخی والدین در تهیه 
خوراکی های ناسالم برای میان وعده دانش آموز، 
گفت: یکی از الگوهای نادرست تغذیه ای این است 
که والدین آبمیوه های صنعتی برای فرزندان خود 
به عنوان میان وعده می گذارند. این نوشــیدنی ها 
حاوی شکر زیادی هســتند و یکی از دلایل اضافه 
وزن و چاقی دانش آموزان در تمام دنیا مصرف زیاد 

آبمیوه های صنعتی است.
اسمعیل زاده به والدین توصیه کرد به جای این 
آبمیوه ها و نوشــابه ها دانش آموزان را تشــویق به 
مصرف شیرهای پاکتی کنند که بهترین نوشیدنی 

برای سلامت و رشد آنان محسوب می شود.
فقر حرکتی بیداد می کند

اغلب دانش آموزان از سرویس مدرسه استفاده 
می کنند و برخی دانش آموزان با وسیله نقلیه پدر 
یا مادر به مدرسه می آیند. همه این موارد می تواند 
به ما هشدار بدهد که تحرک بچه ها مثل دهه های 

قبل نیســت. زیرا، خانه ها نیز مثل قدیم نیست و 
بهترین تفریح بچه در بازگشت از مدرسه، بازی های 
کامپیوتری است که با عارضه های متعددی همراه 

است.
احمد مــؤذن زاده رئیس انجمــن فیزیوتراپی 
ایران، با عنوان این مطلــب که پاندمی کرونا باعث 
شــد میزان بروز اختلالات اســکلتی عضلانی در 
جامعه جــوان و نوجــوان ما ۳۰ درصــد افزایش 
پیدا کند، گفت: اســتفاده از تلفن همراه و لب تاب 
به شــدت در حال افزایش اســت که متأسفانه با 
عارضه های مخرب مثل مشکلات دیسکی همراه 

است.
وی افزود: مشکلات در ناحیه مُهره های گردنی 
بر اثر اســتفاده طولانی مدت از تلفن همراه، رو به 
افزایش است که باید در این زمینه به ارائه برنامه های 

آموزشی برای جامعه بپردازیم.
رئیس انجمــن فیزیوتراپی ایــران تاکید کرد: 
خم نگه داشتن گردن در دراز مدت، فرد را مستعد 
دیسک گردن می کند. بنابراین، باید آموزش ها را 
از کودکی آغاز کنیم. پرهام پارسانژاد نایب رئیس 
انجمن فیزیوتراپی ایران نیز گفت: متأسفانه جای 
خالی آموزش نکات اسکلتی عضلانی برای دانش 
آموزان خالی اســت، در حالی که شــاهد افزایش 

آسیب هایی از این جنس هستیم.
دو تهدید سلامت دانش آموزان

به نظر می رسد سلامت دانش آموزان به شدت 
تهدید می شــود و اگــر نخواهیم اقــدام عاجل و 
برنامه ای جامع برای اصلاح برنامه غذایی و تحرک 
بچه ها نداشته باشــیم، در آینده با افراد بزرگسالی 
مواجه خواهیم شــد که انواع بیماری ها را با خود 
دارند و همین موضوع می تواند بر هزینه های نظام 

سلامت کشور بیافزاید.
چاقــی و کــم تحرکــی، زمینــه ســاز انواع 
بیماری های خطرناک هســتند کــه باید جدی 

گرفته شود.

دو تهدید سلامت دانش آموزان در آغاز سال تحصیلی:

از تغذیه نامناسب تا فقر حرکتی

پویش مهر رویکردی تحولی برای روایت پیشرفت ها از زبان دانش آموزان است

پویش مهر؛ دریچه ای رو به پیشرفت ایران و مهر باطلی بر سیاه نمایی دشمن

معلم و استاد دانشگاه درباره پویش مهر گفت: پویش مهر 
با مســیری جدید به عنوان رویکردی تحولی برای روایت 
پیشــرفت ها از زبان دانش آموزان بــا فعالیت  های گروهی 
به صورت خودجــوش و درونی منجر به انتقــال همه این 

پیشرفت های کشور به جامعه خواهد شد.
رئیس جمهور روز شــنبه اول مهر همزمان با آغاز سال تحصیلی و 
نواختن زنگ مدرســه با بیان اینکه امسال بجای پرسش مهر، پویش 
مهر را مطرح می کنم، گفت: از شما دانش آموزان می خواهم با قلم خود 
پیشرفت های کشور را گزارش دهید و در مدرسه به نمایش بگذارید تا 

سایر دانش آموزان و والدین مشاهده کنند.
به گزارش ایرنا/هرساله همزمان با آغاز سال تحصیلی رییس جمهور 
پرسش مهر را برای دانش آموزان مطرح می کرد و دانش آموزان فرصت 
ارائه بهترین پاسخ به پرسش های ریاســت جمهوری را داشتند، اما 
امسال بجای پرسش مهر »پویش مهر« جایگزین شد که بر این اساس 
سلسله گفت وگوهای خبرگزاری جمهوری اسلامی)ایرنا( در این باره با 
کارشناسان و مسئولان مربوطه تهیه و منتشر می شود. به همین منظور 
امیر خادم رابع معلم، استاد دانشــگاه و مدیر مدرسه غیردولتی فعال 
تربیتی در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت و گویی داشته که در ادامه 

می خوانید.
امیر خادم رابع درباره ارتقای موضوع پرسش مهر به پویش مهر به 

عنوان یک رویکرد نو از سوی رییس جمهور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: پویش مهر یک رویکرد تحولی است که با رویکرد مثبت رییس 
جمهور به موضوع،  اکنون دانش آموزان در حیطه کاری خود در مراسم 
بازگشایی مدارس پس از ۲۳ دوره می توانند این تحول را داشته باشند. 
وی اضافه کرد: پرســش مهر به گونه ای بود که دانش آموزان یکسری 
ســوالات را در ابتدای مهر پس از آغاز ســال تحصلی از سوی رییس 
جمهور دریافت کرده و پاسخ آن را می دادند که البته این پرسش های 
مهر، مســیر پویایی، اهداف عالیه نظام تربیتی، نشاط دانش آموزان و 
فعالیت های گروهی را نشان نمی داد و این پیشرفت ها در قالب پرسش 
محقق نمی شد اما در قالب پویش مهر، گسترش فعالیت های گروهی 
و ارتقای وضعیت را شاهد خواهیم بود. مدیر مدرسه غیردولتی فعال 
تربیتی افزود: اکنون روایت پیشــرفت را خود دانش آموزان انتخاب 
می کنند و اینگونه نیست که به دانش آموزان از بیرون از فضای مدرسه 
و جامعه بخواهیم القا کنیم که پیشرفت های در جامعه داریم بلکه خود 
دانش آموز در محله و منطقه پیشرفت های موجود ایران را شناسایی و 
آنان راوی پیشرفت خواهند شد. وی ادامه داد: خود دانش آموز بجای 
اینکه شنونده مســایل، واقعیت ها و حتی پیشرفت های مختلف در 
عرصه اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، علمی، هنری و فرهنگی باشد، 

 راوی همه این موضوعات می شود.
خادم رابع ادامه داد: همچنین برای تحقق اهداف عالیه پویش مهر، 

اردوهای راهیان پیشــرفت در آموزش و پرورش در نظر گرفته شده 
که این موضوع می تواند به موضوع فعالیــت پویش مهر کمک کند و 
دانش آموزان مشــاهدات، واقعیت ها و تفاوت ها را در مدرسه،  محله، 
منطقه، کشور و حتی جهان ببینند و روایتگری کنند و با تهیه ویدئو 
و صوت هایی که دارد در پاســخ به پویش مهر به واقعیت های موجود 

دسترسی پیدا کرده، پیشرفت ها را کشف کند و به جامعه انتقال دهد.
این معلم و استاد دانشگاه درباره کمک هایی که به دانش آموزان در 
راستای تحقق پویش مهر انجام می شود نیز اظهار داشت: بسترهای 
لازم را برای دانش آموزان در راســتای تحقــق موضوع پویش مهر در 

مدارس فراهم خواهیم کرد.

امســال با ابتکار رئیس جمهور، »پویش مهر« جایگزین 
»پرسش مهر« شد و در این راســتا، معاون آموزش متوسطه 
آموزش و پرورش معتقد است که دانش آموزان با این راهبرد 
تعیین شده از سوی آیت الله رئیســی، متوجه می شوند که 

پیشرفت کشور به دست خودشان میسر می شود.
به گزارش خبرنگار گروه جامعه ایرنا، هر ســاله زنگ مهر مدارس با 
حضور و ســخنرانی رئیس جمهور برای دانش آموزان انجام می شود، 
براساس این رسم هر ســاله، رییس جمهور پرسشــی را تحت عنوان 
»پرســش مهر« برای دانش آموزان مطرح می کردند که با هدف جلب 
مشارکت فعال فرهنگیان و دانش آموزان، فعالیت بیشتر فضای فرهنگی 
جامعه و توسعه و افزایش حس مسولیت پذیری مخاطبان انجام می شد. 
اما امسال رییس جمهور طی ابتکاری »پویش مهر« را جایگزین پرسش 
مهر کرد و در توضیح آن گفت: کشــور ما بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
پیشرفت های بسیاری در همه بخش ها و مناطق کشور داشته است. شما 
دانش آموزان در روزهای اول پیروزی انقلاب نبودید، اما خوب است که 
از وضع گذشته باخبر بشوید و بدانید که چه وضعی داشتیم و الان کجا 
هستیم و در آینده باید چه مســیری را طی کنیم. رئیس جمهور افزود: 
شــما دانش آموزان برای اینکه بدانید در گذشته کجا بودیم، اکنون در 
چه جایگاهی هستیم و مسیر آینده کدام است، می توانید پیشرفت های 
کشور را به تصویر بکشید. حتماً شهر و روســتای شما پیشرفت هایی 
داشته، مجموعه کشور علیرغم همه تهدیدها و تحریم ها و مشکلاتی که 

دشمنان برای کشور ایجاد کردند، پیشرفت های شگفت انگیزی داشته 
است. همچنین در این راستا محورهایی مانند امیدواری دانش آموزان 
نسبت به آینده و پیشرفت کشــور، اهمیت بیان روایت پیشرفت برای 
دانش آموزان، بسیج انگیزه های دانش آموزان برای پیشرفت ایران قوی 
و تشویق دانش آموزان برای روایت خلاقانه و هنرمندانه برداشت می شود 
که آموزش و پرورش باید برای این مسائل راهبردهایی در نظر گیرد. در 
این راستا، آرش دانش آموز کلاس هشتمی به خبرنگار ایرنا درباره عنوان 
»پویش مهر« از سوی رییس جمهور گفت: کلمه پویش فعالیت بیشتر را 
در ما ایجاد می کند، به نوعی ما را به تکاپو می اندازد. وی افزود: پیشرفت 
و سربلندی کشور برای ما از همه چیز مهم تر است و این پویش نشان داد 
که باید بیش از پیش حواس خود را به موضوعات مختلف جمع کنیم. 

صبا دانش آموز کلاس نهمی در این خصــوص گفت: رییس جمهور با 
این پویش نشان دادند که ما در امور کشور سهیم هستیم و باید بیشتر 
تلاش کنیم. رضا دانش آموز کلاس دهمی در این خصوص گفت: رییس 
جمهور در صحبت های خود به این اشــاره کردند که ما باید از گذشته 
درس بگیریم، بنابراین باید برای ساختن آینده، تاریخ را به درستی یاد 
بگیریم. مهتاب دانش آموز کلاس هشتمی هم در این باره گفت: با این 
پویش انگیزه من برای سهیم شدن در مسائل کشور بسیار بیشتر شد و 
با این وجود برای آینده ایران بیش از پیش تلاش می کنم. محمدمهدی 
کاظمی در گفت و گــو با خبرنگار گروه جامعه ایرنــا درباره جایگزینی 
»پویش مهر« به جای »پرسش مهر« اظهار کرد: دانش آموزان در موضوع 
پویش، فعالانه تر عمل می کنند و موضوع هم بیشتر ناظر به بحث های 
امیدآفرینی دانش آموزان بویژه در شــرایط کنونی اســت که دشمن 
برنامه ریزی کرده و به دنبــال فضای ناامیدی در میــان دانش آموزان 
است. وی افزود: رییس جمهور با ابتکاری این موضوع پویش را مد نظر 
قرار داده اند تا به جای »پرسش مهر« موضوع »پویش مهر« نامگذاری 
کردند و دانش آموزان فعالانه تر عمل کنند. محورهایی هم در موضوعات 
مختلف پویش تعیین خواهد شد که در حوزه های مختلف دانش آموزان 
آثار خود را ارائه دهند. معاون وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: همچنین 
برای این موضوع معمولا ستادی تشکیل می شود، چرا که شیوه و بحث 
جدیدی اســت که در آموزش و پرورش برنامه ریزی می شــود تا برای 

تحقق این پویش و با نشاط برگزار شدن آن اقدامات لازم صورت گیرد.

خبرخبر
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مهندس مؤیدی رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر هشتگرد :

 تکمیل پروژه های عمرانی مصوب در بودجه ۱۴۰۲خواسته اعضای پارلمان 
شهری و شهروندان است

رییس کمیســیون فرهنگی اجتماعی و ورزشی شورای 
اسلامی کلانشهر کرج گفت: لایحه تعیین تکلیف این سینما 
توسط شهردارشی کرج در دست بررسی و اقدام قرار گرفته 

است.
به گزارش پایگاه خبری کرج امروز و به نقل از پایگاه اطلاع رســانی 
شورای اسلامی شهرکرج، علیرضا سعیدی با اشاره به موضوع تهاتر و 
جابه جایی سینما هجرت کرج اظهار کرد: موضوع جابه جایی سینما 
هجرت کرج مربوط به ۱۲ ســال پیش اســت اما این درخواســت در 
کمیسیون فرهنگی شورای ششم مورد بررسی و تصویب شد.رییس 

کمیسیون فرهنگی اجتماعی و ورزشی شــورای اسلامی شهر کرج 
تصریح کرد: قرار براین شــد که قطعه زمینی مربوط به تئاتر شهر در 
حاشیه بوستان تاجیکســتان کرج در ازای ساختمان سینما هجرت 
به حوزه هنری استان البرز واگذار شود اما حوزه هنری افزون بر زمین 
تئاتر شهر درخواست تحویل یک قطعه زمین مازاد مربوط به پارکینگ 
عمومی در حاشیه زمین تئاتر شهررا داشــت که به تائید شورای شهر 
نرسید.ســعیدی گفت: از آنجا که سینما هجرت یک فضای فرهنگی 
است براین اساس تهاتر آن با یک ملک فرهنگی مورد قبول شورا است اما 
درخواست حوزه هنری استان فراتراز ملک فرهنگی است.وی ادامه داد: 

چند روز پیش لایحه تهاتر سینما هجرت و زمین تئاتر شهر کرج توسط 
شهرداری به شورای شهرکرج ارسال شد که به دلیل شفاف نبودن ابعاد 
لایحه، دوباره برای اصلاح به شــهرداری ارجاع شد.رییس کمیسیون 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اســلامی شهر کرج افزود: مقرر 
شد شهرداری کرج در مدت زمان یک ماه نسبت به رفع ابهامات تهاتر 
زمین تئاتر شهر و ســینما هجرت اقدام لازم را انجام دهد و لایحه را به 
شورای شهر ارسال کند.سعیدی تاکید کرد: در مجموع مدیریت شهری 
کرج آماده تعیین تکلیف سینما هجرت در کمترین زمان ممکن است و 

امیدواریم در آینده نزدیک پرونده ملکی این سینما مختومه شود.

تعیین تکلیف سینما هجرت کرج در دست اقدام است

البــرز_ واشــقانی _ خبرنــگار پول 
وارز:مؤیدی با اشــاره به تلاش های صورت 
گرفته جهت تدوین بودجه سال جاری و در 
نظر گرفتن تمامی جوانب از قبیل نیازهای 
شهر ، پتانســیل ها و ظرفیت های موجود ، 
تکمیل پروژه های عمرانی را گامی موثر در 

عمران آبادانی شهر دانست .
وی گفت : عدالت محــوری در توزیع خدمات و 
اجرای پروژه های عمرانی و زیرســاختی در شهر و 
همچنین تلاش برای توسعه همه محلات رویکرد 
شورای ششم بوده و این رویکرد سبب گردیده تا در 
حال حاضر شاهد تکاپوی شهرداری برای عمران و 

آبادانی همه محلات باشیم .
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر افزود 
: آســفالت معابر شــهری ، احداث پل در شهرک 
کوثر ، زمین والیبال ســاحلی ، جاده تندرستی در 
ســبزعلی آباد ، اجرای کفپوش و جــدول گذاری 
معابر ، بهسازی بوســتان ها ، بهسازی رفیوژ وسط 
بلوار امــام)ره( ، اصلاح هندســی میادین و معابر ، 
تکمیل ساختمان آتش نشانی ینگی امام از جمله 
پروژه های جاری شهرداری است و در راستای حفظ 

آثار و ارزش های دفاع مقدس و ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت ساخت المان شهدای گمنام در محوطه 
دانشــگاه آزاد اسلامی و مرمت و بهســازی گلزار 
شهدای شهر در جوار امامزادگان ینگی امام در حال 

انجام است .
مؤیدی با تقدیر از زحمات شهردار ، معاونین و 
کارکنان شــهرداری ، همراهی و همکاری اعضای 
شورای اسلامی شهر را راهگشای مشکلات بزرگ 

شهر دانســت و از پیگیری مجدانه برای مدیریت 
منابع آبی از طریق اســتفاده از پســاب حاصل از 
شهرک صنعتی و پساب تصفیه خانه شهر جدید 
مهستان و جداســازی آب خام فضای سبز از آب 
شرب شهری ، اجرای طرح مطالعات ترافیکی شهر 

و انجام اقدامات زیرساختی دیگر خبر داد .
وی در ادامــه بــه پروژه های ســرمایه گذاری 
شهرداری اشاره کرد که با حمایت اعضای پارلمان 

شهری در مرحله فراخوان عمومی قرار دارد و انتظار 
می رود تا پس از طی تشریفات قانونی و عقد قرارداد 
بتوان از ظرفیت بخش خصوصی برای توسعه شهر 

استفاده نمود .
 رئیس کمیســیون شــورا بیان کرد : احداث 
مجتمع بزرگ اداری ، تجاری و پارکینگ طبقاتی 
در محل شهرداری سابق ، احداث مجتمع تجاری 
در بلوار مدرس و احداث مجتمــع تجاری ، اداری 
و پارکینگ در بلــوار مصلی از جملــه طرح های 
سرمایه گذاری شــهرداری هشتگرد می باشد که 
در اجرای ایــن پروژه ها آورده شــهرداری ملک و 
هزینه های صدور پروانه و آورده سرمایه گذار هزینه 

ساخت بنا خواهد بود.
این عضو شــورا در پایان با اعلام رضایت از روند 
پیشرفت پروژه های عمرانی بر رعایت اصول فنی به 
ویژه مناسب سازی اماکن عمومی و پیاده روها برای 
استفاده عموم شهروندان تاکید و اظهار امیدواری 
کرد تا با تــلاش مجموعه شــهرداری و همراهی 
اعضای شورا و تعامل با سایر مسئولین پروژه های 
عمرانی به سرانجام مطلوب رسیده و در دهه فجر 

امسال شاهد تکمیل و بهره برداری از آنها باشیم .

کیانی شهردار کلانشهرکرج:

اولین اتوبوس های برقی ایران در خدمت مردم کرج قرار خواهند گرفت

شرکت تعاونی مسکن مطبوعات آذربایجان شرقی از وکیل شاکیان شکایت کرد!

خبرهای خوش برای ذینفعان و اعضاء شرکت تعاونی مسکن مطبوعات

شهردار کلانشــهرکرج گفت:برای حفظ محیط زیست 
چاره ای جز استفاده از سوخت های پاک نداریم.

مهرداد کیانی در دیداری که به همراه مدیران سازمان شهرداری ها 
و وزارت کشور با مدیران شــرکت ایران خودرو دیزل داشت با اشاره به 
ضرورتِ نگهداری از محیط زیســت،عنوان کرد:از اقدامات مهمی که 
می تواند به حفظ محیط زیست در کلانشهرها کمک کند بهره بردن از 

سوخت های پاک است.  
شهردار مرکزاستان البرز اظهار داشت:جلسه بسیار خوبی با مدیران 
شرکت ایران خودرو دیزل به منظور توسعه ناوگان حمل و نقل عمومیِ 
کلانشهر کرج با استفاده از سوخت  پاک برگزار شد که امیدوار به نتایج 

خوب هستیم.  
کیانی بیان کرد:مدیریت مصرف سوخت از دیگر موضوعاتی است 
که مجموعه شهرداری کرج را بر آن داشــت به سمتِ توسعه ناوگان 

حمل و نقل عمومی با استفاده از سوخت های پاک، گام بردارد.  

وی با اشاره به اینکه توســعه ناوگان حمل و نقل عمومی با استفاده 
از اتوبوس های برقی محور نشست بود، اضافه کرد: تعداد ۴۰ دستگاه 
اتوبوس برقی به چرخه خدمت رســانی افزوده خواهد شــد و در واقع 
می توان گفت که اولین اتوبوس های برقی ایران در خدمت مردم کرج 

قرار خواهند گرفت.
کیانی خاطرنشان شد: انسان محور کردن شهرها با ایجاد پیاده راه ها 
و توسعه مسیرهای دوچرخه در کنار استفاده از سوخت  پاک می تواند 
ضمن بالا بردن ضریب سلامتی شهروندان به حفظِ محیط زیست هم 

کمک کند.  
وی اذعان کرد:همه در مقابل محیط زیســت و حفظ این میراث 

طبیعی و گران بها مسئول هستیم و باید برای آن تلاش کنیم.
شهرداری مسکو و کرج با هم همکاری می کنند

نمایندگان شهرداری مســکو با شــهردار کرج دیدار و گفت و گو 
کردند.

در این بازدید مدیران شــرکت »زودیاک« با حضور در شهرداری 
کرج در خصوص همکاری های مشترک بحث و تبادل نظر کردند.  

»موسسه زودیاک هفده سال پیش تاسیس شــده و حوزه اصلی 
فعالیت های آن نورپردازی به ویژه نورپردازی فرهنگی است

فعالیت های این شرکت در کتابِ گینس هم به ثبت رسیده است«
شهردار کلانشهرکرج در این بازدید با خیرمقدم به مدیران شرکت 
زودیاک و معرفی ظرفیت های این کلانشــهر،اظهار داشت:سال ها 

پیش از شهر مسکو بازدید داشتم.  
کیانی بیان کرد:در بازدید از روسیه چیزی که جلب توجه می کرد 

نحوه نورپردازی ها به ویژه در مناسبت ها بود.  

وی در ادامه با بیان اینکه ایران و روسیه از لحاظ اقلیمی و فرهنگی دو 
کشور کاملا متفاوت هستند افزود:به دنبال آن هستیم از نقاط مثبت و 

برجسته فرهنگ روسیه استفاده کنیم.
شــهردار کرج تصریح کرد:یکی از ویژگی های کشور روسیه که در 

دنیا هم ممتاز است زیباییِ شب های این کشور است.
کیانی گفت:امیدوارم بتوانیم با بومی سازی از ظرفیت های فرهنگی 

روسیه استفاده کنیم.
خانم لاریسا از مدیران شــرکت زودیاک در این دیدار بیان داشت: 
بسیار خوشحالم که فرصت حضور در ایران و تجربه بازدید از دو شهر 

بزرگِ تهران و کرج را به دست آوردم.  
وی بیــان کرد:امیدوارم حضــور در کرج و گفت و گو با شــهردار 

کلانشهر کرج منجر به همکاری های موثر شود.  
لاریسا با اشاره به ظرفیت های دو شهر تهران و کرج و لزوم استفاده 
از تکنولوژی های نو برای شهرهای بزرگ، خاطرنشان کرد: مجموعه 
زودیاک هفده سال پیش تاسیس شد که در ۱۰ سال گذشته کارهای 

مربوط به شهرداری مسکو را انجام داده است.  
وی یادآور شــد:اکنون ما نمایندگان شــهرداری مسکو هستم. 

امیدوارم فرصتی ایجاد شود که در مسکو هم با شما ملاقات کنیم.  
لاریسا ادامه داد:نورپردازی حوزه اصلی فعالیت های ما است به ویژه 
نورپردازیِ فرهنگی که این فعالیت ها در کتاب گینس هم ثبت شده 

است.
گفتنی است مدیران شرکت زودیاک روسیه که به عنوان نماینده 
شهرداری مسکو در ایران حضور دارند بعد از گفت و گو با شهردار کرج از 

نقاط مختلف شهر کرج بازدید کردند.

در حالی که هــر روز ابعــاد جدیدی از 
مشکلات شرکت تعاونی مسکن خبرنگاران 
استان در مجتمع 342 واحدی سرو سهند 
رو می شــود مدیرعامل شــرکت تعاونی 
مسکن خبرنگاران از وکیل 102 شاکی این 

مجتمع شکایت کرد.
آقای احمد جدیری وکیل خبرنگاران و شاکیان 
که در مصاحبــه قبلی  تخلفات شــرکت تعاونی 
را تشــریح کرده بود خود متهم به نشــراکاذیب و 

گزارش غیر واقع شده است.
وی گفت که با کمال میل و مستندات کافی در 
صورت احضار از سوی دادگاه حاضر به پاسخگویی 
اســت. جدیری گفت: یک وکیل هیــچ گاه بدون 
مستندات سخن نمی گوید و حرف هایی که گفته 
ام از روی سند و مدرک بوده و در دادگاه ارائه خواهم 

کرد.
این وکیل با اشاره به این که اگر شرکت تعاونی 
مســکن مطبوعات دارای مشکل نبود مدیرعامل  
آن در کارگروه موظف به پاســخگویی نمی شــد 
گفت: شرکت تعاونی مسکن مطبوعات مقرر شده 
به عنوان شرکت تعاونی مشکل دار در اداره تعاون 
به مشکلاتشان رسیدگی شود. وی ابعاد جدیدی از 
مشکلات این شرکت تعاونی را تشریح کرد و گفت: 

تعدادی از موکلین ادعا کرده اند قراردادی را امضاء 
کرده اند که نخوانده بودند چرا که مدیرعامل گفته 
بود با امضاء این قــرارداد واحدهایتان تحویل داده 
خواهد شــد در حالی که متن قرارداد چیز دیگری 
بوده و به نفع شرکت تعاونی مسکن بوده است و این 
در حالیســت که به گفته اداره تعاون قبل از امضاء 
چنین قراردادهایی باید مفاد قرارداد شفاف سازی 
می شــد. وی گفت: طبق قراردادی که اعضا امضا 
کرده اند باید پس از پرداخت ۱۱۰ میلیون تومان 
علاوه بر قرارداد اولیه واحدهایشــان را تحویل می 
گرفتند درحالیکه افرادی کــه این پول را هم واریز 
کرده اند هنوز واحدشان را تحویل نگرفته اند. وی 
با اشاره به این که قرارداد مذکور یک طرفه و به نفع 
شرکت تعاونی مسکن مطبوعات تنظیم شده است 
گفت: در اساسنامه الزاماتی است که به آن ها عمل 
نشده است از جمله این که اگر تعداد اعضا یا واحدها 
بیشتر از ۱۰۰ نفر یا واحد باشــد بازرس باید عضو 
رسمی جامعه حسابداران باشد در حالیکه این طور 
نیست و بازرس از خبرنگاران عضو شرکت تعاونی 
انتخاب شــده اســت. وی افزود: طبق اساسنامه 
اشخاصی که عضو شــرکت تعاونی نیستند حق 
خرید و دریافت مســکن را ندارند مگر انکه مجمع 
تشکیل شود در حالیکه هیچ مجمعی در این ارتباط 

تشکیل نشده اســت. جدیری گفت: یکی دیگر از 
مشکلات این است که طبق اساسنامه در صورت 
وجود اختلاف بین شرکت تعاونی و اعضا داور باید 
از اتاق تعــاون انتخاب می شــد در حالیکه چنین 
اتفاقی نیفتاده است و یا طبق اساسنامه اگر شرکتی 
یا فردی بخواهد بیشتر از ۱۰۰ واحد خانه بسازد باید 
تخصص داشته و صلاحیت انبوه سازی داشته باشد 
در حالیکه شرکت تعاونی مسکن مطبوعات مجوز 
انبوه ســازی ندارد بنابراین باید اداره تعاون به این 
موضوع وارد شود. وکیل مجتمع ۳۴۲ واحدی سرو 
در ادامه گفتگو با خبرنگار ما با اشاره به اقداماتی که 
برای موکلین خود انجام داده اســت گفت: جلسه 
ای در فرمانداری تشکیل و طی آن تصمیم گرفته 
شــد کارگروهی متشــکل از نماینده  خبرنگاران 
عضو و اعضا غیرعضو، وکیل،  یک نفر از فرمانداری 
شهرستان اســکو و یک نفر از دادگستری اسکو و 
فردی از شــرکت تعاونی تشکیل و موضوع شفاف 
ســازی شــود. وی افزود: همچنین در اتاق تعاون 
جلسه ای با حضور تعدادی از اعضا ذینفع و شرکت 
تعاونی، کارشناس رســمی و وکیل دادگستری، 
نماینده ای از اتاق و اداره تعاون تشکیل و مقرر شد 
تمامی کارهای مدیرعامل شرکت تعاونی مسکن 
مطبوعات کارشناســی و مشخص شــود افرادی 

که خارج از تعاونی ۳۰۰میلیون پول گرفته اند چه 
کسانی هســتند و چرا فرم ج عده ای که دست به 
دست خانه گرفته اند قرمز نشده ولی موکلین قرمز 
شده است و این که پاسخ داده شود چرا عده ای که 
به آنها در سال ۹۹ از این واحدها فروخته شده خانه 
شــان را تحویل گرفته اند اما کسانی که از سال ۹۴ 
عضو شده و پول ریخته اند هنوز نتوانسته اند خانه 
هایشان را تحویل بگیرند. وی افزود:  افراد ثالثی هم 
در این میان وجود دارند که خانه را به ۲۰۰ الی ۳۰۰ 
میلیون تومان فروخته اند ولی در قرارداد  اعضای  
ذینفع  چنین مبالغی آورده نشــده  و قید نشــده 
است. وی با اشاره به این که فرماندار محترم اسکو 
با حوصله تمام ســخنان شــاکیان را گوش داده و 
همکاری خیلی خوبی برای حل مشکل این شرکت 
تعاونی داشته است گفت: درجلسه ای که با حضور 
فرماندار اســکو؛ تعدادی از اعضاء، وکیل شاکیان 
و آقای شمس ریاست دادگســتری اسکو حضور 
داشتند مقرر شد؛  کارگروه شش نفره تشکیل یافته 
و در آن مشخص شود از ابتدا تا امروز چه کسانی پول 
پرداخته اند و ارزش واریزی به نرخ روز تا امروز چقدر 
می شود و نیز مشخص شــود علت توقف ساخت و 
ســاز چه بوده و جریمه ای برای دیرکــرد در نظر 

گرفته شود.

حضور فعال دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران در نمایشگاه 

موزه دفاع مقدس در ساری

 دانشگاه علوم پزشکی مازندران با حضور در 
نمایشگاه باغ موزه دفاع مقدس و برپایی غرفه، 
ضمن معرفی دســتاوردهای حوزه سلامت، 
خدمات پزشکی، بهداشــتی و مشاوره رایگان 
سلامت توسط کارشناسان معاونت بهداشت 
دانشگاه علوم پزشــکی مازندران و کادر مرکز 
بهداشت شهرستان ساری در دو شیفت صبح و 

عصر به بازدیدکنندگان ارائه می شود.
همچنین اورژانس ۱۱۵ مازندران با استقرار 
یک تیم ســیار فوریت های پزشــکی، ضمن 
آمادگی لازم جهت ارائــه خدمات فوریت های 
پزشکی،  برنامه های آموزشــی و سلامت ارائه 

می کند.
نمایشــگاه باغ موزه دفاع مقدس واقع در 
جاده گلما شهرســتان ســاری، تا ۷ مهر ماه 
جاری از ســاعت ۹ صبح الــی ۱۲ و عصرها 
از ســاعت ۱۶ الی ۲۱ آماده حضــور بازدید 

کنندگان می باشد.

اجرای ۱۹۰۰ برنامه به مناسبت 
هفته دفاع مقدس در ایلام

فرمانده سپاه امیرالمؤمنین )ع(  استان ایلام 
با بیان اینکه ۱۹۰۰ برنامه و ریز برنامه مختلف 
به مناسبت هفته دفاع مقدس در سطح استان 
اجرا می شود، گفت: سپاه یک مکتب و جریان 

ماندگار و حامی نظام و انقلاب است.
ســردار »جمال شــاکرمی« در نشســت 
خبری با اصحاب رسانه استان ایلام به مناسب 
گرامیداشــت هفته دفاع مقدس، اظهار کرد: 
دیدار با نماینده ولی فقیــه و امام جمعه ایلام، 
رزمایش سرکشی از ۱۲۰۰ خانواده  شهید دفاع 
مقدس، برگزاری رژه نیروهای مسلح، برگزاری 
یادواره های شهدا، اجرای زنگ دفاع مقدس در 
سطح مدارس، توزیع بســته های نوشت افزار 
بین دانش آموزان نیازمنــد و برنامه های دیگر 
در هفته دفاع مقدس در سطح این استان اجرا 

می شود.
وی افــزود: در هفته دفاع مقــدس در کنار 
برگزاری یادواره های شهدا، برنامه »یک شب با 
فرمانده گروهان ها و دسته ها« که صف شکن 
و پیش قدم در دوران هشت سال دفاع مقدس 
بودند امــا کمتر مورد توجه قــرار گرفته اند در 

دستور کار است.
شاکرمی با بیان اینکه سپاه یک فرد نیست 
و نباید به این ارگان نگاه فردی داشــته باشیم، 
یادآور شد: ســپاه یک مکتب و جریان ماندگار 
و حامی نظام و انقلاب اســت و همه آحاد مردم 
فارغ از هر گونه جریــان و گرایش فکری برای 

سپاه ارزشمند هستند.
فرمانده ســپاه امیرالمؤمنین )ع( اســتان 
ایلام ادامه داد: مجموعه دستگاه های نظامی، 
امنیتی، اطلاعاتــی و انتظامی امســال اجازه 
تحرک و ناامنی شهرها را به دشمنان و معاندان 

ندادند.
وی بیان کرد: در اذهــان و معادلات جریان 
های کردی، منافقان و سلطنت طلبان، استان 
ایلام برای اغتشاشــات و ناامنی ها پرونده ویژه 
ای بود و در این راستا طی هفته های اخیر افراد 
متعددی با مقادیری ســلاح شناسایی شدند و 

امسال اوضاع بدون ناامنی خاصی مدیریت شد.
سردار شاکرمی اضافه کرد: وجود مقام معظم 
رهبری در راس نظام، مکتــب عالی و مردمی 
فهیــم و آگاه عامل پیروزی مــا در برابر جبهه 
اســتکبار در هوا، زمین و دریا شــده و تهدید، 
تحریم و مواضع خصمانه دشمنان بزرگ، باعث 
توفیق کشــور در عرصه های مختلف و موجب 

خشم و عصبانیت دشمن شده است.
وی با اشاره به اینکه ایلام و مهران در اربعین 
حسینی خوش درخشیده اند، گفت: مهران با 
قلم و نگاه رسانه ها و عکاســان در سطح ملی و 
حتی مقیاس جهانی برجسته شد و قدرت اعجاز 
قلم رسانه ها باعث شــد مسئولان ارشد کشور 
ضمن سفر به استان ایلام نســبت به کاستی 
های موجود هم پاسخگو باشند. سردار شاکرمی 
تاکید کرد: رسانه ها باعث برجسته شدن اربعین 
شــدند و اصحاب رسانه اســتان در این زمینه 
به درستی و به موقع ورود کردند و اکنون برای 
سفر آتی آیت الله رئیسی باید با برجسته سازی 
منطقی نواقص و مشکلات اقدام به یک گفتمان 
سازی درست کنند تا رئیس جمهور از چالش ها 

و مطالبات مردم به درستی اگاه شود.

شهردار و شهرداری مِهِستان، 
رتبه ی برتر استان البرز

البرز_ واشقانی _ خبرنگار پول وارز؛ در 
مراسم اختتامیه جشنواره شهید رجایی 
که به معرفی برترین های کشور در زمینه 
های مختلف خدمات رســانی و رشد و 
توسعه می پردازد و بر اساس ارزیابی های 
تخصصی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
صورت می گیرد، شــهردار و شهرداری 
مِهِستان به عنوان شهرداری برتر استان 

البرز انتخاب و معرفی شد.
در این مراســم که باحضــور دکتر مجتبی 
عبداللهی استاندار و همچنین رییس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی و مدیران ارشــد استان 
البرز برگزار شــد دکتر علی گلرخی شــهردار 
مهستان به عنوان شهردار برتر استان معرفی و 
توسط استاندار البرز با اهدا لوح تقدیر و تندیس 

جشنواره شهید رجایی از ایشان تجلیل شد.
بی تردید این موفقیــت حاصل تلاش های 
مجموعه ی کارکنــان شــهرداری، حمایت 
های شورای اسلامی شهر مِهستان، همراهی 
و دیده بانی شهروندان فهیم و ســایر نهادها و 

ادارات شهر است.
روابط عمومی شورای اسلامی و شهرداری 
مِهِستان این موفقیت را به عموم مردم شریف، 
خانواده های گرامی شهدا و مسئولین و کارکنان 
شهرداری و شورا تبریک گفته و موفقیت های 
بزرگتر و رشــد و توسعه بیشــتر را برای شهر و 

سرزمین عزیزمان ایران آرزومندیم.

همزمان با آغاز هفته دفاع مقدس 
انجام شد؛

تجدید میثاق کارکنان شرکت 
توزیع برق استان سمنان با 
آرمانهای شهدای والامقام

همزمان با آغاز هفته دفاع مقدس برنامه 
تجدیــد میثــاق کارکنان شــرکت توزیع 
نیروی برق استان ســمنان با آرمانهای امام 
راحل عظیم الشأن و شهدای والامقام انجام 

شد.
اســتاد حوزه و امــام جماعت شــرکت 
توزیع برق اســتان ســمنان در این آئین با 
بیان اینکه هفته دفاع مقــدس اوج افتخار و 
رشادت ملت ایران است افزود: صبح روز ۳۱ 
شهریور سال ۱۳۵۹، صدام حمله زمینی به 
مرزهای ایران را آغاز کرد و ظهر همان روز، 
۱۹۲ فروند هواپیما بــرای حمله به فرودگاه 
ها و تاسیسات زیربنایی ما به پرواز در آمدند 
و عملًا جنگ به کشــور ایران تحمیل شــد. 
حجت الاســلام رضا طاهریان با اظهار این 
که ما باید در همان مســیری که شهدا برای 
ما ترســیم کرده اند حرکت کنیــم یادآور 
شد: دشــمن در حمله به کشور ما سه هدف 
اساسی را دنبال می نمود که البته این امر با 

کمک بلوک غرب و آمریکا همراه بود.
وی با عنوان این که ســاقط کردن نظام 
جمهوری اسلامی، از بین بردن زیر ساختها 
و خالی کردن کشــور از نیروهــای متعهد، 
کارآمد و متخصــص از جمله مهمترین این 
اهداف بودند گفت: دشــمن در هیچ کدام از 
اهدافی که در جنگ تحملی دنبال می نمود 
موفق نشد ضمن اینکه در مقابل مردم ایران 
به واســطه این جنگ توانســتند با تمرین 
جهاد و دفاع زمینه رشــد و تعالــی خود و 

کشور را نیز فرآهم آورند.
وی با اشاره به این که یاد خداوند متعال، 
توکل بر خدا، اخلاص، اطاعت از ولی فقیه و 
روحیه شــهادت طلبی، برخی از آموزه های 
دفاع مقدس اســت افزود: دســتاوردهای 
داخلی، خارجی، عرصه علمــی و فناوری و 
عرصه اجتماعی و فرهنگــی، به عنوان مهم 
ترین دســتاوردهای دفاع مقدس محسوب 
می شود و باز خوانی این دفاع که از تاکیدات 
مقام معظم رهبری نیز می باشد و تولیدات 
فاخر در حوزه دفاع مقــدس می تواند پیاده 
ســاز آن روحیه در مســائل زندگی و کاری 
باشــد. گفتنی اســت: در آئین تجدید عهد 
و پیمان بــا آرمانهای امام )ره( و شــهیدان 
گرانقــدر، که با حضور جمعــی از همکاران 
شــرکت توزیع برق اســتان در مرقد مطهر 
هشت شــهید گمنام در کوشــک امام رضا 
علیه السلام برگزار شد، ضمن عطرافشانی و 
گلباران و قرائت فاتحه، یاد و خاطره شهدای 

والامقام گرامی داشته شد.

خبرخبر
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رسانه های رژیم صهیونیستی شنبه شب فاش کردند 
که بنیامین نتانیاهو نخست وزیر این رژیم مقامات بلندپایه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی را تحت فشــار گذاشته  تا با 

غنی سازی اورانیوم در خاک عربستان موافقت کنند.
از سوی دیگر شــبکه کان رژیم صهیونیستی گزارش داد که در 
نهادهای امنیتی در اســرائیل در خصوص موافقت با درخواســت 
عربستان برای دستیابی به برنامه هســته ای به عنوان پیش شرط 

توافق عادی سازی با تل آویو اختلاف زیادی وجود دارد.

در همین راســتا، »یائیر لاپید« نخســت وزیر پیشین و رهبر 
کنونی اپوزیسیون دولت رژیم صهیونیستی پنجشنبه شب گفت: 
موافقت بنیامین نتانیاهو با درخواســت عربســتان برای داشتن 
برنامه هســته ای در مقابل عادی ســازی با تل آویو یک مســأله 

خطرناک و غیرمسؤولانه است
این افشاگری در خصوص فشار نتانیاهو چند روز پس از اظهارات 
جوبایــدن رئیس جمهــوری آمریکا، محمد بن ســلمان ولیعهد 
عربستان و بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی انجام 

می گیرد.
از سوی دیگر محمد بن ســلمان ولیعهد عربستان نیز در گفت 
وگو با شبکه فاکس نیوز آمریکا اعلام کرد که کشورش هر روز برای 

برقراری روابط دیپلماتیک با اسرائیل نزدیک تر می شود.
همچنین چند روز پیش نیز رسانه های صهیونیستی از برقراری 
جلسه کاری میان مقامات این رژیم و عربســتان در روزهای اخیر 
خبر دادند و مدعی شدند که حاضران در این جلسه روند صلح میان 

دو طرف را بررسی کردند.

اهداف پشت پرده رایزنی نتانیاهو با مقامات آژانس برای موافقت با غنی سازی اورانیوم در عربستان

تعرض امروز نظامیان صهیونیســت به 
شهر طولکرم و شهادت دو جوان فلسطینی، 
وضعیتی ویژه و عزای عمومی بر این شــهر 
حاکم کرده است و نیروهای مقاومت بر تداوم 

مقابله با اشغالگران تاکید کردند.
به گزارش ایرنا، خبرگزاری فلسطینی سما روز 
یکشنبه، جمع بندی رخدادهای تعرض صبح امروز 
نظامیان به اردوگاه نور شمس در شهر طولکرم در 
کرانه باختری رود اردن را، شکست عملیات نظامی 
در تحقق اهداف خود و بازداشــت افراد مورد نظر 

اعلام کرد.
سما افزود: این تعرض حدود ۵ ساعت به طول 
انجامید و دراین عملیات بیــش از ۱۰۰ خودروی 
نظامی )و ماشین آلات راهســازی برای تخریب 
منازل فلسطینیان( مشــارکت داشتند. دو جوان 
فلسطینی در این تعرض به شهادت رسیدند و در 
مقابل تعدادی از نیروهای اشــغالگر نیز در کمین 

جوانان فلسطینی افتاده و مجروح شدند.
در جریان مقابله جویی جوانان فلســطینی با 
تهاجم نظامیان صهیونیست به اردوگاه نور شمس 
همچنین چند خودروی آنان با بمب ها و بسته های 

انفجاری مورد اصابت قرار گرفت.
اقدام به ویرانی وسیع ساختمان ها و زیرساخت 
ها در طولکرم از ســوی نظامیان صهیونیست، از 
دیگر مواردی اســت که خبرگزاری ســما درباره 
تعرض اخیر رژیم صهیونیســتی به ایــن اردوگاه 

فلسطینی گزارش کرده است.
در پی تعرضات اخیر صهیونیســت ها به شهر 
طولکرم و شــهادت دو جوان فلسطینی، وضعیت 
ویژه ای در این شهر برقرار شد و نهادهای مختلف 
دولتی و مردمی با اعلام عــزای عمومی و تعطیلی 
فعالیت های خــود، بــر ادامه مقاومــت در برابر 

تجاوزگری های رژیم صهیونیستی تاکید کردند.
شــهرداری، آموزش و پرورش و دانشگاه فنی 
خضوری در شــهر طولکرم با صــدور بیانیه هایی 
ضمن محکوم کردن تعرض رژیم صهیونیستی، با 
اعلام عزای عمومی و توقف فعالیت های خود، یاد 

شهدای اخیر را گرامی داشتند.

گروه های فلســطینی ها همچنیــن تهاجم 
صبح امروز نظامیان صهیونیســت بــه خوابگاه 
دانشگاه بیرزیت در رام الله و بازداشت هشت تن از 

دانشجویان فلسطینی را محکوم کردند.
منــذر الحایک ســخنگوی ایــن جنبش نیز 
گفت که رژیم اشغالگر گمان می کند که با اجرای 
سیاست قتل و هجوم می تواند اراده ملت فلسطین 

را بشکند درحالی که چنین نیست.
در همین حال گروههــای مختلف مقاومت با 
صدور بیانیه هایی بر تداوم مقابله با تعرضات رژیم 
صهیونیستی به سرزمین ها و مقدسات فلسطینی 

تاکید کردند.
جبهه مردمی فلسطین با گرامیداشت شهدای 
طولکرم تاکید کرد که تشدید تهاجمات نظامیان 
اشــغالگر، موجب افزایــش مقابله آنها از ســوی 

فلسطینیان خواهد شد.
جنبش مقاومت اسلامی، حماس نیز تاکید کرد 
که هیچ اقدامی از ســوی رژیم اشغالگر نمی تواند 
مقاومت را به زانــو درآورد و نیروهای مقاومت در 
هر نقطه ای، جلوی روی اشغالگران، سبز خواهند 
شد. حماس همچنین از جوانان قهرمان فلسطینی 
در کتائب القاسم و ســایر مجاهدان در دیگر گروه 
های مقاومت که جلوی هجوم وحشیانه نظامیان 
صهیونیســت به اردوگاه نور شــمس ایستادند، 
تمجید کرده است. این جنبش همچنین تعرض 
امروز شهرک نشینان به مسجد الاقصی را محکوم 

کرد و آن را ادامه روندی از تعرضات دانســت که به 
جوانان فلســطینی برای ادامه مقاومت و حمله به 

نیروهای اشغالگر، انگیزه مضاعف می بخشد.
گردان طولکرم وابســته به ســرایا القدس نیز 
اعلام کرد که نیروهــای مقاومت یک تله انفجاری 
از پیش تعبیه شده بر ســر راه خودروهای نظامی 
رژیم صهیونیستی را منفجر کردند و در پی شروع 
تهاجم، مجاهدان فلســطینی نیز ضمن درگیری 
با نیروهای اشــغالگر، تعدادی از آنها را به هلاکت 

رسانده و یا مجروح کردند.
در همین حال شــبکه اجتماعی و رسانه های 
محلی در سرزمین های اشغالی، تصاویر مختلفی 
از منازل و زیرســاخت هایی که توســط نظامیان 
صهیونیســت، صبح امروز در شهر طولکرم، عمدا 

تخریب شد را منتشر کردند.
از سوی دیگر شــبکه الجزیره قطر نیز به نقل از 
ارتش رژیم صهیونیســتی از مجروح شــدن یک 
نظامی درجریان تعرض امروز به اردوگاه نور شمس 

خبر داد.
ارتش رژیم اشــغالگر قدس همچنین مدعی 
شد که طی حمله امروز به این اردوگاه، ساختمانی 
را حاوی بمب هــای محلی و تجهیــزات رصد و 
ســایر امکانات فنی متعلق به گروه های مقاومت 

فلسطینی، کشف کرده است.
به گزارش ایرنا، منابع فلسطینی بامداد امروز از 
به شهادت رســیدن دو فلسطینی به دنبال یورش 

نظامیان صهیونیستی به اردوگاه  آوارگان طولکرم 
در کرانه باختری خبر دادند.

»عبدالرحمن ســلیمان اودغش )۳۲ ساله( و 
»اســید جبعاوی« )۲۱ ســاله( نام داشتند که به 
دنبال یورش صهیونیســت به درجه شهادت نائل 

شدند.
منابع محلی گــزارش داده بودند که درگیری 
مســلحانه میان نیروهای مقاومت و اشــغالگران 
در ورودی اردوگاه نور شــمس طولکردم به وقوع 
پیوسته اســت و نیروهای مقاومت نیز بولدزرهای 
اشغالگران را با بسته های انفجاری هدف حمله قرار 

دادند.
خبرها همچنین حاکی از آن است که نظامیان 
صهیونیســت در یــورش به اردوگاه نورشــمس 
 ENERGA طولکرم از موشــک های ضد تانک

)انرجا( استفاده کرده اند.
منابع محلی گفته اند که ده ها خودروی نظامی 
با حمایت بولدوزرهای این رژیم از چندین محور به 
شهر طولکرم یورش بردند تا به اردوگاه نورشمس 

رسیده و آن را از هر طرف محاصره کردند.
از سوی دیگر گردان های القسام شاخه طولکرم 
نیز در بیانیه ای گزارش داده بود که مجاهدان ما به 
همراه دیگر برادران گروه های مقاومت در اردوگاه 
نورشمس دست به درگیری مسلحانه در چندین 

محور زدند.
گزارش ایرنــا همچنین حاکی اســت که در 
مجموع، شرایط این روزهای سرزمین های اشغالی 
و بطور خاص در کرانه باختری بســیار ویژه است و 
رزمندگان فلسطینی با هر وسیله ای پاسخ جنایات 
بی شمار صهیونیســت ها را می دهند و همین امر 
شــرایط ویژه ای را برای صهیونیست های غاصب 

رقم زده است.
تا پیــش از ایــن صهیونیســت ها فقــط در 
جنوب سرزمین های اشــغالی و در منطقه غزه با 
فلســطینی ها درگیر بودند ولی هم اکنون کرانه 
باختری در شرق فلســطین به دلیل مسلح شدن 
جوانان آن به کمینگاهی برای صهیونیســت های 

اشغالگر تبدیل شده است.

عزای عمومی و تاکید بر ادامه مقاومت در طولکرم در پی شهادت ۲ جوان فلسطینی

مسکو، میزبان نشستی متفاوت با محوریت افغانستان
دور بعدی گفت وگوها در مورد آینده افغانستان در قالب 
»فرمت مسکو« 29 سپتامبر ) ۷ مهر ( در شهر کازان روسیه 
برگزار می شود اما به دلیل دعوت شدن از نماینده طالبان ، این 
نشست متفاوت از نشست های قبلی با موضوع افغانستان 

خواهد بود.
به گزارش روز شنبه ایرنا از خبرگزاری صدای افغان ) آوا ( این نشست 
با حضور نمایندگان روسیه، قزاقســتان، قرقیزستان، تاجیکستان، 
ترکمنستان، ازبکستان، چین، هند، ایران و پاکستان برگزار می شود 
و سرپرست وزارت امورخارجه طالبان افغانستان نیز به دعوت روسیه 
در آن حضور دارد، در حالی که در نشســت قبلی فرمت مســکو هیچ 
نماینده ای از طالبان دعوت نشده بود، به نظر می رسد نشست پیش رو از 
اهمیت فوق العاده ای برخوردار است و بر اهمیت و وزن سیاسی این دور 

از مذاکرات در قالب مسکو تاکید دارد.
در جلسه آتی فرمت مســکو، مهمترین موضوع مورد بحث امکان 
ایجاد یک دولت موقت فراگیر در افغانســتان با حضور طالبان است. 
این مســاله در ســخنان ضمیر کابلوف، نماینده ویژه روسیه در امور 
افغانســتان و همچنین ماریا زاخارووا، در روزهای گذشته بیان شده 

است.
ضمیر کابلوف به تازگی اعلام کرده که در نشست »فرمت مسکو« 
قرار است در مورد ایجاد حکومت فراگیر قومی ـ سیاسی در افغانستان 

بحث صورت گیرد.
با توجه به سفر پیش از این احمد مسعود، مسئول جبهه مقاومت 
پنجشیر به مسکو و استقبالی که از او توســط معاون رییس مجلس 
دومای این کشــور و رئیس حزب روسیه انجام شــد، به نظر می رسد 
گفت وگو بین جریان های مختلف سیاســی افغانســتان در نشست 
آتی فرمت مســکو بیش از پیش مورد توجه بوده و در دستورکار این 
نشست قرار داشته باشــد. به همین خاطر احتمال می رود به منظور 
مذاکرات بین الافغانی، غیر از نمایندگان ویژه کشورهای منطقه در امور 
افغانستان و همچنین سرپرســت وزارت امورخارجه امارت اسلامی، 
برخی شخصیت های سیاسی دیگر افغانستان در نشست فرمت مسکو 

شرکت داشته باشند.
این در حالی اســت که زمان زیادی از نشست های قبلی منطقه ای 
با حضــور شــخصیت ها و جریان هــای مختلف سیاســی ـ قومی 
افغانســتان می گذرد و عملا هیچ زمینه ســازی برای تشکیل دولت 
فراگیر و ازسرگیری مذاکرات بین الافغانی از سوی کشورها و جوانب 
مختلف دخیل در مساله افغانســتان وجود نداشت، اما انتظار می رود 
همان طور که نشست فرمت مسکو برای اولین بار زمینه ساز مذاکرات 
بین الافغانی قبل از مذاکرات دوحه بود، این بار نیز بتواند بار دیگر چراغ 

این مذاکرات را روشن کند.
هرچند برخی تلاش کردند به دنبال سفر احمد مسعود به مسکو 
چنین وانمود کنند که رویکرد روســیه در قبال مســاله افغانستان و 

طالبان تغییر کرده، اما قطعا چنین تحلیلی غیرواقعی اســت و هیچ 
نشــانه ای از تغییر رویکرد روســیه در مورد طالبان دیده نمی شود؛ 
از یک ســو به این دلیل  که طالبان به صورت کامل به لحاظ سیاسی و 
امنیتی بر افغانستان مسلط بوده و پیشرفت هایی در عرصه مدیریت 
این کشور به خصوص در بعد اقتصادی نمایان شده که در گزارش بانک 
جهانی کاملا مشخص است و از سوی دیگر، جبهه مقاومت پنجشیر 
و هر جریان مخالف دیگر، هم با مشــکلات و اختلافات شدید داخلی 
روبرو بوده و از طرف دیگر، با شکســت های جدی نظامی و سیاسی در 
داخل کشور روبرو شده، فاقد هیچ جایگاهی در افغانستان اند. به همین 
خاطر، در شــرایط کنونی هیچ گونه بدیل و جایگزینی برای طالبان 

وجود ندارد.
اما قطعا جامعه جهانی برای تأمین ثبات پایدار در آینده افغانستان 
به دنبال تشکیل دولت فراگیر در این کشورند، و همچنان بر ضرورت 
تشکیل چنین دولتی تأکید دارند، در حالی که طالبان این مواضع را 
نوعی مداخله در امورداخلی افغانستان می خواند. در این بین، جامعه 
جهانی با یــک رویکرد واقع بینانه می توانند به آغــاز مجدد مذاکرات 
بین الافغانی و توافق برای تشکیل یک دولت فراگیر با پذیرش واقعیت 

کنونی افغانستان و تسلط طالبان بر کشور کمک کنند.
در این بیــن، گزارش هایی مبنــی بر اینکه موضوع به رســمیت 
شــناختن دولت سرپرست طالبان افغانســتان در این نشست مورد 
بحث قرار خواهد گرفت، یک روز پس از آغاز کار ســفیر جدید چین 
در کابل، ژائو شینگ، منتشر شــد. چین اولین کشوری بود که سفیر 
آن استوارنامه خود را به ملا محمد حسن آخوند، رییس الوزرا طالبان 
تقدیم کرد. اما ضمیر کابلوف، نماینده ویژه رئیس جمهور روسیه در 
امور افغانستان گفت که به رسمیت شناختن رسمی طالبان در دستور 

کار نشست آتی مسکو نیست.
یکی از دیگر از دســتورکارهای احتمالی نشســت فرمت مسکو، 
وضعیت حقوق بشری در افغانستان و مســئله آموزش دختران و کار 
زنان و تعهدات قبلی طالبان به جامعه جهانی در این زمینه خواهد بود 
و کشــورهای منطقه بار دیگر دیدگاه های خود را در این زمینه تکرار 

خواهند کرد.
اما موضوع بســیار مهم دیگر، مســائل و نگرانی های کشورهای 
آسیای مرکزی و روسیه در مورد نگرانی های مرزی، فعالیت گروه های 
تروریستی و قاچاق مواد مخدر از افغانستان به سوی این کشورهاست 

که قطعا در نشست مسکو مطرح خواهد شد.
هرچند طالبان افغانستان نگرانی این کشــورها را در مورد مسائل 
امنیتی بی مورد دانسته و بر عدم وجود تهدید جدی از خاک افغانستان 
علیه این کشــورها تأکید نموده است، اما حل مســائل و نگرانی های 
مرزی در مورد فعالیت گروه های تروریستی و قاچاق مواد مخدر و رفع 
نگرانی های کشورهای آسیای مرکزی و روسیه می تواند گام بزرگی در 
جهت به رسمیت شناختن طالبان توسط این کشورها و جامعه بین 

المللی خواهد بود.
حضور موثر طالبان در نشست فرمت مســکو و تقویت همکاری 
روسیه و افغانستان، شانس سیاســی حذف طالبان از لیست سازمان 
های تروریســتی بین المللی را تقویت می کند و شرایط مساعدی را 

برای به رسمیت شناختن ایجاد می کند.
مشــکل جدی در این زمینه که مقام های ارشــد امنیتی طالبان 
افغانســتان و همچنین روســیه به آن اشــاره کــرده، حمایت های 
خارجی، به خصوص حمایت های اطلاعاتی از گروه های تروریســتی 
در افغانستان، به خصوص گروه داعش است. در رأس این حمایت ها، 
آمریکا قرار دارد و این کشور با حمایت از گروه داعش در کشور، به دنبال 
ناامن کردن کشــورهای آسیای مرکزی و روســیه، در محور اهداف 
خصمانه خود خواهد بود. در این زمینه، ضــرورت همکاری نزدیک 
روسیه و کشورهای آســیای مرکزی و طالبان افغانستان وجود دارد، 
هرچند دســت آوردهای قابل توجهی در راستای نابودی هسته های 

داعش در کشور از سوی طالبان در یک سال گذشته وجود دارد.
همان طور که در نشســت های قبلی فرمت مســکو و در مواضع 
روسیه و کشورهای آسیای مرکزی برجســته بوده و است، تأکید بر 
رفع تحریم های آمریکا علیه افغانستان و طالبان، منزوی نکردن کشور 
و آزادســازی پول های مسدود شــده بانک مرکزی افغانستان است. 
روســیه همواره مواضع تندی در مورد سیاست های نادرست آمریکا 
در افغانستان و خروج غیرمسئولانه این کشــور داشته و تأکید کرده 
که آمریکا و ناتو باید با قبول مسئولیت های خود، به کمک به مردم این 
کشور ادامه دهند و تحریم های موجود را حذف کنند، زیرا این تحریم 
ها وضعیت اقتصادی ـ اجتماعی مردم افغانســتان را وخیم تر کرده 

است.
این در حالی اســت که ایالات متحده و غرب در حال اعمال فشار 
بر رهبری طالبان اســت تا نماینــدگان قابل توجهــی از طالبان در 
رویدادهای بین المللی شرکت نکنند و آنها را به کاهش کمک های مالی 
و اقتصادی ارائه شــده تهدید می کنند، تا اهداف و منافع خود را از این 
طریق در افغانستان دنبال کنند، در حالی که طالبان حاضر به پذیرش 

خواست های غیراسلامی و غیرشرعی غرب نیست.

ارمنستان خواستار اعزام هیات 
ویژه سازمان ملل به قره باغ شد

ارمنستان از ســازمان ملل متحد خواست 
تا هیات ویژه ای را به منظور اطمینان از رعایت 
حقوق اقلیت ارامنه حاضــر در منطقه قره باغ 

کوهستانی به این منطقه اعزام کند.
به گزارش روز یکشــنبه ایرنا از فرانس ۲۴، 
آرارات میرزویان وزیر امور خارجه ارمنســتان 
در جریان نشست اضطراری شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد که به درخواست ایروان 
و پاریس برگزار شــده بود، اظهار داشــت: در 
جریان حمله نیروهای جمهــوری آذربایجان 
به منطقه قره باغ کوهســتانی، زیرساخت های 
اساسی مانند ایستگاه های برق، خطوط تلفن 
و تجهیزات اینترنتی هدف قرار گرفتند و بیش 
از ۲۰۰ نفر از جمله زنان و کودکان کشته و ۴۰۰ 

نفر دیگر نیز زخمی شدند.
وی حملــه نیروهــای آذربایجــان برای 
بازپس گیــری منطقه قره باغ کوهســتانی را 
»وحشــیانه« توصیف کرد و مدعی شد که در 
جریان این حمله افراد غیرنظامی عامدانه مورد 

هدف قرار گرفته اند.
وزیر امــور خارجه ارمنســتان ادعا کرد که 
اقدامات نظامی جمهوری آذربایجان در جریان 
بازپس گیری قره باغ با هــدف »کوچ اجباری« 

مردم این منطقه انجام شده است.
میرزویــان همچنیــن از شــورای امنیت 
خواســت تا به منظور حفاظت از جــان افراد 
غیرنظامی در قره باغ کوهســتانی، به سرعت 
هیات ویژه ای را بــرای نظارت بر رعایت حقوق 
بشــر، حقوق بشردوستانه و شــرایط امنیتی 

تعیین کند.
همزمــان جیحــون بایراموف وزیــر امور 
خارجه جمهوری آذربایجان نیز در این نشست 
ادعاهای ارمنســتان درباره پاکسازی قومی را 

قویا رد کرد.
وی اظهار داشت: در جریان مذاکرات اخیر 
با نمایندگان قره باغ کوهستانی، آنها خواستار 
کمک های بشردوستانه از جمله غذا، سوخت 
برای مدارس، بیمارستان ها و دیگر تاسیسات 
این منطقه بودنــد که آژانس هــای دولتی به 

سرعت در حال تامین این اقلام هستند.
جامعه بین المللی قره باغ را به عنوان بخشی 
از جمهوری آذربایجان به رســمیت شناخته 
است. باکو ۱۹ سپتامبر )۲۸ شهریور( عملیاتی 

را برای کنترل بر این منطقه انجام داد.

حماس از تصمیم آفریقای 
جنوبی در لغو روادید برای 

فلسطینیان استقبال کرد
به گزارش ایرنا به نقل از خبرگزاری »سما« 
فلســطین، حماس این اقــدام را گامی مثبت 
دانست که بیانگر روحیه همبستگی با فلسطین 

و رویارویی با رفتار ناعادلانه رژیم آپارتاید است.
در سایه فشارهای رژیم صهیونیستی برای 
جلوگیری از آن که دولت مســتقل فلسطینی 
در مجامع بین المللی به رســمیت شــناخته 
شــود، دولت آفریقای جنوبی شنبه اعلام کرد 
با هدف حمایت از آرمان مقاومت فلسطین در 
برابر اشغالگری رژیم صهیونیستی و همچنین به 
رسمیت شناختن دولت مستقل فلسطینی در 
مجامع بین المللی، کلیه شهروندان فلسطینی 
که دارای گذرنامه فلسطینی باشند، می توانند 
بدون نیاز به اخــذ روادید از ســفارتخانه های 
آفریقای جنوبی در دیگر کشورها، به این کشور 

سفر کنند.
وزارت امــور خارجه آفریقــای جنوبی در 
بیانیه رسمی خود این اقدام را پیام همبستگی 
جدیدی از سوی دولت و ملت آفریقای جنوبی 
نسبت به ملت فلسطین دانسته که همواره در 
مسیر مبارزه با استعمار و آپارتاید گام برداشته 

است.

گوترش نسبت به وضعیت قره 
باغ ابراز نگرانی کرد

آنتونیــو گوتــرش دبیرکل ســازمان ملل 
متحد پس از دیدار بــا وزرای خارجه جمهوری 
آذربایجان و ارمنستان نسبت به تشدید اوضاع 

اخیر در قره باغ ابراز نگرانی کرد.
به گزارش ایرنــا ، در بیانیــه دفتر دبیرکل 
ســازمان ملل متحد پس از دیــدار گوترش با 
جیحون بایراموف، وزیر امور خارجه آذربایجان، 
آمده اســت: دبیرکل نســبت به تشدید تنش 
نظامی اخیر در منطقه ابراز نگرانی کرد و گفت 

که باکو به آتش بس پایبند باشد.
گوترش در مذاکرات با آرارات میرزویان، وزیر 
امور خارجه ارمنستان، علاوه بر خواستار حفظ 
آتش بس، بر حمایت ســازمان ملل از تمامی 
تلاش های میانجی گری برای دستیابی به صلح 

بلندمدت در منطقه تاکید کرد.
رادیو دولتی ارمنستان، میرزویان در حاشیه 
مجمع عمومی ســازمان ملل با گوترش دیدار 
کرد و دو طــرف درباره اوضــاع قفقاز جنوبی و 

تحولات اخیر قره باغ رایزنی کردند.

     مذاکره مصر، اردن و عراق 
برای انتقال برق

وزرای خارجه مصر، اردن و عراق در نشست 
مشــترک در خصوص همکاری سه جانبه در 
زمینه های سیاســی، فرهنگی و اقتصادی به 
ویژه انتقال برق گفت و گــو کردند. به گزارش 
ایرنا، وزارت امور خارجه عراق در بیانیه ای اعلام 
کرد که وزرای امور خارجه این کشــور، مصر و 
اردن در نشستی که در حاشیه مجمع عمومی 
سازمان ملل در نیویورک برگزار شد همکاری ها 
در زمینه های سیاســی، اقتصادی، فرهنگی 
و ورزشــی را مورد بحث و بررسی قرار دادند و بر 
ضرورت تکمیل پروژه های پیشنهادی بین سه 
کشــور توافق کردند. در این بیانیه آمده است: 
وزرای خارجه سه کشور یاد شده راه های فعال 
سازی همکاری های میان خود در زمینه های 
اقتصادی و سیاسی را مورد بحث و بررسی قرار 
دادند و بر اهمیت تکمیل پروژه های پیشنهادی 
میان آنها و ارائه پیشنهادها و پروژه های جدید 
در زمینه های اتصال شــبکه برق، انرژی های 
تجدیدپذیر، ارتباطات، بازرگانی، صنعت، حمل 
و نقل، صنایع بهداشــتی و دارویی، مســکن و 
عمران و همچنین حوزه های مرتبط با فرهنگ، 
گردشــگری، جوانان و ورزش و همکاری های 
امنیتی و دفاعی توافق کردند. این بیانیه اضافه 
کرد که وزیران یاد شــده همچنیــن در مورد 
وضعیت منطقه گفتگو کردند و بر اهمیت تحقق 
امنیت و ثبات در آن تاکید کردند. در ادامه این 
بیانیه آمده است که وزرای خارجه سه کشور بر 
روی بسیاری از موضوعات به ویژه فلسطین به 
عنوان یک موضوع اصلی گفت و گو و بر اهمیت 
احیای حقوق مسلم فلسطینی ها و تلاش ها در 
راســتای تحقق این موضوع تاکید کردند. آنها 
همچنین بر یافتن راه حلی برای بحران سوریه 
به ویژه از طریق رایزنی ها و تماس کشــورهای 
عربی به گونه ای که منافع مردم سوریه را محقق 
و به رنج آنها پایان دهد، تاکید کردند  وزارت امور 
خارجه عراق در پایان بیانیه خود آورده اســت 
که وزرای امور خارجه عراق، مصر و اردن توافق 
کردند تا هماهنگی بین خــود را برای برگزاری 
نشست سه جانبه آینده که قرار است در قاهره 

برگزار شود، ادامه دهند.

وزیر خارجه عمان: 
ایران و آمریکا از تشدید 

تنش ها جلوگیری کنند
وزیر امــور خارجه عمان با اشــاره به تبادل 
اخیر زندانیــان بین ایران و آمریکا، خواســتار 
حفظ اقدامات اعتمادســاز تهران و واشنگتن 
و پرهیز دو کشــور از تشــدید تنش ها شد. به 
گزارش ایرنا از »عمان آبزرور«، »ســید بدر بن 
حمد ابوســعیدی« وزیر امور خارجه عمان که 
در نشست خاورمیانه بنیاد رسانه ای المانیتور در 
نیویورک شرکت کرده بود، گفت: نزدیک شدن 
ایران و آمریکا زمینه ای را برای صلح منطقه ای 
فراهم می ســازد و تبادل اخیر زندانیان بین دو 
کشور به گفت وگوهای بیشتر و روابط نزدیک تر 
در ماه های آینده منجر خواهد شد. وی از ایران 
و آمریکا خواست تا اقدامات اعتمادساز خود را 
حفظ کرده و از تشــدید تنش به منظور حفظ 
ثبات اقتصــاد جهانی خــودداری کنند. وزیر 
امور خارجه عمان همچنین حمایت خود را از 
بســتری که ایران بتواند از طریق آن مذاکرات 
دوجانبه خود را ادامه دهد، اعلام کرد. بوسعیدی 
از سوی دیگر با اشاره به برخی نگرانی ها درباره 
سیاســت منطقه ای تهــران، دربــاره توافق 
هسته ای و گفت وگوها بر سر بازگشت تمامی 
طرف ها به برجام گفت: ایــن بهترین توافقی 

است که داریم.

شهرک نشینان صهیونیست بار دیگر 
به مسجد الاقصی تعرض کردند

در ادامه سلســله تعرضات صهیونیست ها 
به سرزمین و مقدســات فلسطینی، گروهی از 
یهودیان تندرو ساکن ســرزمین های اشغالی 
فلسطین بار دیگر به مســجد الاقصی هجوم 
بردند. به گــزارش ایرنا، تلویزیــون العربی روز 
یکشــنبه اعلام کرد که بیش از ۳۵۰ شهرک 
نشین صبح امروز و همزمان با آیین موسوم به 
»عید روز بخشــش« به مسجد الاقصی هجوم 
بردند. تکرار تعرض به مسجد الاقصی از سوی 
تندروهــای صهیونیســت برغــم اعتراضات 
محلی، منطقه ای و جهانــی به این اقدامات که 
در راستای یهودی سازی مسجد الاقصی تعبیر 
می شود، بویژه از زمان به قدرت رسیدن کابینه 
بســیار افراطی بنیامین نتانیاهو تشدید شده 
است.از سوی دیگر در پی تعرض شب گذشته 
نظامیان صیهونیست به اردوگاه »نور شمس« 
در شــرق طولکرم در کرانه باختری رود اردن 
که به شــهادت دو جوان فلسطینی منجر شد، 
اسپوتنیک عربی به نقل از شــاهدان عینی از 
مجروح شدن چند نظامی صهیونیست طی این 
درگیری ها و انتقال آنها به بیرون اردوگاه توسط 

آمبولانس خبر دادند.

خبرخبر
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بر اساس الزام بانک مرکزی، پذیرش و 
تبادل چک های صیادی قدیمی، از ابتدای 
مهرماه ســال جاری صرفاً از طریق بانک 

صادرکننده امکان پذیر خواهد بود.
به گزارش پول و ارز بــه نقل از روابط عمومی و 
امور مشــتریان بانک قرض الحســنه مهر ایران، 
بر اســاس الزام بانک مرکزی، پذیــرش و تبادل 
چک های صیــادی قدیمی )دســته چک های 
صادرشده قبل از سال ۱۴۰۰( در سامانه چکاوک 
از تاریخ ۱/۷/۱۴۰۲ متوقف شــده و وصول وجه 

این چک ها صرفــاً از طریق بانــک صادرکننده 
چک امکان پذیر خواهد بود.مشــتریان محترم 
در صورت دارا بودن چک قدیمی ســایر بانک ها، 
برای واگــذاری آن به حســاب خود نــزد بانک 
قرض الحسنه مهر ایران، حداکثر تا ۳۰ شهریور 
۱۴۰۲ می توانند بــه یکی از شــعب این بانک 
مراجعه کنند. جهت رفاه حال مشــتریان عزیز و 
صاحبان حســاب جاری این بانک، امکان تعویض 
دســته چک های طرح قدیم با دســته چک های 

جدید صیادی )بنفش رنگ(، فراهم شده است.

تغییر شیوه پذیرش و تبادل چک های صیادی قدیمی

جلسه کمیســیون دائمی هیأت امنای 
پژوهشکده بیمه روز دوشنبه 2۷ شهریور 
1402 با حضور رئیس پژوهشــکده بیمه و 
رئیس و اعضای کمیســیون دائمی هیأت 

امنای پژوهشکده بیمه برگزار شد.
به گزارش پول و ارز به نقــل از روابط عمومی و 
امور بین الملل پژوهشــکده بیمه، در این نشست 
که با حضور دکتر محمدمهدی عســگری رئیس 
پژوهشــکده بیمه، دکتــر پرویز خــوش کلام 
خسروشاهی رئیس کمیسیون دائمی پژوهشکده 
بیمه، دکتر مجتبی حیدری معاون منابع انسانی 
بیمه مرکــزی و عضو کمیســیون دائمی هیأت 
امنای پژوهشکده بیمه، دکتر شهاب کسکه مشاور 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و عضو کمیسیون 
دائمی هیأت امنای پژوهشــکده بیمه و معاونین 
و مدیران ارشــد پژوهشــکده برگزار شد، برنامه 
راهبردی، برنامــه عملیاتی و گــزارش عملکرد 

پژوهشکده بیمه در سال ۱۴۰۱ارائه گردید.
در ابتدای این نشســت دکتــر محمدمهدی 
عســگری، تلاش پژوهشــکده بیمه را از ابتدای 
ســال ۱۴۰۱ بهبود کمی و کیفی شــاخص های 
عملکردی مصوب کمیســیون و هیــأت امنای 
پژوهشــکده بیمه متناســب بــا ظرفیت های 
موجود اعــلام کرد. وی افزود در جلســه ســال 
گذشــته با وزیر علوم، تحقیقات و فناوری بر لزوم 
افزایش ارتباط با دانشــگاه ها از طریق حمایت از 
پایان نامه ها و رساله های دانشــجویی و برگزاری 
دوره های فرصت هــای مطالعاتــی و همچنین 
برقراری تعاملات پژوهشگاه ها و دانشگاه ها با سایر 
کشورها و استفاده از تجربیات آن ها، تاکید شد. از 
سوی دیگر نیز وزارت اقتصاد پژوهشکده بیمه را 
موظف به اجرایی سازی تکافل نمود. بر این اساس 

و با حمایت بیمه مرکزی، برنامه های پژوهشکده 
بیمه طراحی و اجرا گردید. پس از آن نیز در نشست 
مشترک مدیران صنعت بیمه با رئیس جمهور بر 

تسریع در اجرای تکافل تاکید شد.
بــه ایــن ترتیــب اســتفاده از ظرفیت های 
پژوهشــکده بیمه در راســتای تقویت ارتباطات 
بین الملل و از ســر گیری روابط با ســایر کشورها 
که ۱۵ سال تحریم موجب قطع آن ها شده بود در 
اولویت پژوهشکده بیمه در سال ۱۴۰۱ قرار گرفت 
و تلاش شــد تا به فراخور شرایط از تجربیات سایر 
کشورها در زمینه بیمه و تکافل بهره برداری گردد. 
در این مســیر تفاهم نامه هایی نیز با کشــورهای 
دیگر منعقد گردیــد و گام اول در حــوزه اجرای 

تکافل با استحکام برداشته شد.
رئیس پژوهشــکده بیمه با اشــاره به تاسیس 
کارگــروه تکافل و برگزاری جلســات متعدد این 
کارگروه، از دریافــت مجوز ارائــه پنجره تکافل 
توســط ۹ شــرکت بیمه خبر داد و اعــلام کرد 
در آینــده نزدیک نیــز دیگر شــرکت های بیمه 
پیشــنهادهای خود برای ارائه پنجره تکافل را در 

کارگروه پژوهشکده بیمه ارائه خواهند کرد.
دکتر عسگری با اشــاره به تلاش پژوهشکده 
بیمه برای بهبود کمی و کیفی در انجام طرح های 
پژوهشــی بیان داشــت: اولویت های پژوهشی 
پژوهشــکده بیمه در ابتدای هر ســال با دریافت 
نظر از شرکت های بیمه، دانشگاه ها، هیأت عامل و 
رئیس کل بیمه مرکزی تعیین می شود. برای سال 
جاری نیز ۴۲ اولویت پژوهشــی مورد نیاز صنعت 
احصا شده است و طرح های پژوهشی پژوهشکده 
بیمه در قالب این عناوین طراحــی و اجرا خواهد 
شد. در ســال ۱۴۰۱ نیز برای نخستین بار برنامه 
راهبردی و برنامه عملیاتی پژوهشــکده بیمه در 
سبکی نوین و با استفاده از تجربیات دانشگاه های 
تراز اول کشــور و جهان تهیه شده است که در این 

جلسه ارائه خواهد شد.
رئیس پژوهشکده بیمه با اشــاره به اقدامات 
صورت گرفته در زمینــه تبدیل وضعیت اعضای 
هیأت علمــی موجود، بهبود شــاخص عملکرد 
علمی اعضای هیــأت علمی در حــوزه نگارش 
مقاله و تالیــف و ترجمــه کتب و انجــام طرح 

های پژوهشــی، جــذب اعضای هیــأت علمی 
جدید، تقویت ارتباط با دانشــگاه ها و حمایت از 
پایان نامه های کارشناســی ارشــد و رساله های 
دکتــری و برگــزاری دوره فرصــت مطالعاتی 
برای اســاتید دانشــگاه ها، ابراز امیدواری کرد 
که با همکاری کمیســیون دائمی هیات امنای 
پژوهشــکده بیمه، در آینده نزدیــک گروه های 
پژوهشــی جدید پژوهشــکده بیمه به تصویب 
رســیده و بســتر لازم جهت حرکت پژوهشکده 
بیمه به ســمت پژوهشــگاه صنعت بیمه فراهم 

گردد.
شــایان ذکر اســت در این نشســت گزارش 
عملکرد معاونت پژوهشــی، معاونت پشتیبانی و 
اداره روابط عمومی و امور بین الملل پژوهشــکده 
بیمه در ســال ۱۴۰۱ به تفکیــک واحدهای زیر 
مجموعه و مشتمل بر رویکردهای کلی، اقدامات 
انجام شده، آمار مقایسه ای  نسبت به مدت مشابه 
سال ۱۴۰۰، تحولات صورت گرفته و چشم انداز 
و اهداف راهبردی پژوهشکده بیمه در افق ۱۴۰۶ 
در هر یک از حوزه ها ارائه شــد. در بخش دیگر این 
نشســت نیز رئیس و اعضای کمیســون دائمی 
هیأت امنای پژوهشــکده بیمه نقطه نظرات خود 
را در رابطه با برنامه عملیاتــی و برنامه راهبردی 
پژوهشــکده بیمه ارائه کردند. دکتر پرویز خوش 
کلام خسروشــاهی رئیس کمیســیون دائمی 
پژوهشکده بیمه نیز ضمن قدردانی از فعالیت های 
موثر پژوهشــکده بیمه در بخش هــای علمی و 
اجرایی و پیشــرفت های کمــی و کیفی صورت 
گرفته در ســال ۱۴۰۱به ویژه در حوزه ارتباطات 
بین الملل، نکات قابل اجرا در جهت بهبود عملکرد 
و نیل به اهداف تعیین شــده در برنامه راهبردی 

پژوهشکده بیمه برای افق ۱۴۰۶ را ارائه کرد.

شعبه مسجد سلیمان بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان خوزستان افتتاح شد

 حضور مدیر عامل بانک توسعه تعاون در مراسم آغاز سال تحصیلی
 در دبستان شهید حبیب پور شهرری

آزمون استخدام بانک سینا با حضور ۲ هزار داوطلب برگزار شد

در راستای تکریم مشتریان بانک، ساختمان جدید شعبه 
مسجدسلیمان)کد 4023( بانک قرض الحسنه مهر ایران بر 

اساس هویت بصری جدید، افتتاح شد.
به گزارش پول و ارزر به نقل از روابط عمومی و امور مشتریان بانک 
قرض الحســنه مهر ایران، با حضور »مجتبی ســخنور« مدیر شعب 
بانک در استان خوزستان و جمعی از مدیران، ساختمان جدید شعبه 
مسجدســلیمان)کد ۴۰۲۳( بر اســاس هویت بصری جدید بانک 

طراحی و افتتاح شد.
در راســتای تکریــم و بهبــود رفــاه حال مشــتریان شــعبه 
مسجدسلیمان)کد ۴۰۲۳( در ساختمانی به مساحت ۲۲۰متر مربع 

و با بهره گیری از استانداردهای لازم، آماده ارائه خدمت به مردم شریف 
این شهرستان است.

شعبه مسجدسلیمان)کد ۴۰۲۳( در سال ۱۳۸۶ تأسیس شد و در 
حال حاضر بالغ بر ۲۰هزار نفر مشتری دارد.

این شــعبه تا کنون بیش از ۳۰۰۰میلیارد ریال منابع جذب کرده 
و ۱۵هزار فقره وام با رقــم بیش از ۴۰۰۰میلیارد ریال به مشــتریان 

پرداخت کرده است.
مشــتریان گرامــی می تواننــد بــرای حضــور در شــعبه 
مسجدســلیمان)کد ۴۰۲۳( بــه آدرس دره اشــکفت، مقابــل 

آتش نشانی مراجعه کنند.

مدیر عامل بانک توسعه تعاون زنگ آغاز سال تحصیلی 
1402_1403 مدرسه شــهید حبیب پور در ناحیه یک شهر 

ری و از مناطق کم برخوردار را به صدا درآورد.
به گزارش پول و ارز محمد شیخ حسینی در این مراسم که مدیر 
کل آموزش و پرورش شهرستان های اســتان تهران حضور داشت، 
گفت: در قرن بیســت و یک ثروت هر جامعه را با معادن و ذخایر طلا 
و منابع طبیعی نمی سنجند بلکه نیروی انســانی کارآمد و آموزش 

دیده به عنوان ثروت محسوب می شوند.
وی افزود: دانــش آموزان متعهد، سرنوشــت کشــور را از نظر 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی رقم می زنند.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون ادامه داد: تــلاش ها و زحمات 
خانواده ها، مدیران و معلمان در آموزش و تربیت شما دانش آموزان 

بسیار تاثیر گذار است که این مهم جای تقدیر دارد.
شیخ حسینی با بیان اینکه خداوند متعال به هر یک از انسان ها، 
استعدادهای مختلفی داده است که باید در گام اول استعدادهایمان 
را بشناســیم و در گام بعدی بتوانیم با کمک خانواده و مدرســه این 

استعدادها را پرورش داده و در مسیر درست هدایت کنیم.
وی ابراز امیدواری کرد که دانش آموزان با استفاده از منابع، ثروت 
و امکانات جامعه، بیشــترین اثرگذاری را برای ایران عزیز داشــته 

باشند.
مســعود بهرامی، مدیر کل آموزش و پرورش شهرســتان های 
استان تهران نیز در این مراســم گفت: جامعه در اختیار شماست و 

دانش آموزان هر چه الان بکارند ۲۰ ســال آینده آن را براشــت می 
کنند.

در بخشی از این مراسم دانش آموزان با شور خاصی سرود “سلام 
فرمانده”را به صورت گروهی همنوایی کردند.

شیخ حســینی در این مراســم به دانش آموزان دبستان شهید 
حبیب پور وعــده داد که برای هر یک از آنها در بانک توســعه تعاون 

حساب قرض الحسنه افتتاح شود.
در پایان این مراســم به خانواده های ایثارگر دبستان هدایایی به 

رسم یادبود از سوی مدیر عامل بانک توسعه تعاون اهداشد.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون همچنین به تمام دانش آموزان 

دبستان شهید حبیب پور بسته های آموزشی اهدا کرد.
مدیر عامل را در این مراســم،کریم میرزاخانی معاون مدیر عامل 
درامور اســتان ها و بازاریابی، عنایتی مشــاور مدیــر عامل در امور 
ایثارگران ،حسن عاشقی رئیس اداره آموزش ،حسین سرین رئیس 
اداره پژوهش ،سید علی میرفخرایی رئیس اداره کل روابط عمومی 

همراهی می کردند.

آزمون اســتخدام بانک ســینا بــا بیــش از دو هزار 
شرکت کننده در روز جمعه 31 شهریورماه همزمان در تهران 

و شهرستان های منتخب برگزار شد.
به گزارش پــول و ارز به نقل از روابط عمومی بانک ســینا، بیش از 
دو هزار داوطلب و متقاضی اســتخدام این بانک، صبح روز جمعه ۱۲ 
شــهریورماه در ۱۰ حوزه آزمونی در تهران و شهرستان های کشور با 

یکدیگر به رقابت پرداختند.
این آزمون به منظور تکمیل نیروی انسانی مورد نیاز بانک سینا بر 
اساس ضوابط و آیین نامه استخدامی بانک از بین متقاضیان زن و مرد 

واجد شرایط برگزار شد.

در حاشیه برگزاری این آزمون، چنگیز مروّج، قائم مقام مدیرعامل 
بانک سینا با حضور در دانشــگاه امیرکبیر که محل آزمون داوطلبان 
تهران بود، اعلام کرد: بانک سینا به منظور تأمین کادر پرسنلی مورد نیاز 
خود، اقدام به جذب نیرو کرده است و داوطلبان پس از قبولی در آزمون 
و احراز سایر شرایط لازم، در بخش های مختلف ستادی و صف مشغول 

به کار خواهند شد.
وی ادامه داد: اســتخدام و به کارگیری نیروی انســانی متخصص 
و توانمند به منظور اجــرای طرح های توســعه ای و تحولی از جمله 
برنامه های این بانک اســت و برگزاری این آزمون نیز در همین راستا 

صورت گرفته است.

فروشگاه های تخفیف دار »بله« 
برای سال تحصیلی جدید

به مناسبت فرا رســیدن پاییز و شروع سال 
تحصیلــی جدید، فروشــگاه هــای فعال در 
اپلیکیشــن بله، تخفیف های ویژه ای را برای 
محصولات خود در نظر گرفتــه اند. به گزارش 
پول و ارز بــه نقل از روابــط عمومی بانک ملی 
ایران، دسته بندی »زنگ_مدرسه« به فروشگاه 
بله اضافه شده و همه فروشگاه های تخفیف دار 
یا ارسال رایگان در این دســته قرار گرفته اند. 
»فروشگاه بله« در آبان ماه ۱۴۰۱ برای نخستین 
بار به این اپلیکیشــن اضافه شــد و تا پایان سال 
گذشــته بیش از ۲۵ هزار کانال در حوزه کسب و 
کار با مجموع بیش از ۹ میلیون نفر در آن فعالیت 
داشته اند. این پلتفرم به کاربران در خرید آسان 
و به صاحبان کســب و کار در فــروش و ارایه بی 

واسطه محصولاتشان کمک کند.

دو روز فرصت ، برای شرکت 
در مسابقه »۹۵ سال همراهی«

برای شرکت در مسابقه »۹۵ سال همراهی« 
ویژه گرامیداشت نود و پنجمین سالروز تأسیس 
بانک ملی ایران  که در دو بخش عکاسی و خاطره 
گویی برگزار می شــود، تنها دو روز )تا ســوم 
مهرماه جاری( فرصت باقی اســت. به گزارش 
پول و ارزبه نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، 
علاقه مندان می توانند به طــور همزمان در هر 
دو بخش مسابقه شرکت کنند.برای شرکت در 
مسابقه می توانید آثار خود را تا سوم مهرماه سال 
 bmiframe@ جاری فقط از طریق شناسه
در پیام رسان بله ارسال کنید  برای این مسابقه 
جوایز ارزنده ای در نظر گرفته شده است.به نفر 
اول در بخش عکاســی ۵۰ میلیون تومان، نفر 
دوم ۲۰ میلیون تومان، نفر ســوم ۱۰ میلیون 
تومان و در بخش خاطره گویــی نیز ۲۰ جایزه 
یک میلیون تومانی اهدا می شــود. قابل توجه 
علاقمندان به شــرکت در مســابقه عکاسی 
اینکه موضوع عکس های ارســالی باید درباره 
بناها، شــعبه ها و هرگونه نماد یا المِان مرتبط 
با بانک ملی ایران باشــد.همچنین هر شخص 
می تواند برای شرکت در مســابقه حداکثر دو 
عکس ارســال کند. این مســابقه محدودیت 
سنی دارد و حداقل ســن شرکت کنندگان ۱۲ 
سال است.همچنین آثاری که با دوربین عکاسی 
ثبت شده باشند در مسابقه پذیرفته می شوند. در 
بخش خاطره گویی نیز موضوع فیلم های ارسالی 
باید تعریف یک خاطره از بانک ملی ایران باشد. 
شرکت کننده در مقابل دوربین قرار گرفته و یک 
خاطره درباره بانک ملی ایران را تعریف می کند. 
شرکت در مســابقه خاطره گویی محدودیت 
ســنی ندارد. گفتنی اســت بانک ملی ایران به 
عنوان برگزارکننــده، حق اســتفاده از فیلم و 
عکس های پذیرفته شده را در رسانه های چاپی، 
فیلم، تیزر، بروشور، فضای مجازی و سایر موارد 
فرهنگی با ذکر نام صاحب اثر برای خود محفوظ 
می دارد. ارسال فیلم و عکس به منزله قبول همه 
مقررات مسابقه است و شــرکت کننده، مالک 
اثر شناخته می شــود. در صورتیکه خلاف آن 
اثبات شــود اثر حذف و تمامی امتیازات متعلق 
به آن ابطال می شود و مسئولیت هرگونه دعوی 
در باب مالکیت اثر بر عهده شرکت کننده بوده و 
از عهده برگزار کننده خارج است. علاقه مندان 
برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به کانال 
بانک ملی ایــران @bankmelli۱۳۰۷ در 

پیام رسان بله مراجعه کنند.

مدرسه بانک اقتصادنوین در 
روستای دزج اصفهان افتتاح شد

مدرســه بانک اقتصادنوین در روستای دزج 
شهرســتان دهاقــان واقع در اســتان اصفهان 
امروز طی مراســمی با حضور علیرضا بلگوری، 
مدیرعامل بانک اقتصادنوین، فرماندار شهرستان 
دهاقان، رئیــس آموزش وپرورش شهرســتان 
دهاقان مدیرکل نوسازی مدارس استان اصفهان 
و دانش آموزان و اهالی روستای دزج افتتاح شد. 
به گزارش پول و ارز به نقل از روابط عمومی بانک 
اقتصاد نوین، هم زمان با افتتاح این مدرسه، پنج 
مدرســه دیگر نیز مقارن با آغاز سال تحصیلی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ به بهره برداری رســید که به  این  
ترتیب تعداد مدارس تکمیل شــده این بانک به 
۴۱ واحد بالغ می شود. همچنین این بانک هفت 
مدرسه دیگر در حال ساخت دارد که با اتمام آن ها 
تعداد مدارس بانــک اقتصادنوین در نقاط کمتر 

برخوردار کشور به ۴۸ مدرسه می رسد.

تمدید مهلت پذیرش چک های 
نسل اول صیادی در سامانه 

چکاوک تا نیمه مهر
مهلت اســتفاده از چک های نســل اول 
صیادی در ســامانه چکاوک تــا ۱۵ مهرماه 

سال جاری تمدید شد.
به گزارش پول و ارز به نقل از روابط عمومی 
بانک ملی ایران، بــا تمدید دو هفته ای مهلت 
پذیرش و پردازش چک های صیادی نســل 
اول در سامانه چکاوک، مهلت کارسازی این 
چک ها در این ســامانه تا پایان روز شنبه ۱۵ 
مهرماه ســال ۱۴۰۲ تمدید شد و پس از آن، 
این چک ها تنها در شعب صادرکننده قابلیت 

پذیرش و نقدشوندگی دارند.
پیشــتر بر اســاس دســتورالعمل های 
بانک مرکزی، چک های صیادی نســل اول 
)چک های صادره قبل از سال ۱۴۰۰( تنها تا 
ابتدای مهرماه سال جاری قابلیت کارسازی 
در ســامانه چکاوک را داشــت که بر اساس 
دســتورالعمل جدید، مهلت پــردازش آنها 
در این ســامانه دو هفته دیگر تا نیمه مهرماه 

تمدید شد.
ذی نفعان چک های صــادره طرح قدیم 
صیادی با سررســید ۱۶ مهرماه به بعد، لازم 
اســت با مراجعه به شــعب بانک ملی ایران 

نسبت به واگذاری آنها به حساب اقدام کنند.
مشتریان بانک ملی ایران می توانند ضمن 
مراجعه به شــعب و تحویل دسته چک های 
قدیمی نســبت به دریافت دسته چک های 

صیادی جدید بنفش رنگ اقدام کنند.

همایش تجلیل از خادمین 
حسینی در بانک قرض الحسنه 

مهر ایران برگزار شد
با حضور مدیرعامل و رئیــس هیأت مدیره 
بانک قرض الحسنه مهر ایران همایش تجلیل از 
خادمین حسینی)ع( که در مواکب بانک به ارائه 

خدمت پرداخته بودند، برگزار شد.
به گزارش پول و ارز به نقل از روابط عمومی 
و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
دکتر »سید سعید شمســی نژاد« مدیرعامل 
بانک در این همایش اظهار داشــت: کارکنانی 
که در مواکب بانک مشــغول خدمت به زائران 
حسینی)ع( بودند، زحمات زیادی کشیدند که 
بسیار بیشتر از مستندسازی های صورت گرفته 

است.
وی افزود: از مدیران ۳ استان ایلام، کرمانشاه 
و خوزســتان می خواهم تجارب و نیازهای آتی 
مواکب را بیان کنند تا در سال های آتی نسبت 

به بهبود ارائه خدمات اقدام شود.
شمســی نژاد ادامــه داد: مجموعــه ای از 
کارکنان بانک به اشــکال مختلف در مراســم 
راهپیمایی اربعین بــه ارائه خدمت پرداختند. 
زمانی که بحث امام حســین)ع( پیش می آید، 

همه به هر شکلی که می توانند پای کار می آیند.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران 
اظهار داشــت: نواقصی که بوده در ســال های 
آتی برطرف می کنیم و از همه کسانی که به هر 
شکلی دســت اندرکار بوده اند، تشکر می کنم. 
خوشبختانه در ســال های اخیر بیش از پیش 
همت دولت و مردم برای برگزاری باشــکوه تر 

مراسم اربعین مشخص شده است.
وی گفت: از بانک قرض الحســنه مهر ایران 
به عنوان یک بانک که وجــه فرهنگی نیز برای 
خود قائل اســت، انتظــار مــی رود در چنین 
مراســمی به صورت مؤثر حضور داشته باشد. 
خوشبختانه کارکنان بانک در این زمینه حضور 

پرشور و فعالی دارند.
در ادامه این مراسم »عیسی امامی« رئیس 
هیأت مدیره بانک با اشاره به اینکه اقدامات بانک 
نیاز به یک پیوســت فرهنگی دارد، گفت: این 
موضوع نیاز دارد که همه ما یک نگرش فرهنگی 
داشته باشیم و یک ســری آموزه ها را در خود 

تقویت کنیم.
وی افزود: همــه ما باید با اعتقــاد کامل در 
اقداماتی همچــون ارائه خدمــت در مواکب 
اربعین فعالیت کنیم و بدانیم چه ثوابی برای آن 

منظور می شود.
امامی ادامه داد: لازم است اقداماتی که بانک 
در حوزه های مختلف انجام می دهد، به خوبی به 
اطلاع مردم برســد تا آگاهی لازم در این حوزه 
وجود داشته باشد. خوشــبختانه هر چه پیش 
می رویم، مردم بیش از پیش نســبت به بانک 
قرض الحسنه مهر ایران و خدمات آن اگاه شده 

و به آن نزدیک می شوند.

جلسه کمیسیون دائمی هیأت امنای پژوهشکده بیمه برگزار شد
خبرخبر


